
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

کمبود بارش ها و افزایش دمای هوا، شهرها و روستاهای 
ایران را امسال تابستان از نظر تأمین آب در وضعیت سختی 
قرار خواهد داد. به طوری که مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشــور می گوید:»بیش از ۲۱۰ شهر کشور 
تحــت تنش آبی قرار دارند که از این تعداد وضعیت یکصد 
شهر قرمز است.« همچنین به سبب کاهش شدید بارش ها 
»احتمال دارد، برخی شهرها و روستاها که وضعیت بدتری 
دارنــد با قطع آب روبه رو باشــند و باید از طرق دیگر آب 

مورد نیاز آنها تأمین شود.«
»حمید رضا جانباز« این مطالب را در حاشــیه امضای 
تفاهمنامــه همکاری بنیاد احســان ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام)ره( و شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
در جمع خبرنگاران عنوان کرد و با اشاره به افزایش بیش 
از انــدازه دمای هــوا گفت که حتی احتمــال دارد تعداد 

افزایش یابد. شهرهای قرمز آبی 
بر اساس داده های شــرکت مدیریت منابع آب ایران و 
آمارهای سازمان هواشناسی، امسال سال بسیار سختی به 
لحاظ بارشی اســت که جزو کم بارش ترین سال های ۵۰ 

ساله اخیر قرار می گیرد.
مدیرعامل آبفای کشــور در ایــن زمینه ازآغاز پایش و 
رصد مناطق جمعیتی کشــور از پارســال خبرداد و گفت: 
روزانه وضعیت منابع آبی و چگونگی تأمین آب این مراکز 
رصد می شود و با توجه به پیش بینی صورت گرفته درباره 
افزایش دمای هوای کشور در روزهای آینده تلاش می شود 
وضعیت به گونه ای مدیریت شــود تا مردم متحمل سختی 

و مشکل نشوند.
جانباز ادامــه داد: پایش روزانه نشــان می دهد برخی 
اســتان ها برای تأمین آب مورد نیاز با مشکل روبه رو شده 
و نیز در بســیاری از روســتاها به دلیل پایین رفتن سطح 

آب ناگزیر به آبرســانی سیار خواهیم بود.
او با اشــاره بــه افزایش تعداد روســتاهایی که با تانکر 
آبرســانی خواهند شــد، افزود: پیش بینی این است که در 
تابســتان امســال بیش از 7۰۰۰ روستای کشــور نیاز به 
آبرسانی تانکری پیداکنند که استفاده از ظرفیت گروه های 

جهادی می تواند در این باره کمک خوبی باشــد.
مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور به 
ظرفیت های بودجه ۱۴۰۰در بخش آبرســانی روســتایی 
اشــاره و خاطرنشان ساخت: امســال اتفاق های خوبی از 
باب اختصاص بودجه برای تکمیل مجتمع های آبرســانی 
روســتایی و آبرســانی به تک روســتاها خواهد افتاد و ما 
نیــز از تمام ظرفیت هــای خود اســتفاده خواهیم کرد تا 
هموطنان روســتایی نیز همانند شهروندان از آب سالم و 

باشند. برخوردار  پایدار 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب کشــور از رایزنی با 
ســازمان برنامه وبودجه کشــور خبرداد که با موافقت این 
ســازمان از بودجــه مناطق محروم بخشــی به طرح های 

یابد. اختصاص  روستایی  آبرسانی 
جانباز گفت: درســال های اخیر و با عنایات رهبر معظم 
انقلاب اتفاق های خوبی در بخش آبرســانی روستایی رقم 
خورد به گونه ای که موفق شدیم ۹ میلیون نفر از جمعیت 
روستایی کشور به آب شرب سالم و پایدار دسترسی داشته 
باشــند. وی ادامه داد: این امر با وجــود اختصاص نیافتن 
مبالغی از صندوق توسعه ملی ممکن شده و از محل بودجه 

عمومی تأمین شده است.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور مشکل 
عمده تأخیر در پروژه های آبرســانی روســتایی را متصل 
نبودن سیستماتیک شرکت های آب و فاضلاب با ذینفعان 
و علاوه بر آن برقراری دیرارتباط با مشــارکت های مردمی 
برشمرد. جانباز با اشاره به تفاهمنامه ای که با بنیاد احسان 
ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( منعقد شده، گفت: 

تلاش شــده تا حدودی این عقب ماندگی ها جبران شود.
او از هدف گــذاری برای آبرســانی به بیش از ۲ هزار و 
۲۰۰ روستای کشور در طرح ملی آبرسانی خبرداد که در 

قالب ۱۸ مجتمع آبرســانی روستایی محقق خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور ادامه 
داد: در بخش آبرسانی روســتایی علاوه براعتباراتی که از 
محل پیوســت طرح های تملک دارای ســرمایه ای که به 
شرکت ها اختصاص می دهیم از حدود ۴ الی ۵ سال گذشته 
موضــوع ارتباط با بخش خصوصــی و گروه های جهادی و 
کســانی که تمول دارند و تمایل دارند در بخش آبرسانی 
روســتایی در قالب خیرین آبرسان استفاده کرده معتقدیم 

ایــن امر کمک زیادی به تحقق اهداف خواهد کرد.
او افــزود: با بنیاد احســان برای اســتان سیســتان و 
بلوچســتان که به لحاظ اقلیمــی، میزان بارش و وضعیت 
تراکم، منابع آب روستایی که جزو اولویت ها است در قالب 

۱۳۰ روستای این استان توافق صورت گرفت.
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جان انتخابات، رقابت است
رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت:

به رهبری نامه نوشتم که اگر مصلحت بدانند درباره رد صلاحیت ها کاری انجام دهند 
فراموش کردیم مشروعیت نظام با حضور مردم پای صندوق انتخابات تأمین می شود 
ملاک، تشخیص مردم است خدا نکند مردم فکر کنند بدون آنها می خواهیم تصمیم 
بگیریم ۹۸ درصد مردم به جمهوری اســلامی رأی دادند؛ این ۹۸ درصد کجا رفت و 

چرا هی آب می رود؟ استخراج رمزارز تا پایان شهریور غیرمجاز است
رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه مردم باید با آزادی و آگاهی کامل پای صندوق 
آرا بیایند و ملاک هم باید تشخیص مردم باشد، گفت که اصل و جان انتخابات، رقابت 

است و اگر این جان را از انتخابات بگیرید، می شود کالبد بی جان و می افتد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، رئیس جمهوری در جلسه دیروز 
دولت، با اشاره به اهمیت بسیار بالای انتخابات ریاست جمهوری در خرداد ماه ۱۴۰۰، 
گفت: در انتخابات ریاست جمهوری این نیست که ملت فقط درمورد رئیس قوه مجریه 
اظهار نظر می کند، در انتخابات ریاســت جمهوری، بحث این است که فرد می خواهد 

رئیس »جمهور« و همه مردم و جامعه شود و ملت ایران را نمایندگی کند.
روحانی با بیان اینکه انتخابات نماد آزادی و آگاهی مردم اســت، تأکید کرد: مردم 
باید با آزادی و آگاهی کامل پای صندوق آرا بیایند و ملاک هم تشخیص ملت است و 

انتخابات باید با تشخیص مردم به ثمر بنشیند.
او با بیان اینکه نتیجه این انتخابات عظیم باید وحدت و انسجام ملی باشد، افزود: 
انتخابات شــکوهمند در کشور ضامن مشروعیت نظام است اما ما این مسأله و هدف 
اساســی را فراموش کرده ایم، همه تصمیماتی که اتخاذ می شود اگر پشتوانه مردم را 

نداشته باشد، مشروعیت نخواهد داشت.
رئیس جمهوری اظهارکرد: اگــر خدای ناکرده در انتخاباتی حضور مردم کمرنگ 
باشد و مسائلی برای مردم روشن نباشد، مصلحت و انسجام ملی و امنیت کشور چه 
خواهد شد و حیثیت نظام در جهان چگونه خواهد بود؟ باید درمورد ابعاد این مسأله 
فکر شود. روحانی افزود: خدا نکند روزی مردم حس کنند ما به آنان بی اعتماد هستیم 

و می خواهیم بدون آنان یا برای آنان تصمیم بگیریم.
رئیس جمهوری در ابتدای ســخنان خود ماه خرداد را در مقاطع مختلف نهضت، 
انقلاب و نظام اســلامی سرنوشت ساز توصیف کرد و گفت: در کنار رخدادهای خرداد 
ماه در ســال های پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، پس از پیروزی انقلاب نیز در سال 
6۱ شاهد یک فتح الفتوح بودیم که به مثابه پیروزی قطعی و نهایی در برابر یک توطئه 

بزرگ جهانی علیه تمامیت ارضی، انقلاب اسلامی و انسجام ملی ما بود.
روحانی با بیان اینکه پیروزی عظیم و بزرگ سوم خرداد سال ۱۳6۱ به نوعی تکلیف 
جنگ تحمیلی را روشن کرد، افزود: همه دنیا در سوم خرداد 6۱ فهمیدند که توطئه 
علیه ملت ایران به نتیجه نخواهد رسید و مردم برای ناموس، کشور، ملت و منافع ملی 

خودشان ایستادگی خواهند کرد.

رئیس جمهوری به رحلت امام خمینی)ره( در خرداد سال 6۸ اشاره و اظهار کرد: 
پس از این مصیبت بســیار بزرگ برای تاریخ و ملت ایران، کمتر از ۲۴ ســاعت طول 
کشید تا جانشین امام راحل برگزیده شود که آن هم دنیا را به حیرت وا داشت. کسی 
باور نمی کرد که مجلس خبرگان رهبری قادر باشد با آن سرعت این مسأله بسیار مهم 
پیچیده مذهبی، دینی و سیاسی را به ثمر بنشاند. روحانی تصریح کرد: خرداد امسال 
هم انتخابات مهم ریاست جمهوری را داریم که مسأله بسیار مهمی است. در واقع این 
انتخابات بسیار مهم و بزرگ نماد آزادی و آگاهی مردم است و نتیجه آن وحدت و امنیت 
ملی است. انتخاب رئیس جمهوری موضوع بسیار مهمی است اما بالاتر از آن برگزاری 
انتخابات شکوهمند است که ضامن مشروعیت نظام است اما گویا این را فراموش کرده ایم.

رئیس جمهوری مشارکت بالا در انتخابات را ضامن تداوم مشروعیت نظام دانست 
و خاطرنشــان کرد: اگر حضور پرشــور مردم پای صندوق انتخابات را نداشته باشیم، 
تصمیمات و تصرفات ما مشروعیت قانونی ندارد و حتی مشروعیت دینی آن هم محل 

بحث و سؤال است.
روحانی به توصیه امام راحل مبنی بر اینکه میزان رأی ملت است، اشاره کرد و گفت: 
امام همواره توصیه می کردند که مردم ولی نعمت ما هستند. مردم هستند که ما را به 
اینجا رساندند. مردم فداکاری کردند و خون دادند، مردم ۲۲ بهمن را به وجود آوردند، 
مردم رژیم فاسد گذشته را سرنگون کردند، مردم آمدند پای صندوق و ۹۸.۲ درصد به 
نظام جمهوری اسلامی ایران رأی دادند؛ این ۹۸ درصد کجا رفت، چرا دائم آب می رود؟

رئیس جمهوری با طرح این ســؤال که چرا هر چه زمان می گذرد این ۹۸ درصد 
کم می شود؟ اضافه کرد: هرکس می آید در اسلامیت، ایمان و در تعهد او شک و شبهه 
می کنیم. اگر این همه مردم شک و شبهه دارند، این مردم همان ها هستند که در جنگ 
آمدنــد، ۳ خرداد 6۱ را آفریدند و نمایندگان همین مردم بودند که در ۱۴ خرداد 6۸ 

مقام معظم رهبری را انتخاب کردند؛ این مردم همان ها هستند.
روحانی همچنین با اشــاره به تأکید همیشگی امام راحل و مقام معظم رهبری بر 
اهمیت مشارکت حداکثری در انتخابات اظهار کرد: سال گذشته در مناسبتی محضر 
مقام معظم رهبری بودم و از ایشان سؤال کردم که در انتخابات آینده هم شما همان 
نظر مشــارکت حداکثری را دارید یا نه، چون نظرات دیگری هم مطرح است؟ ایشان 

فرمود باز هم نظرم همان است؛ مشارکت حداکثری اولین هدف ماست.
رئیس جمهوری با بیان اینکه تحقق مشارکت حداکثری لوازم دارد که باید به آنها 
متعهد باشــیم، تصریح کرد: یک طرف تمهید این لوازم، دولت اســت. دولت مجری 
انتخابات است و در موقع ثبت نام که اولین قدم بود، به وزیر کشور تأکید کردم که به 
مُرّ قانون عمل کنید و هر که برای ثبت نام می آید طبق قانون ثبت نام کنید که اگر 
این دســتور را نداده بودم و وزارت کشور به آن عمل نکرده بود، بلواها و دعواهایی در 

خود وزارت کشور داشتیم.

تنش آبی میهمان
 210 شهر ایران

 امید در همه امور و کارها وجود دارد و اگر امید وجود نداشت بشر 
انگیزه ای برای ادامه بقا نمی داشت. پس امید اقتصادی هم وجود دارد اما 
سؤال اینجاست که آیا زمینه اجرای آن هم فراهم است؟ به نظر می رسد 
زمینه اجرای آن هم می تواند فراهم باشد و تحقق آن هم می بایست به 
کمک مجموعه حاکمیت و مدیران مملکت با اولویت بندی محقق شود 
و به جای اینکه برای همه چیز برنامه ریزی داشــته باشیم اولویت های 
اساســی و فوریت های اقتصاد را در نظر بگیریــم و برای این اولویت ها 
به دنبال جواب برای سؤالات یا راه حل برای مشکلات باشیم. مهم ترین 
سؤالی که مطرح می شود این  است که نظام جمهوری اسلامی در حوزه 
اقتصــاد برنامه اش برای کاهش تورم چیســت؟ یعنی گره اصلی که در 
کشور ما وجود دارد که مسأله آن هم به قبل از انقلاب هم برمی گردد، 
تورم است که ما در سال های ۵۱ و ۵۲ تورم وحشتناک را تجربه کردیم 
و اگر تنها کشور نباشیم؛ لااقل تعداد کشورهایی که مانند ما شرایط بد 
تورم را تجربه کرده اند از انگشــتان یک دست  کمتر هستند. بدین معنا 
که طی پنج دهه تورم دو رقمی در کشور داریم. پس باید مشخص کنیم 
که این مشکل را چگونه حل کنیم و پس از حل زیرمجموعه های آن که 
تولید و اشــتغال است به تبع حل می شود. پس باید در ابتدا پاسخ این 
سؤال اساسی را داد که ما با اقتصادی که پنج دهه است تورم دو رقمی 
دارد و در ســال های ۵۲ و ۵۳ تورم های بالای ۵۰ درصد را داشته ایم و 
بعد از انقلاب هم تورم های ۴۰ و ۵۰ درصد عادی شــده است باید چه 
کار کرد؛ در صورتی که تورم دو رقمی در دنیا به عنوان پدیده ای مخرب 
شناخته شده اســت. پس تمام راه حل هایی که برای اقتصاد کشور در 
نظر می گیریم باید در راســتای کاهش نرخ تورم باشــد. همچنین باید 
ببینیم که در کنار شعارهای اقتصادی که می دهیم آیا اولویت با اقتصاد 
اســت یا اولویت های دیگری داریم یعنی باید به این سؤال پاسخ دهیم 
که اگر اولویت با اقتصاد است تمام شئون دیگر موضع گیری ما در حوزه 
داخلی و بین المللی جهت گیری آن به ســمت اقتصاد باشد و در اقتصاد 
هم معضل اصلی تورم اســت. در واقع نمی تــوان با پیش فرض به این 
سؤال پاسخ داد و این نیاز به یک رنسانس فکری و رنسانس اجرایی دارد، 
چون همه شــعار آن را می دهند و کسی پیش فرض آن را رد نمی کند 
اما مهم این است که در عمل و واقعیت چگونه باشد و ما می بینیم که 
در مجموعه سیاســتگذاری ما مسائل مهم تری وجود دارد که آن را در 
نظر می گیرند؛ حتی در حوزه اقتصاد هم اولویت را به اشــتغال و تولید 
می دهیم اما فکر نمی کنیم که این اولویت بندی غلط اســت و تا اولویت 
نخست ما که تورم تک رقمی است حل نشود همه این راه ها به ترکستان 
اســت. اگر آن جهت گیری اتفاق بیفتد دیگر مســائل زیر مجموعه این 
می شــود. باید برای اقتصاد مزیت یابی کنیم؛ یعنی مزیت های نسبی و 
مزیت های دیگر را در نظر بگیریم و در همان جهت حرکت کنیم. هیچ 
اقدمی مانند صادرات خوب، رفاه و اشــتغال و تولید تا زمانی که تورم 

وضعیت مناسبی پیدا نکند قابل اجرا نیست.
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 خبر

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در همدان با اشاره به 
اهمیت فضای مجازی و بحث کاندیداها در این موضوع، 
از آنان خواســت برنامه های خود را برای توسعه این فضا 

ارائه کنند.
به گــزارش روابط عمومی  وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات، محمدجواد آذری جهرمــی وزیر ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات در آیین افتتــاح پروژه های ارتباطات 
روستایی استان همدان با اشاره به اتصال تمام روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار اســتان همدان به شبکه ملی اطلاعات 
و اینترنت پرســرعت، گفت: ۸ ســایت نیز با حدود 7۰ 
درصد پیشرفت کار باقی مانده است که در ۳ هفته آینده 

راه اندازی می شود.
وی بابیان اینکه در ۳ سال گذشته و به خصوص ۲ ماه 
گذشته کار سنگینی در این استان انجام شده است، افزود: 
درنتیجه این تلاش ها امروز ۲6۴ روستا بااعتبار ۱67 میلیارد 

تومان به شبکه ملی اطلاعات متصل شد.
آذری جهرمی تصریح کرد: بر اساس وعده ای که داده 
شــده بود امروز استان همدان نخستین استانی است که 
تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار آن به شبکه ملی اطلاعات 
متصل شده و به اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کردند.

وزیــر ارتباطات در بخش دیگری از ســخنان خود به 
اهمیت فضای مجازی پرداخت و گفت: هم اکنون اهمیت 
این فضا به گونه ای اســت که شاهد هستیم کاندیداهای 
ریاســت جمهوری بحث اصلی خود را بــه این موضوع 
اختصــاص داده اند.وی بابیان اینکه کاندیداها باید درباره 

برنامه های خود برای فضای مجازی صحبت کنند، افزود: ما 
محدودیت را در این فضا پشت سر گذاشته ایم و کاندیداهای 
ریاســت جمهوری باید برنامه های خود را برای توسعه و 

استفاده از ظرفیت این فضا اعلام کنند.
وزیر ارتباطات تأکید کرد: اگر گفتمان در این حوزه در 
حد محدودیت یا عدم محدودیت بماند به معنی عقب گرد 
در این حوزه اســت.وی با اشاره به اینکه اینرسی توسعه 
اینترنت در ایران بالا بوده اســت، افزود: هنوز هم بخش 

بسیاری از این اینرسی وجود دارد و کسانی که می خواهند 
سکان مدیریت کشور را عهده دار شوند هم برای مدیریت 
این اینرسی و هم برای توسعه این فضا برنامه داشته باشند.

آذری جهرمی با اشاره به تأکیدات مقام معظم رهبری 
به اهمیت اســتفاده از فرصت های فضای مجازی، گفت: 
تهدیدهای فضای مجازی با استفاده از فرصت های آن از 
بین می رود و مقابله با این فضا کار انسان های عاقل نیست 
و اگر کســی به دنبال ایجاد محدودیت در این فضا است 

باید به منطق عقلانیت او با تردید نگاه کرد.
وی افــزود: برنامه های کاندیداهــا برای عرضه فضای 

مجازی به قضاوت مردم برای آنان منجر می شود.
وزیر ارتباطات به استقبال پرشور مردم روستای ده چانه 
اشاره کرد و گفت: اگر ما به وعده خود برای ارتباطات این 
روســتا عمل نمی کردیم با این استقبال مواجه نبودیم و 

تبدیل به گلایه می شد.
وی از مسئولین خواست در حد مقدورات و توانایی و 

به صورت شفاف برنامه های خود را اعلام کنند.
امروز با حضور و ارتباط آنلاین وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با روستای چشمه علی اسدآباد، سیمین ابرو همدان 
و قراگل کبودرآهنگ اســتان همدان، به صورت نمادین 

سایت های روستایی این استان افتتاح شد.
در این آیین ۱۵۴ سایت همراه اول، 7 سایت ایرانسل 
و ۳ سایت های وب بااعتبار وزارت ارتباطات راه اندازی شد 
و ۲6۱ روستای این استان تحت پوشش اینترنت پرسرعت 

قرار گرفتند و به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند.
 وزیر ارتباطات در ادامه ســفر یک روزه خود به استان 
همدان برای عرض تســلیت و گرامی داشت یاد مرحوم 
سیامک نوری مدیر کل تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 

منطقه غرب به منزل خانواده وی رفت.
آذری جهرمی در پایان سفر خود از کارگاه سفال گری 
استاد عسگری پیشکسوت این رشته در لالجین همدان 
بازدید کرد و در گفت و گو با این استاد در جریان فرآیند 

کار سفال گری قرار گرفت.

 امسال ۵۰ هزار دستگاه تارا در ایران خودرو تولید می شود

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بر توسعه و کیفی سازی صنایع به عنوان 
اولویتی اساسی در برنامه های ایدرو تاکید کرد.

به گزارش شاتا ، محسن صالحی نیا، در بازدید از کارخانه کابل خودرو سبزوار 
و افتتــاح و بهره برداری پروژه های این کارخانه افــزود: با توجه به رفتار خلاف 
اصول حرفه ای تجارت بین الملل شرکای خارجی صنایع ایران بعد از تحریم های 
غیرقانونی آمریکا، تولید قطعاتی که تا پیش از این در صنعت خودرو وارداتی بود 

با توانمندی های سازندگان کشور، بومی سازی شده است.
وی گفت: تولید قطعات بومی خودروهای مونتاژی و توسعه و اصلاح ساختار 
و نوسازی و بالا بردن کیفیت تولید با استفاده از ظرفیت های داخلی در اولویت 

برنامه های ایدرو قرار دارد.
رییس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، با بیان این که امسال 
۵۰ هزار دستگاه محصول تارا در شرکت ایران خودرو تولید می شود، خاطرنشان 
کرد: با طرح های توسعه ای که تعریف شده و با میزان تولید خودرو و به کارگیری 
نیروهای متخصص، گسترش و نوسازی صنعت خودرو در کشور فراهم می شود.

گفتنی است، طرح های توسعه ای شرکت کابل خودرو سبزوار ایران خودرو شامل 
مجموعه کابل های کنترل و شیشه بالابرهای خودروی تارا، شیشه بالابرهای خودرو 
دنا پلاس، داخلی سازی دی.سی موتور شیشه بالابر و راه اندازی دستگاه استرند 
بافت است به دســت معاون وزیر صمت افتتاح شد.کارخانه تولید کابل خودرو 
سبزوار در زمینه تولید انواع کابل، مجموعه شیشه بالابر و موتورهای برف پاک 
کن فعالیت می کند و بیش از ۳۰۰ نفر در این واحد تولیدی مشغول کار هستند.

.
 پرواز قیمت ها در کانادا!

نرخ تورم کانادا به بالاترین سطح خود در ۱۰ سال اخیر رسید.
 به نقل از گلوب اند میل، متوسط نرخ تورم کانادا در ۱۲ ماه منتهی به آوریل 
با ۱.۲ درصد افزایش نسبت به ماه قبل به ۳.۴ درصد رسید که این نرخ تورم، ۰.۲ 
درصد بیشتر از نرخ قبلی برآورد شده توسط کارشناسان و بالاترین تورم ثبت شده 

در این کشور از می سال ۲۰۱۱ تاکنون محسوب می شود.  
در بین بخش های مختلف، بیشــترین تورم مربوط به بخش بنزین با 6۲.۵ 
درصد بوده اســت. تورم حمل و نقل نیز ۹.۴ درصد و مواد غذایی با ۰.۹  درصد 
اندازه گرفته شده است. از سوی دیگر کمترین تورم مربوط به بخش ارتباطات با 
۰.۴ درصد بوده است.بانک مرکزی کانادا تا پیش از بحران کرونا بر خلاف همتای 
آمریکایی خود تاکنون توانسته بود نرخ تورم را در محدوده دو درصدی باقی نگه 

دارد و این مساله به ثبات نرخ بهره نیز کمک کرده بود.
با این حال، این بانک اعلام کرده اســت که تحت تاثیر شیوع کرونا و سقوط 
قیمت نفت، نرخ تورم این کشــور احتمالا در محدوده سه درصدی نوسان پیدا 
خواهد کرد و انتظار می رود که دست کم در طول شش ماهه نخست سال شاهد 
تداوم این وضعیت باشیم.  پس از مدت ها تعطیلی گسترده کسب و کارها، بخش 
های مختلف اقتصادی کانادا به تدریج در حال بازگشایی هستند و روند بازگشت 
کارکنان به کارهای خود آغاز شده است. انتظار می رود به زودی مخارج مصرف 
کنندگان افزایش پیدا کند هر چند تا بازگشت مخارج به سطوح پیش از کرونا 
مدت ها زمان لازم است.  طبق اعلام مرکز آمار کانادا، تورم ماهانه در ماه آوریل 

با ۰.۱ درصد افزایش نسبت به ماه قبل به ۰.۵ درصد رسیده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در آخرین 
بخش سفر خود به استان اصفهان از منطقه 
ویژه اقتصادی شهرســتان کاشان بازدید و 
بر اجرای هر چه ســریع تر زیرساخت های 

آن تاکید کرد.
به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در 
آخرین بخش از برنامه ســفر ۲ روزه خود 
به اســتان اصفهان با بازدید از منطقه ویژه 
اقتصادی کاشان، ضمن دریافت گزارشی از 
اقدامات انجام شده و برنامه های در دست 
اجرا برای ســال جاری در این منطقه، بر 
اجرای هر چه سریع تر زیرساخت های این 

سایت تاکید کرد.
منطقه ویژه اقتصادی کاشان با مساحت 
بالــغ بر هــزار و ۳۰۰ هکتار در فاصله ۳۰ 
کیلومتری شمال شهرســتان کاشان قرار 
دارد؛ مراحل مطالعاتی، تصویب در هیئت 
وزیــران، اخذ مجوز زیســت محیطی فاز 
اول منطقــه) به مســاحت ۲۵۰ هکتار از 
اراضی شــمال ســایت(، تامین آب و برق 

دوران ساخت، انجام مناقصه جهت احداث 
ساختمان اداری، تامین آب شرب و انتقال 

به سایت، اخذ مجوز چاه آب به میزان ۱۰ 
لیتر بــر ثانیه، اقدامــات لازم برای خرید 

چاه آب و تامین آب مورد نیاز دوران بهره 
بــرداری، انعقاد تفاهم نامــه با اداره منابع 

طبیعی و دانشگاه کاشان به منظور اجرای 
طرح های آبخیزداری و استحصال آب های 
روان از جملــه اقداماتی بود که در ســال 

گذشته انجام شده است.
احــداث زیرســاخت های لازم، آغــاز 
عملیات اجرایی ســاخت ساختمان اداری، 
مطالعــه در خصوص راه های دسترســی، 
 انتقال برق، ســیلاب، روشــنایی و سیویل

 از جمله برنامه های این منطقه برای سال 
۱۴۰۰ است.

یادآور می شــود وزیر صمت در سفری 
۲ روزه به اســتان اصفهــان ضمن افتتاح 
واحد هــای مختلف صنعتــی و معدنی و 
رونمایی از محصــولات جدید چند واحد 
تولیدی، با فعالان و نخبگان اقتصادی این 

استان دیدار کرد.
مســئولیت  تفاهم نامه  چنــد  انعقــاد 
اجتماعی با شــرکت های بزرگ این استان 
از دیگر دســتاوردهای سفر وزیر صمت به 

این استان بوده است.

بازدید وزیر صمت از منطقه ویژه اقتصادی کاشان

هزار شغل در استان یزد تثبیت شد

مباحث بانکی در صدر مشکلات صنایع

صد در صد روستاهای استان همدان به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد گفت: مصوبات کارگروه 
تسهیل باعث تثبیت اشتغال بیش از ۵۵ هزار نفر در استان یزد شد.

محمدرضا علمدار یزدی، در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
استان یزد که به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی و دبیری سازمان 
صمت استان یزد برگزار شد، با اشاره به آخرین وضعیت کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید اســتان یزد اظهار داشــت: این کارگروه تاکنون 66۵7 

مصوبه داشته است.
وی عنوان کرد: این مصوبات باعث تثبیت اشتغال بیش از ۵۵ هزار نفر 

در استان یزد شده که این رقم بسیار قابل توجه است.
علمدار یزدی با اشــاره بــه اینکه مباحث بانکی و پــس از آن تامین 
اجتماعی، در صدر مســائل واحدهای صنعتی اســتان هستند، افزود: با 
تســهیلات بانکی پرداخت شده، علاوه بر تثبیت اشتغال موجود، مشاغل 

جدید نیز ایجاد شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد بیان کرد: دستورکار 
اول امروز که مهمترین بخش این جلسه بود، بررسی و تصویب تسهیلات 

رونق تولید، هم سرمایه در گردش و هم سرمایه ثابت و بازسازی واحدها 
بود که خوشبختانه با تصویب اعضا، تسهیلات مورد نیاز ۳7 واحد به مبلغ 

۱۱۹ میلیارد تومان تصویب شد.
علمدار یزدی عنوان کرد: ۱۸ مورد از این مصوبات مربوط به تسهیلات 
سرمایه در گردش واحدها به مبلغ ۵۲ میلیارد تومان و ۱۹ مورد نیز مربوط 

به تسهیلات ثابت به مبلغ بییش از 66 میلیارد تومان است.
وی یادآور شــد: با تسهیلات ثابت، برای 6۸ نفر و با تسهیلات سرمایه 
در گردش برای بیش از ۵۰ نفر در استان اشتغال جدید ایجاد خواهد شد.

یــزد  اســتان  تجــارت  و  معــدن  صنعــت،  ســازمان  رئیــس 
رفــع و  تســهیل  کارگــروه  بعــدی  دســتورکارهای  داد:   ادامــه 

 موانع تولید نیز مربوط به مســائل و مشکلات واحدهای صنعتی بود که 
به صورت موردی مورد بررســی قرار گرفت و برخی از آنها به کمیته های 

تخصصی ارجاع شد.

سویه های سیاسی در تصمیمات اقتصادی پررنگ تر است 
ابتدا باید پاسخ دهیم که آیا واقعاً قبول داریم نظام تصمیم گیری اقتصادی مختل 
است و بعد به دنبال شناسایی نهاد و سازمان متولی سیاستگذار باشیم. پس از آن 

به سراغ چگونگی تصمیم گیری برویم.
در ارتباط با معایب نظام تصمیم گیری اقتصادی ابتدا باید به این پرسش پاسخ 
داد که آیا اصولاً امری به نام نظام تصمیم گیری اقتصادی باید وجود داشــته باشد 
یا خیر؟ شاید موضوع جالبی باشد که بدانیم تصمیم اقتصادی را چه کسی انجام 
می دهد و پس از آن اســت که معایب موضوع را هم می توان برشــمرد. در ایران 
ســازمان برنامه، وزارت اقتصاد و بانک مرکزی وجود دارد که اینها چتر نظام های 
تصمیم گیری هستند. در نظام تصمیم گیری اقتصادی اینگونه است که یک تصمیم 

چگونه گرفته می شود.
به عنوان مثال در هیأت دولت مســأله ای مطرح می شــود بعد از آن بر اساس 
تخصص تعیین می شود که متعلق به کدام بخش از وزارتخانه است و تصمیم های 
اقتصادی باید در آن نهاد صورت بگیرد.در این قسمت نظام تصمیم گیری اقتصادی 
خیلی گسترده است. با توجه به اینکه تخصصی است چه اجزایی در اختیار دارد و 

با چه الگویی تصمیم گیری می کند.
در کشور ما همه اجزا وجود دارد حالا اینکه این نظام تصمیم گیری چگونه تصمیم 
بگیرد و چگونه به موضوع نگاه کند و هدف از تصمیمش چیست و پس از پاسخ به 
اینها می توانیم وارد معایب موضوع شویم. مثلًا در بخش نرخ ارز آیا بانک مرکزی 
تصمیم می گیرد و یا اگر تصمیم می گیرد معیارهایش چیست و با چه فرمول هایی 
نرخ ارز به این مرحله رسیده است. یا در بانک ها چه کسی در خصوص نرخ بهره 
تصمیم گیری می کند. برای پاسخ به این سؤال که معایب نظام تصمیم گیری چه 
هست باید به سؤال هایی که مطرح شد ابتدا پاسخ داد تا با سیستمی شفاف روبه رو 
باشیم و بتوانیم معایب شفاف و راهکار شفاف ارائه دهیم. باید بدانیم آیا بانک مرکزی 
بر سیســتم بانکی احاطه دارد و یا اینکه آیا سیستم بانکی بر بانک مرکزی چیره 
شده است. مثلًا در ارتباط با اختلاس اگر نظارت می کرد دیگر مشکلاتی که شاهد 

آن بودیم به وجود نمی آمد؟
پس این خود در نظام تصمیم گیری اقتصادی یک عیب محســوب می شود. 
متأسفانه آنچه به عنوان پاشنه آشیل این حوزه در کشور ما مطرح می شود این است 
که در تک تک موارد غالب تصمیم ها جنبه سیاسی داشته است تا جنبه اقتصادی. 
برای همین اســت که گفته می شود نرخ ارز سیاسی است چون برای تغییرات و 
نوسانات آن بیشتر جنبه سیاسی درنظر گرفته شده است تا جنبه اقتصادی. یا در 
شرایط فعلی که نظام تصمیم گیری درست عمل نمی کند باید بدانیم چه کسی 

الان متهم است، بانک مرکزی یا مراکز اقتصادی؟
در واقع ابتدا باید متهم تصمیم گیری را پیدا کرد بعد می توان راهکار برون رفت 
ارائه داد. باید مشخص کنیم که آیا وزارت اقتصاد از اقتدار لازم برخوردار است که 
مجموعه اقتصادی کشور مطابق دستوراتش عمل کند یا خیر!الان هم که دنبال 
راهکار و راه حل می گردیم بدین معناست که ما نظامی نداشته ایم که مشکلات را 
شناسایی کند و کشف کنیم چه اتفاقی در نظام تصمیم گیری اقتصادی می افتد.در 
پایان هم می خواهم تأکید کنم ابتدا باید پاسخ دهیم که آیا واقعاً قبول داریم نظام 
تصمیم گیری اقتصادی مختل است و بعد به دنبال شناسایی نهاد و سازمان متولی 

سیاستگذار باشیم. پس از آن به سراغ چگونگی تصمیم گیری برویم.

 
رکورد دولت در احداث بزرگراه های کشور  

پشت پرده صف های فروش بورس چیست؟!

وزیر راه و شهرســازی ضمن افتتاح هفــت کیلومتر از باند دوم محور 
مبارکه-مجلســی- بروجن و دستور آغاز روکش بتن غلتکی گفت: در این 

دوره دولت سالانه ۱۰۰۰ کیلومتر به راه های کشور اضافه شده است.
به گزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرسازی )اصفهان(، محمد اسلامی 
وزیر راه و شهرســازی در آئین بهره برداری از باند دوم مبارکه- مجلسی- 
بروجن اعلام کرد: یکی از گره های مهم در محور تردد مردم مبارکه- بروجن 

به همت مسئولان استانی امروز برطرف شد.
علیرضا قاری قرآن مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان در حاشیه 
این مراسم تشریح کرد: پروژه باند دوم مبارکه مجلسی بروجن به طول ۴۱ 
کیلومتر )در استان اصفهان( است که ۱۲ کیلومتر آن در سنوات گذشته 

تکمیل شده است.
وی افــزود: با تلاش و پیگیری های ویژه بعمل آمده 7 کیلومتر دیگر از 
این پروژه در کمتر از سه ماه تکمیل شد که در اسفند ماه ۱۳۹۹ بازگشایی 

و زیر بار ترافیک رفت.
قاری قرآن با بیان اینکه ۲۲ کیلومتر دیگر از این مسیر با سرعت در دست 
احداث است و از برنامه زمان بندی جلوتر است گفت: این پروژه هم از نظر 

توانمندی اجرایی و هم از نظر اعتباری شرایط خوبی دارد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از ویژگی های اصلی این بخش از پروژه روش 
اجرای بتن غلتکی)RCCP( است که با توجه به اینکه در استان اصفهان ما 

در بحث روکش آسفالت دچار مشکل بودیم بحمدالله با این روش مشکل 
مرتفع می شود. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان افزود: روش اجرای بتن غلتکی 
نســبت به روش قبلی علاوه بر دســتیابی به کیفیتی بهتر، دارای مزایای 

اقتصادی )صرفه جویی( و کاهش قابل ملاحظه در زمان ساخت است.
وزیر راه و شهرسازی ضمن تقدیر از پیمانکاران این پروژه اذعان داشت: 
در این دوره سالانه ۱۰۰۰ کیلومتر به بزرگراه های کشور اضافه شده است که 
یک رکورد محسوب می شود؛ به بیان دیگر روزانه سه کیلومتر به بزرگراه های 

کشور اضافه شده که سهم بزرگی در کاهش گره های ترافیکی داشته است.
وی با تاکید بر پیگیری تکمیل مسیر باقی مانده از محور مبارکه- بروجن، 
خطاب به نماینده مبارکه درخصــوص وضعیت تخصیص اعتبارات، ابراز 
داشــت: وزارت راه و شهرسازی مشکل ردیف اعتباری ندارد، سال ۱۳۹6 
اعتبارات وزارت خانه حدود ۵ هزار ۴۰۰ میلیارد تومان بود که با پیگیری ها 
ســال گذشــته این رقم به ۱۲ هزار میلیارد رسید و برای سال ۱۴۰۰ نیز 

بیش از ۱7 هزار میلیارد پیش بینی شده است.
اسلامی با اشاره به اینکه در این دوره تمام پروژه های سنواتی و تاریخی 
که ۲۰ - ۳۰ ســال بر زمین مانده بود، جمع شــد و طرح های راه آهن و 
اتوبان ها نیز تکمیل می شــود، گفت: این ها با استفاده از ظرفیت صندوق 
توسعه ملی و کمک دولت نیست و از طریق بازار سرمایه و توجیه اقتصادی 

طرح ها، تلاش می کنیم راندمان حرکتی و اجرایی طرح ها تسریع شود.
باند دوم مبارکه- مجلسی- بروجن به طول 7 کیلومتر با حضور محمد 
اسلامی وزیر راه و شهرسازی افتتاح و عملیات اجرایی روکش بتن غلتکی 
آغاز شــد.طول کل مسیر ۴۱ کیلومتر است که امروز هفت کیلومتر آن با 
اعتباری بالغ بر ۲۱۰ میلیارد ریال به بهره برداری رســید. این مسیر یکی 
از پر حادثه ترین محورهای اســتان بوده است که با بهره برداری بخشی از 
بانــد دوم محور مبارکه- بروجن انتظار می رود حــوادث جاده ای در این 

محور کاهش یابد.

شــرایط فعلی به نفع افرادی است که پول نقد دارند، زیرا می توانند سهام 
بسیار ارزنده را با قیمت بسیار پایین تر بخرند.

 آخر شــاهنامه صعودهای شارپی بازار سرمایه خوش نبود و و روز گذشته 
شاخص کل بورس به پایین ترین حد خود در چند ماه گذشته رسید. بازاری 
که ابزاری شــد تا به گفته وزیر اقتصاد، دولت از طریق آن از مردم استقراض 
کند و حالا نه تنها با هزار و یک ترفند و قانون ریز و درشت متعادل نمی شود، 
بلکه گویی عده ای کمر همت به سقوط هرچه بیشتر این بازار بسته اند.حدود 

یک سال از روزهای خوش بازار سرمایه می گذرد. 
همان روزهایی که شاخص کل هر روز عدد جدیدی را فتح می کرد و مردم 
دار و ندار خود را به بورس سپردند تا از گزند تورم دور بمانند.سال گذشته این 
روزها، چراغ بازار سرمایه سبز شد و شاخص کل بورس برای فتح دو میلیون واحد 
بی قرار بود؛ درحالی که این روزها گویی ترازویی سنگین به پای بازار سرمایه 

بسته شده است تا شاخص های این بازار را هرچه بیشتر پایین بکشد.سقوط آزاد 
بورس درحالی ادامه دارد که گزارش هایی که برخی شرکت ها از وضعیت سود، 
نرخ تسعیر ارز و... منتشر می کنند، کارشناسی و منطقی نیست و به نظر می رسد 
هدفی مبنی بر منفی کردن جو بازار پشت این نوع ارائه گزارش است؛ درحالی که 
وضعیت شرکتها به بدی گزارش هایی که به سهامداران ارائه می شود نیست!از 
سوی دیگر سهامداران عمده و بزرگ بازار درحالی در صف فروش نشسته اند که 
 قیمت سهام پس از اصلاحی چشمگیر، ارزنده شده و رنج های منفی باعث می شود

 ســهام در ایــن روزهــا پایین تــر از ارزش ذاتــی خود معامله شــود. این 
اتفاق در شــرایطی کــه چیزی در شــرایط اقتصادی کشــور از جمله نرخ 
 ارز تغییــر نکــرده این ایده را در ذهن ایجاد می کند که شــاید بنا نیســت

 دولــت فعلی بــورس را با چراغ ســبز تحویل دولت بعدی دهــد و تزریق 
نقدینگی از ســوی ســهامداران عمده در دولت جدید صورت خواهد گرفت.

البتــه نمی توان واکنش وزارت اقتصــاد و دولت را در این میان نادیده گرفت. 
مخصوصــا زمانی که وزیر اقتصاد از اســتقراض از مردم ســخن می گوید و 
رئیس  جمهور بر این باور است که دولت فعلی بورس را به اوج رسانده است 
و وضعیــت این روزهای بازار ســرمایه، فراز و فرودی معمولی اســت. به نظر 
می رســد حتی دولت هم شــرایط فعلی بورس را پذیرفته و کاری به کارش 
ندارد!البته هرچند که شــاهد خروج نقدینگی زیــادی از بازار به دلیل از بین 
 رفتن اعتماد سهامداران به بازار سرمایه بودیم، اما ریزش بازار تا حدی ناشی از 
خــروج نقدینگی بود. ممکن اســت نقدینگــی موجود در بــازار زور کافی 
برای ایجاد رشــد شــارپی در بازار را نداشته باشــد اما قیمت سهام متعادل 
شــد و اگــر بازار در حالــت عادی بود، ایــن طبیعی بود که ســهم ها یک 
 روز مثبــت و یــک روز منفی باشــند و متعــادل معامله شــوند، نه اینکه

 در صف فروش قفل بمانند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
پنجشنبه  1400/03/06

شماره : 1101

یک کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به 
اینکه ممکن اســت تا چند سال آینده نقش 
دلار در اقتصاد جهانی به پرُرنگی امروز نباشد، 
افزود: نقش دلار در شکل گیری تورم داخلی به 

صورت غیرمستقیم است.
میثم رادپور، کارشناس امور اقتصادی درباره 
نقش دلار در اقتصاد کشور و تاثیر آن بر بالا 
و پایین شــدن نرخ تورم گفت: بعضی اوقات 
تورم های بالا با جهش های دلار مقارن می شوند 
که تا حدی طبیعی به نظر می رسد زیرا دلار 
تورم خارجی را به طور مستقیم و تورم داخلی 

را به صورت غیر مستقیم افزایش می دهد.
وی دلیل این مسئله را چنین توضیح داد: 
تاریخچه بازار ارز و تورم نشان از این دارد که 
تورم بالا کشور از محل دلار نیست زیرا زمانی 
که قیمت دلار را دولــت ثابت نگه می دارد، 
مســئله ای که باعث جابه جایــی قیمت آن 
می شــود، تورم است که آن هم به نقدینگی 
که به هر دلیل در کشــور رشد پیدا می کند، 

ارتباط دارد.    
این کارشناس مسائل ارزی در ادامه بیان 
کرد: دولت در زمانی که از تورم نسبتا بالایی 
برخوردار هستیم، تلاش در ثابت نگه داشتن 
قیمت دلار  دارد و این در حالی است  که به هر 
حال در جایی این انرژی ذخیره شده قیمت 
دلار آزاد می شود و تورمی هم که پیش از این 

به دلیل اضافه نشــدن قیمت دلار مشاهده 
نکرده بودیم را هم می بینیم.

وی در ادامه تاکید کرد: مسئله مشخص 
دیگری که در این زمینه باید مورد اشاره قرار 
گیرد، مسئله تحریم ها است زیرا غیر از بحث 
نقش دلار هزینه نقل و انتقال و معاملات هم 
بــر تورم اضافه می کند و این موضوع ایران را 
با سایر کشــورها به حیث بحث مورد اشاره 

مجزا می ســازد زیرا در آن کشورها به دلیل 
عدم تورم مردم کمتر تقاضای خروج سرمایه 
خواهند داشت و حساب سرمایه )حسابی که 
مردم دلار برای پس انداز تهیه می کنند( بسیار 
کم محدود می شود، اما در ایران همین حساب 
سرمایه به دلیل تورم همیشه بر بازار ارز فشار 
وارد می کند و تقاضای غیرتجاری به خصوص 
در دوره های تشنجات سیاسی به وجود می آورد 

که منجر به جابه جایی دلار می شود.  
این کارشناس مسائل ارزی در این رابطه 
اظهار داشت: بدون شک هر کشوری که تورم 
بالایی دارد، با مشــکلات اشــاره شده دست 
به گریبان اســت، چنانچه تــورم بالا وجود 
نداشــته باشد شاهد آشفتگی در بازار ارز هم 

نخواهیم بود.  
رادپور درباره نقش سبد ارزی بر کمرنگ 

شــدن تاثیر دلار بر اقتصاد ابراز کرد: تصمیم 
درباره استفاده از سبد ارزی تنها به ایران مربوط 
نمی شود، باید طرف یا طرف های مقابل هم به 
چنین جمع بندی دست پیدا کنند. کشور ما به 
عنوان سرزمینی که نقش کوچکی در اقتصاد 
بین الملل دارد، در این زمینه گام خیلی موثری 
نمی تواند بردارد. البته پیمان های پولی با کشور 
ترکیه منعقد شده، اما باید این نکته را مورد 
توجه قرار داد که نزدیک به 6۰ یا 7۰ درصد 
تجارت بین المللی با دلار انجام می شود و دنیا  
پذیرفته که اقتصاد آمریکا، قدرتمند اســت. 
عــلاوه بر این عادت تجار و کســب و کارها 
براساس دلار شــکل گرفته، بنابراین در این 

زمینه گام خیلی موثری نمی توان برداشت.
وی در ادامه افزود: مشــکل این است که 
نظــام پولی دنیا، واحد پول ایالات متحده به 
حساب می آید و برای ورود به این نظام باید با 
قواعد آن ها پیش رفت. تمام کشورهایی که با 
ایران کار می کنند هم براساس همین قواعد 
مشغول به فعالیت هستند، بنابراین تعویض 
این قواعد از ســوی ایران غیرممکن اســت، 
البته احتمال تغییر در آینــده وجود دارد و 
این امکان موجود است که نقش دلار تا چند 
سال دیگر به پرُرنگی امروز نباشد، اما اکنون 
 چنین کارهایی مشــکل ایران را در بازار ارز

 برطرف نمی سازد.

احتمال کاهش نقش دلار در مبادلات جهانی

 حباب سکه به صفر نزدیک شد/ تقاضای اضافی برای سکه نداریم

به گفته نائب رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر، در اولین روز هفته شاهد 
تغییرات جزئی قیمت ها در بازار طلا و سکه تهران هستیم.

محمد کشــتی آرای نائب رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر با اشاره به 
کاهش قیمت دلار در بازار و رشد ۱۱ دلاری نرخ جهانی اونس طلا به رقم ۱۸۸۱ 
دلار اظهار داشت: ا نوسان قیمت ها در بازار طلا و سکه تهران جزئی بوده و این 
ثبات نسبی قیمت ها بیان گر عرضه مناسب و نبود تقاضای اضافی در بازار است.

وی تاکید کرد: بر این اساس حباب سکه تمام بهار آزادی نیز با کاهش به نزدیکی 
صفر، یک رکورد تاریخی را به ثبت رسانده است، زیرا این اتفاق برای اولین بار در 

چندین سال گذشته رقم خورده است.
نائب رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر در ادامه به آخرین قیمت ها در 
بازار اشاره کرد و افزود: هر قطعه سکه تمام طرح قدیم به رقم ۱۰ میلیون تومان 
رسیده اســت. هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید )سکه امامی( نیز ۱۰ 

میلیون و 6۰ هزار تومان قیمت گذاری شده است.
هر نیم سکه بهار آزادی به رقم ۵ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان و هر ربع سکه نیز 

به رقم ۳ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان رسیده است. 
وی افزود: هر ســکه یک گرمی بانک مرکزی نیز امروز به قیمت ۲ میلیون و 

۲۵۰ هزار تومان فروخته می شود.
به گفته نائب رئیس اتحادیه فروشــندگان طلا و جواهر، هر مثقال طلای آب 
شده در بازار به رقم ۴ میلیون و ۴۱۰ هزار تومان رسیده است و یک گرم طلای 

۱۸ عیار نیز یک میلیون و ۱۸ هزار تومان قیمت گذاری شده است.

 بازسازی 2.۵ میلیون مسکن روستایی با مساعدت بانک مرکزی 
و شبکه بانکی

بنیاد مســکن انقلاب اسلامی از عملکرد بانک مرکزی در پشتیبانی از اعطای 
تسهیلات مسکن روستایی تقدیر کرد.

 به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، قائم مقام بانک مرکزی در این نشست 
گفت: اعطای تسهیلات مسکن روستایی بخش مهمی از مساعدت شبکه بانکی به 
روستاییان است که انشالا گره گشای مشکلات آنها بوده و در افزایش سطح رفاه 

و ایمنی روستاییان موثر باشد.
دکتر کمیجانی افزود: بانک مرکزی و شبکه بانکی در پرداخت تسهیلات ساخت 
و بازســازی مسکن روســتایی مطابق با تکالیف قانون بودجه و مصوبات دولت از 

هیچگونه مساعدتی دریغ نکرده و نخواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: امیدوارم در سال جاری نیز با توجه به تکالیف سنگین شبکه 
بانکی در حوزه مسکن، با برنامه ریزی های انجام شده، حمایت از مسکن روستایی 

با همکاری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی همچنان تداوم داشته باشد.
معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز با قدردانی 
از عملکرد بانک مرکزی و شبکه بانکی در اعطای تسهیلات مسکن روستایی گفت: 
از زمان آغاز طرح ویژه بهســازی مسکن روستایی تاکنون ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 

مسکن روستایی بازسازی و بهسازی شده اند.
وی با بیان اینکه این خدمات بدون همکاری و مساعدت بانک مرکزی و شبکه 
بانکی امکان پذیر نبود، افزود: ۲ میلیون از این واحدها بهسازی و ۵۰۰ هزار فقره 

نیز در مناطق حادثه دیده بازسازی شده اند.
وی بــا اشــاره به ســرعت عمل بانک مرکزی و شــبکه بانکــی در پرداخت 
تســهیلات مربوطــه به ویژه در مناطق آســیب دیــده، تاکید کــرد: در مواقع 
بــروز حــوداث غیرمترقبه بانکهــا غالبا به ســرعت وارد عمل می شــوند و با 
 حضــور میدانی در مناطق روســتایی نســبت به تشــکیل پرونــده و اعطای 
تســهیلات در کوتــاه تریــن زمــان ممکــن اقــدام مــی کننــد و بــر این 
 اســاس در اکثــر حــوادث، خانه هــای روســتایی در کمتر از یکســال مورد 

نوسازی قرار می گیرند.

 رشد ۴۰ درصدی ارزش معاملات بورس کالا
در هفته منتهی به )۳۱ اردیبهشت ماه( ۸6۱ هزار و 7۹۳ تن انواع کالا به ارزش 
بیش از ۱۲۳ هزار میلیارد ریال در بورس کالای ایران مورد دادوستد قرار گرفت که 
نسبت به هفته سوم اردیبهشت ماه به ترتیب رشد ۳6 و ۴۰ درصدی را در حجم 

و ارزش معاملات تجربه کرد.
به نقل از پایگاه خبری بورس کالا، طی هفته اخیر و در تالار محصولات صنعتی 
و معدنــی ۵۱۸ هزار و 7۹۳ تن انواع کالا به ارزش 77 هزار و ۸۳۱ میلیارد ریال 
معامله شد. در این تالار ۳۹۹ هزار و ۲6۹ تن فولاد، یک هزار و ۱۲۰ تن مس، ۲ 
هزار و 6۸۰ تن آلومینیوم، ۱۲۰ تن کنسانتره مولیبدن، ۲۴ تن کنسانتره فلزات 
گرانبها، ۱۰6 هزار تن کنسانتره و گندله سنگ آهن، ۴۸۰ تن روی، ۱۰۰ تن سرب، 

۱۰ هزار تن آهن اسفنجی و ۴ کیلوگرم شمش طلا معامله شد.
همچنین در هفته معاملاتی مذکور در دو بخش داخلی و صادراتی تالار فرآورده 
های نفتی و پتروشیمی، ۳۳۸ هزار و ۳6۳ تن انواع کالا به ارزش ۴۴ هزار و ۴۵۸ 

میلیارد ریال به فروش رسید.
رشد ۴۰ درصدی ارزش معاملات بورس کالا

در این تالار ۸۳ هزار و ۵۰۰ تن وکیوم باتوم، ۸۸ هزار و ۸6۸ تن قیر، ۸۰ هزار و 
۲۵۵ تن مواد پلیمری، ۳۸ هزار و ۴۳7 تن مواد شیمیایی، ۴۳ هزار تن لوب کات، ۳ 
هزار و 6۹۱ تن روغن پایه، 6۰ تن آرگون و یک هزار و ۲۰۰ تن گوگرد معامله شد.

همچنیــن چهار هزار و ۴۲۳ تن کالا هم در بازار فرعی بورس کالای ایران به 
فروش رسید.

بررسی عملکرد بورس کالای ایران در سال ۹۹ بیانگر آن است که با وجود همه 
ســختی های اقتصادی در این سال و سایه برخی چالش ها از جمله قیمت گذاری 
دستوری در چند برهه زمانی اما اقدامات توسعه ای مهمی در این بازار رقم خورده 
است. در کنار فعالیت های موفقیت آمیز بورس کالا در سال ۹۹، مهمترین چالش 
تهدیدکننده بورس کالا در سال جاری، موضوع مطرح شده از سوی وزارت صنعت در 
زمینه قیمت گذاری دستوری محصولات فولادی در بورس کالا بود که با مخالفت های 
زیادی از ســوی مسوولان همراه بود، در نهایت این موضوع با صحبت های مطرح 
شده از سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت، وزیر اقتصاد و دارایی و مخالفت آنها با 
قیمت گذاری دستوری بار دیگر به باد فراموشی سپرده شد و به مرحله اجرا نرسید.

 
حمایت از تولید در اولویت برنامه های بانک رفاه کارگران 

افزایش 9 هزار میلیارد تومانی سرمایه فولاد مبارکه

کارگران و بازنشســتگان به عنوان صاحبان اصلی 
بانــک رفاه کارگران همــواره در کانون توجهات این 
بانک قرار داشته اند و بخش قابل توجهی از برنامه های 
توســعه ای بانک رفاه با محوریت رفع نیازهای مالی 
آن ها و ارائه خدمات متنوع تسهیلاتی به آنان تدوین 

و اجرایی شده است.
تنها راه دســتیابی به توســعه پایدار و همچنین 
حفظ استقلال کشور، از مسیر توجه به »تولید ملی« 
می گذرد و در این مســیر نقش کارگران و تلاشگران 
عرصه کار و تولید، نقش بســیار موثر و تعیین کننده 
ای است. بدون شک کارگران به عنوان یکی از شریف 
ترین و ارزشمندترین اقشار جامعه، نقش محوری در 
دستیابی به توسعه پایدار و شکوفایی اقتصادی کشور 

را برعهده دارند.
بانــک رفاه کارگران در ســال جاری نیز که تحت 
عنوان سال »تولید؛ پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« نام 
گذاری شده است، در تلاش است تا به سهم خود در 
راستای حمایت از تولید ملی و تلاشگران این عرصه 
گام بردارد و نســبت به توســعه بیش از پیش ارائه 
خدمات اعتباری و تسهیلاتی به کارگران اقدام کند.

یکــی از اقدامــات مهــم ایــن بانــک در همین 

راســتا،حمایت از طرح ملی خانــواده موتورهای کم 
مصــرف یــورو 6،  با مشــارکت ۳۵ میلیون یورویی 
اســت. حمایت از ایــن طرح به منظــور حرکت در 
راستای راهبرد جدید این بانک است. راهبرد و برنامه 
های شبکه بانکی و به ویژه بانک رفاه کارگران بر این 
مبنا قرار گرفته است که پشتیبانی لازم از واحدهای 
تولید اتفاق بیفتد و موانع پیش رو از جمله انتقال ارز 

و واردات کالا و مواد اولیه برطرف شود.
در همین زمینه بانک رفاه کارگران در تلاش است 
تا شرایط پرداخت تسهیلات برای واحدهای تولیدی به 
سهولت انجام شود و برای تسریع در کار و با توجه به 
شرایط شیوع بیماری کرونا در صدد پرداخت تسهیلات 
به صورت الکترونیک است تا مراجعه تولیدکنندگان و 

مشتریان به شعب به حداقل برسد.

فراهم کــردن زمینه و بســتر اقداماتی همچون، 
تملیک نشدن واحدهای تولیدی، بخشودگی جرایم، 
اســتمهال و دریافت تســهیلات مواد اولیه از جمله 
برنامه های این بانک است تا در راستای تحقق شعار 

سال گام بردارد. 
یکی دیگر از اقدامات بانک رفاه کارگران در حوزه 
حمایت از بازنشســتگان در حوزه مسکن است. این 
بانک به منظور رفاه حال بازنشستگان سازمان تأمین 
اجتماعی به افراد فاقد مســکن، تســهیلات مسکن 
پرداخت می کند. در ســال ۹۹ نیز مبلغ تســهیلات 
قرض الحســنه به بازنشســتگان از ۲۳۰ میلیارد  به 
۲۲۳۰ میلیــارد تومــان افزایش یافــت و با توجه به 
شیوع ویروس کرونا و لزوم حفظ سلامتی این قشر از 
مشــتریان بانک، ۳۳۰ هزار فقره تسهیلات به صورت 

غیرحضوری و حضوری پرداخت شد.
در پایان باید گفت، بانک رفاه کارگران همچون سال 
های گذشته با تشکیل کمیته ای، برنامه های مفید و 
عملیاتی را در راستای کمک به واحد های تولیدی و 
اشتغال زایی به ویژه در مناطق محروم کشور، تدوین 
کرده است تا بتواند در زمینه تحقق شعار سال اقدامات 

مناسبی را اجرایی کند.

با مصوبه هیأت مدیره شرکت فولاد مبارکه اصفهان سرمایه این شرکت 
به ۲۹ هزار میلیارد تومان افزایش یافت.

شــرکت مبارکه فولاد اصفهان ســهامی عام به عنوان یکی از بزرگترین 
شرکت های بورسی کشور در اطلاعیه ای که در سامانه اطلاع رسانی ناشران 
کدال منتشــر شده، اعلام کرد: سرمایه شرکت فولاد مبارکه در پی جلسه 
هیأت مدیره فولاد مبارکه اصفهان در روز شــنبه اول خرداد ۱۴۰۰ که با 
حضور تمامی اعضای هیأت مدیره در محل شرکت برگزار شد، تصمیماتی 
به شرح زیر گرفته شد.با توجه به مجوز افزایش سرمایه این شرکت که در 
تاریخ ۲۵ اســفند ۹۹ و با اســتناد به مصوبه مجمع عمومی فوق العاده ۲۵ 
اســفند مبنی بر تفویض اختیار مجمع به هیــأت مدیره برای پیاده کردن 
افزایش ســرمایه و اصلاح ماده ۵ اساسنامه و اطلاعیه زمان تشکیل جلسه 
هیأت مدیره درباره افزایش سرمایه، هیأت مدیره شرکت افزایش سرمایه از 
مبلغ ۲۰۹هزار میلیارد ریال به مبلغ ۲۹۳ هزار میلیارد ریال که شامل ۸۳ 

هزار و ۵۵۳ میلیارد و 7۳۸ میلیون ریال از محل سود انباشته و مبلغ ۴۴6 
میلیارد و ۲6۲میلیون ریال از محل ســایر اندوخته ها و در مجموع به مبلغ 

۸۴ هزار میلیارد ریال منقســم به ۲۹۳ میلیارد سهم یک هزار ریالی مورد 
تصویب قرار داده و ماده ۵ اساسنامه به شرح زیر اصلاح شد.

ماده ۵ اساسنامه: سرمایه شرکت فولاد مبارکه اصفهان مبلغ ۲۹۳ هزار 
میلیارد ریال اســت که با ۲۹۳ میلیارد ســهم یک هزار ریالی با نام تقسیم 
شــده و تماماً  پرداخت شده است. در ضمن هیأت مدیره تأیید می کند که 

سهامداران نسبت به سهام شان به آنها سود تعلق گرفته است.
همچنین هیأت مدیره به محمود ایوبی باصری با عنوان یکی از سهامداران 
با حق توکیل به غیر وکالت دادند تا نسبت به ثبت این مصوبه و امضای دفتر 

در اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیر تجاری اقدام نماید.
این مصوبه به امضای همه پنج عضو هیأت مدیره شامل سیدضیاءایمانی 
رئیس هیأت مدیره، علی احمدیان عضو هیات مدیره، محمدیاســر طیب نیا 
عضــوی هیأت مدیره، طهمورث جوان بخت عضو هیأت مدیره و حیمدرضا 

عظیمیان نایب رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل رسیده است.

 
تصمیمات جدید سازمان بورس برای جلوگیری از سیگنال فروشی 

معاون حقوقی ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
فعالان در فضای مجازی باید توجه داشته باشند که انجام 
عملیاتی مانند سبدگردانی و مشاوره سرمایه گذاری که 
مستلزم اخذ مجوز از سازمان است بدون هیچ تردیدی 

جرم است.
 به نقل از پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران، »جعفر 
جمالی« در خصوص بررسی ابعاد ترمیمی پرونده  های 
کیفری فعالان فضای مجازی از جمله مدیران کانال  های 
تلگرامی و صفحات اینستاگرام با عنوان فعالیت نهاد مالی 
بدون دریافت مجوز از ســازمان موضوع بند ۱ ماده ۴۹ 
قانون بازار اوراق بهادار، افزود: همانطور که قبلا اعلام شده 
بود، سازمان براساس وظیفه ای که قانون به ویژه ماده ۵۲ 
مقرر داشته، پس از دریافت گزارش جرم از بورس ها و 
ســایر مراجع و نهادهای نظارتی، گزارش ظن وقوع بزه 
و مستندات دریافتی را به مرجع قضایی اعلام می کند؛ 
فعالان در فضای مجازی توجه داشته باشند که تصدی 
به عملیاتی که قانونا مستلزم اخذ مجوز از سازمان است، 
همچون سبد گردانی و مشاوره سرمایه گذاری بدون هیچ 

تردیدی جرم است.
وی افزود: با توجه به این که ابعاد فعالیت در فضای 
مجــازی و تفکیک فعالیت هایی همچــون آموزش و 
گسترش سواد مالی و اظهارنظر کارشناسی از سیگنال 
فروشی و ایجاد ظاهری گمراه کننده از معاملات یا اغوای 
اشخاص به خرید و فروش سهام و دستکاری اهمیت دارد، 

سازمان مترصد صدور مجوز برای صاحب نظران است.
جمالی اظهار داشــت: از ســوی دیگر خود فعالان 
حرفه ای ذیصلاح نیز مایل به برخورد با کلاهبرداری ها 
و شــیادی های مرتبط با بازار سرمایه هستند؛ بنابراین 
هم راستا با موضع قانونگذار و  رویکرد قوه قضاییه، مرکز 
عدالت ترمیمی سازمان مأموریت یافته تا با استفاده از 
ظرفیت های خود پرونده های اشخاص فعال دارای حسن 
نیت این عرصه را پیش از ارسال به قوه فضاییه در هیأت 
عدالت ترمیمی طرح و بررسی کند و خوشبختانه اولین 

جلسه این هیأت با همت مرکز عدالت ترمیمی سازمان 
در روز سه شنبه )۲۸ اردیبهشت ماه( در محل سازمان 

بورس برگزار شد.
 معاون حقوقی سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: 
در اولین جلسه هیأت عدالت ترمیمی به منظور رسیدگی 
به پرونده های کیفری فضای مجازی که با حضور معاون 
حقوقی دادگستری استان تهران، نماینده فرماندهی پلیس 
امنیت اقتصادی، ضابطان خاص بازار سرمایه، مدیریت  
های ذی ربط سازمان و معاونت نظارت بر بازار شرکت 
فرابورس، مدیران و مشاوران حقوقی سازمان برگزار و پس 
از بررسی ابعاد موضوع و پرونده های مربوط، تصمیمات 
مهمی اتخاذ شــد، در این جلسه مرکز عدالت ترمیمی 
مأمور شد که ۲۳۰ پرونده را بررسی و امکان بکار گیری 
روش های عدالت ترمیمی را در مورد آن ها و عندالاقتضاء 

شروع فرایند عدالت ترمیمی تعیین کند.
وی افزود: مرکز عدالت ترمیمی بر مبنای مصوبه ۲۱ 
آبان ماه ۹۹ شورا یعالی بورس و اوراق بهادار در خصوص 
به کارگیری روش  های عدالت ترمیمی، موظف است به 
درخواســت فعالان فضای مجازی با موضوع همکاری 
جهت جبران آثار سوء اقدامات صورت گرفته رسیدگی 

و نتایج اقدامات را بــه هیأت عدالت ترمیمی و مراجع 
قضایی گزارش کند.

جمالی در پاســخ به این سوال که نتیجه همکاری 
صادقانــه و کامــل فعالان فضای مجــازی چه خواهد 
بود، عنــوان کرد: ظرفیت  های کم نظیر قانونی در این 
خصوص در دســترس قضات قرار دارد که از جمله می 
 تــوان به »صدور قرار بایگانی پرونده کیفری« و »صدور 
قرار تعلیق تعقیب« توســط مقام قضایی )موضوع مواد 
۸۰ و۸۱ آئین دادرســی کیفری( و یا »صدور مجازات 
های جایگزین زندان« نظیر خدمات عمومی رایگان از 
قبیل آموزش  های تخصصی مالی و بورسی در کانال ها و 
سایت های تحت نظر سازمان اشاره کرد، کلیه اشخاصی 
که نسبت به پذیرش فعالانه مسئولیت اقدام می  کنند 
و در صدد جبران آثار اقدامات خود برمی آیند، به شرط 
تعهد به عدم تکرار مورد حمایت قرار می گیرند.معاون 
حقوقی سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه ایجاد 
زمینه های بازگشت و به کارگیری دانش و تجربه فعالیت 
در فضای مجازی بازار سرمایه در جهت گسترش سواد 
مالی یکی از مهمترین اهداف عدالت ترمیمی است، افزود: 
در گام اول هیأت عدالت ترمیمی با استفاده از ظرفیت 

های کارشناسی صاحب نظران بررسی می کند که آیا 
عمل گزارش شــده مصداق نقض قانون بوده یا خیر و 
آیا شــرایط ارائه گزارش به قوه قضاییه را دارد یا خیر؟ 
در گام دوم آیا هر پرونده با ســاز و کارهای داخلی قابل 

رسیدگی است یا خیر؟
وی اضافه کرد: برخی ساز و کارهای داخلی سازمان 
مورد اشــاره مقامات قضایی از فعــالان فضای مجازی 
عبارتند از  توقف انواع فعالیت  های نهاد های مالی اعم 
از  ارائه مشــاوره سرمایه گذاری در سهام و سبدگردانی 
و تحلیل گــری، توقف معرفی خود به عنوان نهاد مالی و 
انجام مقدمات اخذ مجوز مشاور سرمایه  گذاری نوع دوم 
به محض تصویب ضوابط و اعلام ســازمان و بالاخره در 
خصوص پرونده های گزارش شده به قوه قضاییه، در مورد 
اشخاصی که با حسن نیت آمادگی همکاری و جبران آن 
چه روی داده را دارند، پیشــنهاد بکارگیری روش های 

عدالت ترمیمی ارائه می شود.
وی در پایان تأکید کرد: مرکز عدالت ترمیمی سازمان 
مراتب همکاری فعالان و اثبات حســن نیت را در انجام 
اقدامات ترمیمی به مراجع قضایی و تخلفاتی به صورت 
کامل منعکس و موجبات استفاده شخص مرتکبان را از 

نهادهای ارفاقی فراهم می کند.
جمالی اظهار داشت: فعالانی که پرونده  آنها موضوع 
رســیدگی هیأت عدالت ترمیمی قرار دارد و اطلاعات 
تماس آنها در اختیار سازمان است اطلاع رسانی خواهد 
شــد و ســایر فعالان نیز می  توانند با مراجعه به سایت 
سازمان از دریافت فرم درخواست از قسمت فایل ها و فرم 
ها و تکمیل آن نسبت به ارسال آن به دبیرخانه سازمان 
اقدام کنند.در ابتدای اردیبهشت ماه رییس سازمان بورس 
و اوراق بهادار با ارســال نامــه ای به رییس کل محاکم 
دادگستری تهران اعلام کرد: این سازمان آمادگی کامل 
دارد تا مشکلات موجود در زمینه فعالیت های غیرمجاز 
در فضای مجازی را بررسی و آنها را با به کارگیری ساز 

و کارهای داخلی خود حل و فصل کند.
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قائم مقام رئیس جمهور در شــورای اجتماعی کشور، در حاشیه یکصد 
و ســی و هشــتمین جلسه این شــورا که دوم خرداد ماه در محل وزارت 
کشــور برگزار شــد، مهمترین موضوعات مطرح در این جلسه را در جمع 

خبرنگاران تشریح کرد.
بــه گزارش روابط عمومی وزارت کشــور، دکتر عبدالرضا رحمانی وزیر 
کشور در حاشیه نشست شورای اجتماعی کشور که امروز در محل وزارت 
کشــور با حضور دستگاههای ذی ربط برگزار شد با تشریح این موضوع که 
کاهش آســیب های اجتماعی جزء طرح های اولویت دار دولت و مجموعه 
وزارت کشــور طی سالهای اخیر بوده  است؛ گفت: حاشیه نشینی یکی از 
اولویت هایی اســت که مقام معظم رهبری به عنوان یک آسیب اجتماعی 
طرح فرموده اند و بر همین اساس دستگاههای ذی ربط در این امر خطیر 

بسیج شده اند.
وزیر کشــور با اشاره به این موضوع که در شورای اجتماعی با همکاری 
همه دســتگاه های اجرایی طرحی تهیه شد که مبتنی بر آن در خصوص 
حاشــیه ها و محلات در دو بعد کالبدی، اجتماعی و فرهنگی برنامه ریزی 
های لازم صورت گرفته است؛ گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شده همه 
دســتگاه های متولی، معین و همکار در امر کاهش آسیب های اجتماعی 

مشخص شدند و تاکنون اقدامات خوبی هم  انجام شده است.
دکتر رحمانی فضلی با تاکید بر این موضوع که خوشــبختانه تقســیم 
وظایفی خوبی میان دستگاهها در امر کاهش آسیب های اجتماعی صورت 
گرفته اســت؛ خاطر نشــان کرد: امروز بیش از ۴۴۰ محله را وزارت راه و 

شهرسازی در قالب ستادی که متولی این کار است برعهده گرفته است.
وی همچنین در خصوص نقش وزارت کشــور هم گفت: بیش از ۲۰۰ 
محله را وزارت کشــور در قالب دفاتر تســهیل گری بر عهده دارد و البته 

همه دســتگاه ها در قالب کارگروه های اجتماعی، فرهنگی، آموزشی، فنی 
و امنیتی تقســیم بندی شــده اند و با رعایت اولویت ها کارها را  به نحو 

مناسبی انجام می دهند.
وزیر کشور با تصریح این موضوع که طبق گزارش اخذ شده از نهادهای 
متولی، روند کار در حوزه کاهش آســیب های اجتماعی مناسب و رضایت 
بخش اســت؛ گفت: البته بدلیل فاصله عقب افتادگی وعدم تعادل و توازن 

در امکانات، منابع و فعالیت ها هنوز از هدف خود فاصله داریم.
وی اضافه کرد: هرچند حرکت خوبی در این حوزه شــکل گرفته اما تا 
وضعیت مطلوب فاصله وجود دارد.وزیر کشور در بخش دیگری از توضیحات 
خود به ضرورت هماهنگی و هم افزایی بیشتر دستگاههای ذی ربط در امر 
کاهش آسیب های اجتماعی اشــاره کرد و گفت: امروز مقرر شد دستگاه 
اجرایی، امنیتی و شهرداری ها منابع خود را در سالجاری با اولویت مناطق 
حاشیه نشین تقسیم بندی کنند.وی اضافه کرد: ان شاا... در ۱۴۰۰ با رعایت 

اولویت و نگاه جامع یعنی در کنار کار کالبدی، کارهای فرهنگی و اجتماعی 
و آموزشی در مناطق حاشیه نشین را با هم داشته باشیم.

موضوع شهرهای نمونه و موفق در کاهش آسیب های اجتماعی و حاشیه 
نشینی از دیگر محورهای مورد اشاره وزیر کشور در حاشیه نشست شورای 
اجتماعی کشور بود و در این خصوص گفت: در سه شهر مشهد، سنندج و 
خمینی شــهر کارهای بسیار خوبی در حوزه حاشیه نشینی انجام شده که 
ان شاا... این الگوی موفق با هماهنگی های صورت گرفته به سایر شهرهای 

کشور تسری یابد.
وزیر کشور همچنین با اشاره به آثار اجتماعی کرونا به عنوان دستورکار 
دیگر در جلســه امروز شــورای اجتماعی گفت: در این خصوص  مقرر شد 
آثار اجتماعی این بیماری از ســوی دستگاههای مربوط پیگیری و برنامه 

ریزی های لازم صورت گیرد.
وزیر کشور با تاکید بر این موضوع که معتقد هستیم هم در ایام بیماری 
کرونا و پسا کرونا با مسایل اجتماعی مواجه خواهیم بود؛ گفت: برای مدیریت 
صحیح این شــرایط، هم مردم و هم دستگاههای اجرایی، باید متوجه این 

امر باشند و نسبت به آن حساسیت داشته باشند.
وزیر کشــور در ادامه گفت: آخریــن وضعیت معتادین متجاهر از دیگر 
موضوعات امروز نشســت شــورای اجتماعی بود و در این خصوص  تاکید 
شــد ســتاد مبارزه با مواد مخدر و بقیه دستگاه های متولی، در چارچوب 
تصمیمات قبلی، نسبت به این موضوع حساسیت داشته باشند و در جمع 
آوری و درمان آنها تسریع کنند.دکتر رحمانی فضلی در پایان خاطر نشان 
کرد: شــورای اجتماعی کشور، در ســال جاری، با اولویت بندی هایی که 
انجام داده به وظایف خود عمل خواهد کرد و در بازه زمانی مشخص گزارش 

اقدامات را خدمت مردم عزیز خواهیم داد.

در جلسه روز یکشــنبه هیأت دولت به 
ریاست حجت الاســلام والمسلمین دکتر 
حســن روحانی رئیس جمهور، وزارت نیرو 
گزارشــی از وضعیت تأمین برق کشــور در 
تابستان ســال جاری و برنامه ها و اقدامات 
لازم برای گذر از اوج مصرف برق در ســال 

۱۴۰۰ به هیأت وزیران ارایه کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
براســاس گزارش وزارت نیــرو، با توجه به 
افزایــش یک میلیون مشــترک جدید برق 
و افزایــش مصرف صنایع جدید در ســال 
۱۳۹۹، با برنامه ریزی های قبلی و با احداث 
نیروگاه های جدید و ارتقای ظرفیت واحدهای 
موجود و اعِمال برنامه های مدیریت مصرف، 
نیاز مصرف متعارف به خوبی پوشــش داده 
شد. مقایسه حجم مفید کل نیروگاه های آبی 
در سال های آبی ۱۳۹7 لغایت ۱۴۰۰، نشان 
می دهد جمع حجم مفید سال آبی ۱۳۹۹-

۱۴۰۰ نسبت به سال آبی ۹۸-۹۹، با کاهش 
۵7 درصدی همراه بوده است.

همچنیــن مقایســه حجــم مفید کل 
نیروگاه های آبی در ســال های آبی ۱۳۹7 
لغایت ۱۴۰۰، حاکی از کاهش ۳۵۰۰ مگاواتی 

تولید نیروگاه های برق آبی است.
براساس آمار ارایه شده و مقایسه صورت 
گرفته درخصوص اوج مصرف برق از ابتدای 
سال جاری تا آخر اردیبهشت به نسبت مدت 
مشابه در ســال ۱۳۹۹، میزان مصرف برق 
حدود ۹۰۰۰ مــگاوات )معادل ۲۰ درصد( 
افزایش یافته؛ این درحالی است که متوسط 
رشد مصرف برق از سال ۱۳۹۳ لغایت ۱۳۹۹ 
سالیانه در ماه های فروردین و اردیبهشت تنها 
حدود ۱.۸ درصد رشد داشته است. از دلایل 
این میزان رشد مصرف طی یک سال اخیر، 
افزایش زودهنگام و شدید دمای هوا و در مدار 
قرار گرفتن سیستم سرمایشی، رشد فزاینده 
استفاده از ماینرها و تجهیزات استخراج رمز 
ارز، راه اندازی زودهنگام چاه های کشاورزی 
به دلیل کاهش بارش ها و رشد تولید و افزایش 

مصرف برق صنایع بزرگ است.

براســاس گزارش وزارت نیرو، از تیر ماه 
ســال گذشته تا پایان فروردین سال جاری، 
تعداد ۱7۵ هزار ماینر کشف و تعداد ۲66۱ 
مرکز غیرمجاز اســتخراج رمز ارز در کشور 
که بیشــتر آنها در بخش صنعت، کشاورزی 
و خانگی بوده، کشــف و جمع آوری شــده 
که سهم گزارشات مردمی از این میزان، ۲7 

درصد بوده است.
وزارت نیــرو در ادامه گــزارش خود، به 
تشــریح برنامه اقدامات گذر از اوج مصرف 
برق ســال ۱۴۰۰ )از نیمه دوم فروردین تا 
نیمه دوم شــهریور( پرداخــت و از ضرورت 
همکاری وزارت کشــور و استانداران جهت 
رعایت سقف مصرف برق تعیین شده برای 
هریک از استان ها، تسریع در به مدار آمدن 
مولدین خارج از حوزه اختیارات وزارت نیرو 
و اســتمرار و همکاری بیشتر وزارتخانه های 
اطلاعات، کشــور، صنعت، معدن و تجارت، 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و دادستان ها و 
پلیس امنیت اقتصادی )بویژه مدیریت انرژی 
وزارت اطلاعات( با وزارت نیرو در شناسایی و 
جمع آوری مراکز غیرمجاز استخراج رمز ارز 

و نظارت بر کنترل برگشت مجدد تجهیزات 
به چرخه اســتفاده مجاز، به عنوان اقدامات 
ضروری برای عبور از اوج مصرف تابســتان 
یاد کــرد. در پایان، هیأت وزیران مقرر کرد 
کمیســیون امور زیربنایی، صنعت و محیط 
زیست دولت ضمن بررســی و کارشناسی 
گزارش فوق، پیشنهادات لازم جهت طرح و 
تصویب در هیأت وزیران را حداکثر تا جلسه 

آینده دولت تدوین و ارایه دهد.

  اختصاص اعتبار به سازمان های 
اورژانس کشور و مدیریت و برنامه ریزی 
استان های آذربایجان شرقی و لرستان

هیــأت وزیــران با اختصــاص اعتبار به 
ســازمان های اورژانس کشــور و مدیریت و 
برنامه ریزی استان های آذربایجان شرقی و 

لرستان موافقت کرد.
بر این اساس، مبلغ یک هزار میلیارد ریال 
اعتبار )مبلغ ۴۰۰ میلیارد ریال اعتبار هزینه 
ای و مبلــغ 6۰۰ میلیارد ریال اعتبار تملک 
دارایی های سرمایه ای( برای امدادرسانی و 
امور مرتبط با ارایه بهینه خدمات اورژانس به 

هموطنان ناشی از وقوع حوادث غیرمترقبه 
به سازمان اورژانس کشور اختصاص یافت.

همچنین با موافقت هیأت دولت، مقرر شد 
مبلغ ۴۵۰ میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی 
ســرمایه ای برای پیشگیری از تنش آبی و 
مدیریت خشکسالی در شهر تبریز از طریق 
اجرای خط انتقال آبرسانی از نهند به تبریز، 
پروژه حفر )۳۰( حلقه چاه در نهند و افزایش 
ظرفیت ایســتگاه پمپاژ شماره )۵( آبرسانی 
زرینه رود به تبریز در اختیار سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان آذربایجان شرقی قرار 
بگیرد. هیــأت وزیران در ادامه، با تخصیص 
مبلغ یک  هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار 
تملک دارایی سرمایه ای به منظور تکمیل، 
بهره برداری و بازســازی پروژه  های خسارت  
دیده در حوزه های راه و شهرســازی، نیرو، 
میراث فرهنگی و بهداشت و درمان ناشی از 
وقوع ســیل فروردین سال ۱۳۹۸ در استان 
لرســتان به سازمان مدیریت و برنامه  ریزی 
استان مزبور موافقت کرد.بر اساس تصمیمات 
فوق، سازمان های متبوع موظف به نظارت بر 
روند انجام کار و ارایــه گزارش عملکرد در 

مقاطع زمانی سه ماهه به سازمان های برنامه 
و بودجه کشور و مدیریت بحران کشور شدند.

    تعیین نحوه ماموریت کارمندان 
دستگاه های اجرایی به مناطق آزاد

هیأت وزیــران با توجه به درخواســت 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد تجاری 
-صنعتــی و ویژه اقتصــادی مبنی بر ارایه 
راهــکاری قانونی در مــورد نحوه مأموریت 
کارمندان دستگاه های اجرایی مشمول قانون 
مدیریت خدمات کشــوری به سازمان های 
این مناطق، با پیشــنهاد ســازمان اداری و 
استخدامی کشور در این خصوص موافقت 
کرد. بر اســاس ایــن تصمیــم، ماموریت 
کارمندان دستگاه های اجرایی به سازمان های 
مناطق آزاد، بدون حفظ پســت ســازمانی 
و با دریافت حقوق و مزایا براســاس سطح 
پست سازمانی مورد تصدی دستگاه مقصد 
از محل اعتبار ســازمان های مزبور و مطابق 
قانون حاکم بر نظام پرداخت دستگاه مبدأ، 

بلامانع می باشد.
همچنین در مواردی که سطح سازمانی 
مورد تصدی دســتگاه مقصد، در دســتگاه 
مبدا وجود نداشته باشــد، همترازی پست 
سازمانی مورد تصدی بنا به پیشنهاد دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد، توســط شورای 
توســعه مدیریت و ســرمایه انسانی صورت 

خواهدگرفت.
 ارجاع برخی از اختلافات در قراردادهای 
طرح هــای عمرانی دســتگاه های اجرایی با 
پیمانکاران به شورای عالی فنی سازمان برنامه 

و بودجه کشور
با تصویب هیأت وزیران و در راستای اصل 
)۱۳۹( قانون اساسی، اختلاف های ناشی از 
اجرا یا تفســیر قراردادهای مربوط به تعداد 
۱۸ طــرح عمرانی دســتگاه های اجرایی با 
پیمانکاران و مشاوران برای داوری به شورای 
عالی فنی ســازمان برنامه و بودجه کشور با 
توجه به تعیین شورای مذکور به عنوان مرجع 

داوری، ارجاع شد.

گزارش وزارت نیرو از وضعیت تأمین برق کشور در تابستان ۱۴۰۰ 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور اعلام کرد:

ایران یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان

کاهش آسیب های اجتماعی جزء طرح های اولویت دار دولت است

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با انتقاد از سازمان 
ملل متحد به دلیل عدم افزایش بودجه برای پناهندگان و تحمیل بار مالی 
به ایران، گفت: جمهوری اســلامی ایران خود یکی از اهداکنندگان مالی 

به پناهندگان است.
به گزارش روابط عمومی وزارت کشــور، مهدی محمودی در نشست با 
مدیر منطقه ای آسیا و اقیانوسیه کمیساریای عالی سازمان ملل متحد در 
امور پناهندگان با قدردانی از مساعدت های ایشان در حمایت از برنامه های 
پناهندگان در جمهوری اسلامی ایران و تشکر از همکاری های بسیار خوب 
و نزدیک دفتر نمایندگی کمیساریا در تهران، گفت: جمهوری اسلامی ایران 
بیــش از چهار دهه از میلیون ها پناهنده و آواره علی رغم حمایت اندک 
جامعه بین المللی از پناهندگان و آوارگان در بالاترین سطح استانداردهای 
بین المللی و فراتر از کنوانسیون پذیرایی نموده و به اصول بشر دوستانه و 

تعهدات بین المللی پایبندی کامل داشته است.
وی افزود: این خدمات بــا وجود جنگ تحمیلی و اعمال تحریم های 
ظالمانه، بدون هیچ تغییر و تبعیضی همانند ایرانیان انجام و عمدتاً از منابع 
ملی و داخلی تأمین شده است. در واقع جمهوری اسلامی ایران خود یکی 

از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان بوده است.
مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور با اشاره به عدم 
امکان ارائه این سطح از خدمات به پناهندگان با توجه به همه گیری بیماری 
کرونا و مشکلات اقتصادی در شرایط کنونی،  از عدم افزایش بودجه سال 
۲۰۲۱  میلادی با توجه به هزینه های پناهندگان و عدم هم خوانی آن با 
کمک های اندک بین المللی ابراز ناخرسندی کرد  و گفت: افزایش حدود 
درصد موجود کمک ها نسبت به سال ۲۰۲۰ میلادی، صرفاً بدلیل تفاوت 

نرخ ارز در سالهای ذکر شده است.
 محمودی با انتقاد از متوازن نبودن پذیرش بار و مسئولیت حمایت از 
پناهندگان بین کشورها که در مقطع کنونی میزبانی ۸۵درصد از پناهندگان 
صرفاً از طریق برخی از کشورهای در حال توسعه همانند جمهوری اسلامی 
ایــران انجام می پذیرد، بر حمایت جدی و عملی بر بازگشــت داوطلبانه 
پناهنــدگان به عنوان اصلی ترین راه حل پایان پناهندگی و هدف عمده 

پیمان جهانی پناهندگان تاکید کرد.
وی خاطرنشــان کرد: ۹۴7 اتباع درسال ۱۳۹۹  و در  دو ماهه نخست 

امسال تنها ۵۲7 اتباع به کشور خود برگشته اند.
محمودی اظهــار کرد: همکاری و ارتباط میان کشــورهای میزبان و 
مبداء پناهندگان در جهت تحقق اصل بازگشــت داوطلبانه پناهندگان و 
ضرورت برگزاری کمیسیون سه جانبه بازگشت،و ضرورت » ارائه بسته های 
تشویقی« به پناهندگان در جهت ترغیب آنان برای بازگشت داوطلبانه به 

موطن خویش از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی با اشــاره به ضعف زیرســاخت های آموزشی، بهداشتی و درمانی، 
معیشتی و اشتغال در داخل کشور افغانستان و عدم حمایت جدی مجامع 
بین المللی در ایجاد شــرایط مناسب در کشور مزبور و در نتیجه کاهش 
آمار بازگشــت کنندگان، ادامه داد: دولت افغانستان در واگذاری زمین و 
سایر امکانات لازم به ویژه در حوزه معیشت پناهندگان بازگشتی حمایت 
جدی ندارد و همین امر موجب عدم توفیق در اجرای مطلوب طرح بازگشت 

پناهندگان و ادغام مجدد پایدار آنان  شده است.
دبیر کمیســیون ساماندهی امور اتباع و مهاجرین خارجی تاکید کرد: 
جمهوری اســلامی ایران نهایت تلاش خود را در راستای توانمند سازی 
پناهندگان با اجرای برنامه های آموزشی فنی و حرفه ای معمول داشته و این 
دسته از پناهندگان و همچنین فارغ التحصیلان از دانشگاه های جمهوری 
اسلامی ایران پتانسیل مناسبی برای بازسازی افغانستان محسوب می شوند.

محمودی تصریح کرد: در سال تحصیلی ۹۸-۹۹، ۳6۲ هزار و ۸۰ دانش 
آموز افغانستانی در حال تحصیلند که ۱۳۸ هزار نفر از آنان اتباع مجاز نبوده 

و با توجه به دســتور مقام معظم رهبــری و لازم التعلیم بودن این دانش 
آموزان از آنان ثبت نام شده است.   و در مقطع آموزش عالی هم ۵7 هزار 

دانشجوی اتباع افغانستانی  مشغول تحصیل هستند.
دستیار وزیر کشــور گفت: با توجه به روند کند و آمار اندک بازگشت 
پناهندگان به کشورشان تقویت، برنامه اسکان مجدد در کشور ثالث ضروری 
و لازم است تا کمیساریا با توجه به اهداف پیمان جهانی پناهندگان از طریق 
رایزني با کشورهاي پذیرنده، سهمیه اسکان مجدد از جمهوری اسلامی را 

افزایش دهد. وی اسکان مجدد در کشور ثالث را نیز بسیار اندک خواند.
 محمودی یکی از اهداف سند راه حل های راهبردی برای پناهندگان 
افغانســتانی و همســو بودن آن با  پیمان جهانی پناهندگان را حمایت از  
پناهندگان، کاهش فشار بر جوامع میزبان و تحمیل نشدن بار مضاعف بر 
دوش کشورهای میزبان آنان در کنار اصل تقسیم عادلانه بار و مسئولیت 
عنوان کرد و گفت:  علي رغم افزایش هزینه های پناهندگان متاسفانه روند 
اعطاي منابع مالي کمیساریا نسبت به سنوات قبل کاهش چشمگیري داشته 
است و انتظار مي رود کمیساریا، با بسیج منابع بین المللي و افزایش کمک ها 
بویژه در حوزه سلامت،  آموزش و معیشت پناهندگان در جمهوری اسلامی 
حمایت و اقدام لازم را انجام دهد.مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی 
وزارت کشــور  برضرورت استمرار و افزایش کمک ها در مقابله با بیماری 
کرونا و  حمایت جدی در راستای  تحت پوشش قرار دادن پناهندگان در 
قالب برنامه سند ملی جمهوری اسلامی درخصوص واکسیناسیون عمومی در 
برابر بیماری کرونا و واردات فوری واکسن برابر مکاتبات ارسالی و مذاکرات 
بعمل آمده در این خصوص تا کید و  از عدم تعقیب راه حل های پایدار به 
خصوص بازگشــت داوطلبانه پناهندگان  از سوی کمیساریا و جامعه بین 
المللی ابــراز نگرانی کرد.محمودی گفت: هزینه های گزافی به جمهوری 
اسلامی در مقابله با جمع آوری و جلوگیری از تردد های غیر قانونی اتباع 
خارجی غیر مجاز متقاضی عزیمت به کشور های اروپایی تحمیل شده است. 
۱۰۱ هزار و ۴۱۹ نفر در سال ۱۳۹۹ دستگیر شده اند که به ازای هر نفر 

هزینه های گزاف به جمهوری اسلامی تحمیل شده است.
وی همچنین  از احتمال موج جدید پناهجویی و نبود ظرفیت لازم و 
کافی برای جذب پناهجوی جدید در جمهوری اسلامی ابراز نگرانی و لزوم 

انجام اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه در این خصوص تاکید نمود.

اقتصاد مقابله با پولشویی 
در صورت تقویت سیاســت های پولشویی، اقتصاد ایران می تواند در مقابله با 
مفاســد اقتصادی، فرار مالیاتی، مواد مخدر، فرار سرمایه و... توفیقات بیشتری 

کسب کند.
۱- تعریف پولشویی: پولشویی یعنی تبدیل سود حاصل از فعالیت های خلاف 

و فساد به دارایی های به ظاهر مشروع! به عبارت دیگر در فرآیند پولشویی ...
به عبارت دیگر در فرآیند پولشویی، پول حاصل از اقدامات غیرقانونی تبدیل 

به پولی می شود که گویی ظاهرا از راه های قانونی به دست آمده است.
به این دلیل در برخی از کشــورها، پولشویی را عبارت از پنهان کردن منشأ 
منابع مالی نیز تعریف کرده اند؛ به طور مثال در فرارهای مالیاتی ســعی می شود 

منشأ درآمدی پنهان بماند تا  مشمول مالیات نشود.
می توان گفت پولشویی یک جرم فرعی است برای رد گم کردن درآمد حاصل 
از جرم اصلی. به طور مثال اگر شخصی درآمد خود را از راه غیرقانونی یا نامشروع 
به دست آورده باشد، برای پنهان کردن فعالیت غیرقانونی یا نامشروع خود، سعی 
می کند چنین وانمود کند که درآمد حاصله ناشی از فعالیت های قانونی او بوده 
است. مثلا سعی می کند درآمد غیرقانونی یا نامشروع خود را بادرآمدهای قانونی 
خــود یا دیگران مخلوط کند و رد فعالیت غیرقانونی خود را گم کند. به عبارت 
دیگر پولشــویی یک جرم تبعی و فرعی اســت و همواره مسبوق به جرم اصلی 
مثل قاچاق مواد مخدر اســت. در صورت فقدان جرم اصلی، پولشویی که جرم 

فرعی است، موضوعا منتفی می شود.
در قوانین مقابله با پولشویی نیز هدف قانون گذار از بین بردن جرم اصلی مثل 
قاچاق مواد مخدر، مفاسد اقتصادی یا فرار مالیاتی و... است؛ ولی این مبارزه از 
کانال مقابله با پولشویی دنبال می شود. به طور کلی شناسایی مسیرهای گردش 
وجوه در اقتصاد می تواند ماهیت فعالیت ها را که بابت آن پول صرف می شــود، 
آشــکار کند. به طور مثال چندسال قبل وقتی مشخص شد به حساب یک فرد 
روستایی و در یکی از نقاط مرزی ایران، مبالغ درشتی واریز شده است و وقتی 
واریز این مبالغ درشت با درآمد شغلی این فرد همخوانی نداشت، از فرد روستایی 
در مورد منشأ این پول های واریزشده سوال شد و مشخص شد متاسفانه وی وارد 
همکاری با یک شبکه قاچاق مواد مخدر شده است. در این مثال شبکه بانکی که 
کانال اصلی گردش وجوه در اقتصاد ایران است، توانست ماهیت فعالیت غیرقانونی 

یعنی قاچاق مواد مخدر را آشکار سازد.
براســاس ماده )۲( قانون مبارزه با پولشــویی مصوب ۱۳۸6 جرم پولشویی 

عبارت است از:
الــف( تحصیل، تملک، نگهداری یا اســتفاده از عواید حاصل از فعالیت های 
غیرقانونی با علم به اینکه به طور مســتقیم یا غیرمستقیم در نتیجه ارتکاب به 

جرم به دست آمده باشد.
ب( تبدیل، مبادله یا انتقال عواید به منظور پنهان کردن منشأ غیرقانونی آن 
با علم به اینکه به طور مستقیم یا غیرمستقیم ناشی از ارتکاب جرم بوده یا کمک 
به مرتکب به نحوی که وی مشمول آثار و تبعات قانونی ارتکاب آن جرم نگردد.

ج( اخفا یا پنهان یا کتمان کردن ماهیت واقعی، منشأ، منبع، محل، نقل وانتقال، 
جابه جایی یا مالکیت عوایدی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم در نتیجه جرم 

تحصیل شده باشد.
مثال: فرض کنید یک شــبکه توزیع مــواد مخدر در تهران فعالیت می کند. 
این شبکه مواد مخدر مصرفی خود را از خارج وارد می کند و سپس آن را بین 
مشــتریان خود در تهران توزیع می کند. شبکه توزیع تهران بعد از فروش مواد 
مخدر به مشــتریان، پول نقد از آنان دریافت می کند و سپس بخشی از درآمد 
حاصله را بابت بازپرداخت مبلغ اولیه خرید مواد مخدر به خارج منتقل می کند 
و مابقی )تفاوت درآمد و هزینه( به عنوان ســود نامشروع و غیرقانونی در اختیار 
گردانندگان شبکه باقی می ماند. این شبکه برای اینکه درآمد غیرقانونی خود را 
در تهران مورد استفاده قرار دهد، باید یک شغل پولشویی نیز برای خود دست 
و پا کند تا  وقتی از او ســوال شــد منشأ درآمد شــما ازکجاست؟ بتواند پاسخ 
گمراه کننده ای ارائه کند. در این راســتا شــبکه توزیع مواد مخدر به این فکر 
می افتد که یک رستوران و همچنین یک فروشگاه کالاهای مصرفی نیز در کنار 
کار غیرقانونی خود یعنی توزیع مواد مخدر در تهران احداث کند. بعد از تا سیس 
رستوران و فروشگاه مواد خوراکی، درآمدهای ناشی از خرده فروشی مواد مخدر 
به رستوران و فروشگاه منتقل می شود و برای رد گم کردن درآمد مواد مخدر با 
درآمد فروشگاه و رستوران مخلوط می شود؛ به طوری که منشأ غیر قانونی بودن 
آن مشخص نشود. در این مثال به کارگیری درآمد فروشگاه و رستوران در واقع 
نوعی پولشویی )جرم فرعی( محسوب می شود که با هدف رد گم کردن درآمد 
حاصل از توزیع مواد مخدر )جرم اصلی( ایجاد شده است. باید توجه داشت که 
قاچاقچیان مواد مخدر برای تداوم فعالیت خود باید هزینه خرید مواد مخدر را 
به خارج از کشور بفرستند؛ به طوری که مظنون به فعالیت غیر قانونی نباشند. در 
این راســتا راهکارهایی که به ذهن قاچاقچیان می افتد این است که وجه خرید 
مواد مخدر از خارج یا از طریق بانکی یا صرافی های مســتقر در تهران به کشور 
خارجی فرستاده شود یا اینکه پول نقد را به صورت ریالی یا ارزی از طریق حمل 

شخصی به آن طرف مرز منتقل کنند.
در حالــت اول کــه از طریق بانکی وجه خرید مــواد مخدر به خارج منتقل 
می شود، حتما باید یک دلیل پوششی برای انتقال وجه به خارج داشته باشند؛ 
زیــرا در غیر  این صورت بانک از انتقــال وجه به خارج جلوگیری می کند؛ ولی 
انتقال پول به صورت فیزیکی از کانال های مرزی اگرچه هزینه بیشــتری دارد، 
ولی خطرات آن کمتر است. در هر صورت کلیه روش هایی که برای انتقال پول 
خرید مواد مخدر به خارج از کشور صورت می گیرد، نوعی پولشویی است که با 
هدف رد گم کردن تجارت مواد مخدر بین ایران و کشور خارجی صورت می گیرد.

۲- تعریف پولشــویی معکوس: پولشویی معکوس عبارت است از استفاده از 
منابع مالی قانونی و مشروع برای اهداف غیرقانونی و نا مشروع

مثــال: آمریکا بعد از انفجار برج دوقلو در ۱۱ ســپتامبر ۲۰۰۱ اعلام کرد با 
مدیریت بن لادن مبالغ زیادی از طریق موسسات خیریه در عربستان جمع آوری 
و برای تا مین مالی مخارج ۱۱ سپتامبر به کارگرفته شده است. در این مثال منشأ 
اولیه پول، غیرقانونی نیست؛ ولی استفاده از این منابع برای یک کار تروریستی 

در آمریکا جرم محسوب می شود.
۳- ســوابق مقابلــه بــا پولشــویی در ایــران: نظر بــه اینکــه زمینه های 
 پولشــویی در اقتصاد ایران فــراوان بوده و از همین کانــال ضربات فراوانی به 
اقتصاد ایران وارد شده است، قانون مبارزه با پولشویی در سال ۱۳۸6 در ایران 

به تصویب رسید. زمینه های پولشویی در ایران عبارتند از:
 -بزرگ بودن اقتصاد غیر رسمی

 -وجود مفاسد اقتصادی گسترده
 -فرار مالیاتی بالا

 -قرار گرفتن ایران در مسیر ترانزیت قاچاق مواد مخدر بین المللی
 -بالا بودن سهم کالای قاچاق نسبت به سهم واردات و صادرات رسمی در ایران

 -باز بودن حساب سرمایه در کنار شبکه گسترده صرافی ها برای نقل و انتقال 
منابع مالی از داخل به خارج و بالعکس

 و...
وجود زمینه های گسترده پولشویی در ایران باعث شده است که ضربات جدی 
به اقتصاد ایران وارد شود؛ به طور مثال میزان فرارهای مالیاتی در ایران بیش از 
درآمد نفتی ایران است. بنابراین تقویت سیاست های مقابله با پولشویی در ایران 
در واقع به طور غیرمستقیم سیاست تقویت اقتصاد ایران نیز محسوب می شود. 
بهنگام نبودن فناوری های بانکی در ایران سبب شده است که بعضی از جرم های 
پولشویی در ایران از کانال های بانکی عبور  کنند و به راحتی قابل شناسایی نباشند. 

بنابراین باید در جهت دستیابی به فناوری نوین بانکی تلاش کرد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/03/06

شماره : 1101

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه 
می توان از طریق متنوع ســازی سبد ارزی با 
چند کشور خاص مانند عراق، ترکیه و چین 
تاثیر منفی دلار بر اقتصاد را کاهش داد، گفت: 
نوسانات نرخ دلار باعث کسری بودج می شود.

حمیدرضا جیهانی، کارشــناس اقتصادی 
دربــاره نقش دلار در اقتصــاد و تاثیر آن بر 
بالا و پایین شــدن تورم گفــت: نرخ دلار در 
قوه اقتصاد حقیقی و مالی تاثیر دارد. به این 
معنا؛ در حوزه اقتصاد حقیقی با توجه به اینکه 
دارای تراز معادلاتی تجاری با دنیا هستیم و 
بخش زیادی از کالاهای مواد اولیه، واسطه ای 
و مصرفی تامین می شود، غالبا به نرخ ارزهای 

خارجی و جهانی وابستگی داریم.
وی در ادامه اضافــه کرد: نرخ دلار هم از 
منظــر واردات و هم بخش زیادی از صادرات 
کشــور در حــوزه پتروپالایشــی ها، فلزات، 
تولیداتی که با کشــورهای همســایه انجام 
می شــود یا تولیداتی که در چند سال اخیر 
در حوزه صنایع غذایی سلولزی صورت گرفته 
به لحاظ، درآمدهای صادراتی این موارد برای 
شرکت های داخلی ایران حیاتی و پرُاهمیت 

به شمار می رود.
این کارشناس مســائل اقتصادی در این 
رابطه یادآور شــد: تغییرات نرخ ارز در حوزه 
اقتصاد حقیقی از یک طرف با سطح تبادلات 

تجاری با دنیا و از سوی دیگر مهم ترین منبع 
درآمدی کشور که دولت از آن ارتزاق می کند 
یعنی نفت همراه می شــود، زیرا مبادلاتش 
دلاری است و درآمدهای دولت را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
جیهانی در این خصوص تاکید کرد: مسئله 
مورد اشاره منجر به این می شود که پایین و بالا 
شدن نرخ دلار در بودجه کسری به وجود آورد 

و سیاست های پولی را تحت تاثیر قرار دهد.
وی دربــاره نقش ســبد ارزی بر کمرنگ 
شدن تاثیر دلاراظهار داشت: ۱۰ سال اخیر در 
حوزه جنوب شرق آسیا، آفریقا و کشورهایی 
مانند روسیه، چین، آمریکا جنوبی به سمت 
پیمان های دوجانبه یــا چند جانبه ارزی در 
راستای کاهش تاثیر دلار بر اقتصاد کشورشان 
حرکت کردند.این کارشناس مسائل اقتصادی 

در این خصوص تصریح کرد: این کشــورها 
مبــادلات بین خود را با ارزهای داخلی انجام 
می دهند که منجر به این شده، هم ارزشان به 
لحاظ جهان شمول شدن و مبادلاتی قابلیت 
تجاری یابد و هم نوسانات ارزی دنیا که از دلار 
منشاء می گیرد و چند سال اخیر هم در حالت 
ضعف نســبت به دیگر ارزها بوده، را کاهش 
دهند.جیهانی درباره تاثیر دیگر این حرکت 

چنین توضیح داد: تســلط آمریکا از طریق 
سوئیفت و دیگر پیمان های تجاری جهانی بر 
اقتصاد این کشورها کاهش یافته است. به طور 
نمونه زمانی که روسیه و چین با تحریم های 
آمریکا مواجه شــدند از این طریق توانستند 
مسئله را پوشش دهند و از اثرات آن بکاهند.

وی در رابطه با اســتفاده ایران از این روند 
بیان کرد: انتهای دهه ۸۰ که بحث پیمان های 
دو جانبــه یا چند جانبه ارزی مطرح شــد، 
مذاکراتی هم با دیگر کشورها صورت گرفت؛ 
چنانچه این اتفاق به تحقق رســیده بود این 
توانایی را داشت تا بسیاری از اثرات تحریم های 
مبادلاتی به وسیله دلار را کمرنگ سازد زیرا 
اکنون به لحاظ دلار در دنیا مورد تحریم قرار 
گرفتیم، یعنی هرگونه حواله ارزی رســمی 
بانکی  در دنیا که گیرنده یا فرستنده یکی از 
واسطه های آن ایرانی باشد، متوقف و توسط 

خزانه داری آمریکا بلوکه خواهد شد. 
ابن کارشــناس مسائل اقتصادی در ادامه 
افــزود: ایران می توانســت از طریق تنوع در 
ســبد ارزی با چند کشور خاص مانند عراق، 
ترکیه و چین هم ارز کشور را تقویت سازد و 
هم اینکه مسائل و مشکلات تجار را که با این 
کشورها تبادلات دارند، راحت تر کند زیرا الان 
از طریق صرافی ها هزینه سنگینی بابت نقل و 

انتقال پول پرداخت می کنند.

اثر منفی دلار باید خنثی شود

پرداخت بیش از ۵3 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش های 
اقتصادی

بانک رفاه کارگران در راســتای شفافیت در اطلاع رسانی،گزارش تسهیلات 
اعطایی فروردین ماه ســال جاری در بخش های مختلف اقتصادی، بنگاه های 
کوچک و متوسط، ضمانتنامه های صادره ریالی، قرض الحسنه ازدواج را ارایه 

کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، در فروردین ماه ســال جاری، 
در بخش های آب و کشاورزی، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان، خدمات، 
بازرگانــی و متفرقه بیش از ۵۲ هزار و ۳۹۳ میلیارد ریال و بنگاه های کوچک 

و متوسط ۸۰۰ میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده است.
این بانک در دوره زمانی یاد شده، تعداد ۳۳7  فقره تسهیلات قرض الحسنه 
مشاغل خانگی، اشتغال زایی و کارفرمایان طرح های مددجویی به مبلغ بالغ بر 
۱۲۲ میلیارد و ۸6۲ میلیون ریال به معرفی شدگان کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، سازمان بهزیستی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداخت کرده است.

بانــک رفاه کارگران همچنین در مقطع فروردین ماه ســال جاری، بیش از 
۱7۴ میلیارد ریال تسهیلات از محل منابع قراردادهای سپرده گذاری صندوق 
توسعه ملی اعطا کرده است و در همین دوره زمانی، بالغ بر 7 هزار 76۹ میلیارد 

ریال انواع ضمانتنامه های ریالی به تعداد ۱.۸۸7 فقره نیز صادر کرده است.
همچنین شــعب این بانک از محل ســپرده های قرض الحســنه نزد خود 
تعداد ۸6۲ فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه به مبلغ بیش 
از 6۱۰ میلیــارد ریال و در طرح های فعال حوزه اعتباری، ۹۲۹ میلیارد ریال 

تسهیلات اعطا کرده است.

 معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت:
راهبری برنامه احیا واحدهای راکد به شــهرک های صنعتی واگذار 

شده است

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: راهبری و پیگیری 
پروژه احیا واحدهای راکد به ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی 

ایران محول شد.
به گزارش شاتا، سعید زرندی در جلسه ویدئو کنفرانس با روسای سازمان های 
صنعت، معدن و تجارت، مدیران شرکت شهرک های صنعتی استان ها و مدیران 
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی گفت: امسال در برنامه، برای ۲ 
هــزار واحد تعطیل برنامه ریزی کرده ایم که به چرخــه تولید بازگردند که از 
این تعداد هزار و 6۰۰ واحد داخل شــهرک های و ۴۰۰ واحد بیرون شهرک ها 

هدف گذاری شده است.
معاون طرح و برنامه ریزی افزود: با توجه به عملکرد مناســب سال گذشته 
ســازمان، امســال احیا واحدهای راکد در داخل و خارج از شــهرک ها به این 

سازمان محول شد.
تشکیل کمیته تخصصی جهت تسریع احیای واحدهای راکد

معاون طرح و برنامه از تشکیل کمیته ای در همین زمینه با حضور نمایندگان 
دستگاه های مختلف اجرایی و نظارتی به منظور تسریع و افزایش دقت در روند 
احیــا واحدهای راکد خبــر داد و تصریح کرد: طرح های نیمه تمام راکد یکی 
از موضوعاتی که در سال جاری برای آن برنامه ریزی و آن را دنبال می کنیم؛ 
که یا خود سرمایه گذار را کمک و ترغیب به اتمام طرح کند و یا سرمایه گذار 

جدیدی برای آن بیاوریم.
وی در توضیحات بیشتر گفت: هر سرمایه گذار جدیدی که درخواست جواز 
تاسیس کند ، لیست واحدهای تعطیل و یا طرح های نیمه تمام را در اختیارش 

می گذاریم که اول از این طرح ها استفاده کند.
افزایــش ظرفیت واحدهای تولیدی با اجــرای طرح »تولید بدون 

کارخانه«
معــاون طرح و برنامه وزارت صمت، افزایش ظرفیت واحدهای موجود را از 
دیگــر برنامه های و اقدامات وزارت متبوع خود عنوان کرد و ادامه داد: در حال 
حاضر از ۲7 صنعت، ۱۳ صنعت با ظرفیت پایین در حال فعالیت هســتند که 

باید این ظرفیت ها را افزایش داد.
زرندی در ادامه صحبت های خود به موضوع » تولید بدون کارخانه« اشاره 
کرد و آن را از جمله طرح های استفاده از ظرفیت های خالی واحدهای تولیدی 

در سال جاری دانست که در سال جاری در حال اجراست.
وی همچنین از برنامه ریزی برای طرح ادغام و اکتســاب واحدهای تولیدی 
خبر داد و در ادامه اظهار داشــت : بسته پشــتیبانی و مانع زدایی از تولید در 
دبیرخانه ستاد اقتصادی دولت با نظر دستگاه های مختلف بررسی و نهایی شد 

و امیدواریم به زودی در این ستاد نیز به تایید نهایی برسد

 چرا حمایت پولی چاره ساز نشد؟
 شــاخص کل بورس تهران روز یکشنبه ۸/ ۱درصد دیگر افت کرد تا فاصله 
این نماگر تا سقوط به ابرکانال ۱/ ۱میلیون واحد به کمتر از 7/ ۰درصد برسد.

 مرزی که درصورت شکسته شــدن می تواند موج جدیدی از فشار فروش  را 
در این بازار ایجاد کند. درحالی که بیش از یک هفته از تزریق منابع به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه گذشته، اثری در تغییر روند بازار ایجاد نشده است. از نگاه 
کارشناســان، این سیاســت علاوه  بر اینکه نتوانسته است هدف خود را محقق 

کند، باعث اختلال روند بازار سرمایه و افزایش تورم خواهد شد.
با پایان معاملات روز یکشنبه شاخص کل بورس به محدوده یک میلیون و 
۱۰7 هزار واحد رسید. نزدیک شدن بازار سهام به این سطح روانی مهم حکایت 
از آن دارد که در صورت حمایت نشدن از تقاضا در بازار سهام طی روزهای آتی، 
ممکن است شاهد شدت گرفتن عرضه و در نهایت افت شاخص به محدوده یک 
میلیون و ۲۰ تا ۹۱۵ هزار واحدی باشیم. این طور که به نظر می آید بازار سرمایه 
مجددا نیازمند اقدام فوری سیاستگذار بورسی است تا با تامین نقدشوندگی بازار 
سرمایه و بهره بردن از روش هایی مانند دامنه نوسان پویا، راه را برای به تعادل 
رســیدن بازار سهام هموار کند. البته بهره بردن از این شرایط در وهله نخست 
نیازمند حذف نگاه مدیریتی و دســتوری به شاخص کل است تا از این رهگذر 
نقدشوندگی به عنوان یکی از مهم ترین وجوه کارآیی بازار تامین شود. در صورتی 
که توجه به موقع به این عوامل نشود، شاید حتی استفاده از تدابیر ممکن در 
سطوح فعلی نیز بعدا از کارآیی لازم برخوردار نباشد. یک ریزش سنگین دیگر 
 در بورس تهران به ثبت رسید. پایان معاملات روز یکشنبه با افت ۸/ ۱ درصدی 

شاخص بورس همراه شد. 
در این روز نماگر اصلی بازار به میزان ۲۰ هزار واحد افت کرد تا این سنجه 
مهم بازار سرمایه با قرار گرفتن در سطح یک میلیون و ۱۰7 هزار واحدی تنها 
7 هزار واحد با ســطح روانی مهم یک میلیون و ۱۰۰ هزار واحد فاصله داشته 
باشــد. این طور که به نظر می رســد بورس حالا پس از گذر از ۱۰ ماه رکود 
بی ســابقه و صف های سنگین فروش به نقطه ای رسیده که نه تنها بیم ریزش 
بیشتر قیمت ها در آن کم نشده بلکه با توجه به حجم بالای خریداران حقیقی 

در نیمه نخست سال ۹۹، در حال افزایش یافتن است.
روزهای گذشــته اما به مراتب روزهای ســخت تری برای بازار سرمایه بوده 
اســت. بازگشت دامنه نوسان متقارن ۵ درصدی، اگرچه وضعیت نقدشوندگی 
بازار سرمایه را نسبت به گذشته بهبود بخشیده اما بی اثر شدن تمامی متغیرهای 
خــوب در کنار بی توجهی بازار به هر عاملی که بر ارزندگی ســهام می افزاید، 
شرایطی را پدید آورده که در آن هر سهامداری هم اگر مجاب به فروش دارایی 
خود در این بازار نشده باشد بدون شک به آن فکر کرده است. مشکل از اینجا 
ناشی می شود که طولانی شدن دوره ریزش بازار که در عمل خواب سرمایه را 
با آب رفتن آن توامان کرده، بر انگیزه فعالان بازار برای فروش و انتقال دارایی 
خود به ســمت بازارهای دیگر افزوده اســت. همین امر سبب شده تا توجه به 
اعداد رُند که در بازارهای مالی امری مســبوق به ســابقه است خود برای بازار 

سرمایه در روزهای جاری به یک تهدید بدل شود.

 
ثبات اقتصادی؛ محور کار رییس  جمهور آینده 

چسبندگی رو به بالای قیمتی همواره در اقتصاد ایران وجود داشته است

یک کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اینکه باید 
وابســتگی ذاتی ریال به دلار کاهش پیدا کند، افزود: 
اساس کار رییس جمهور آینده، ثبات اقتصادی است.

فرشــید فرزانگان؛ رییس اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و امارات با اشــاره به اینکه بهترین حالت برای 
همه فعالین اقتصادی، بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان 
این است که اقتصاد ثبات داشته باشد، اظهار داشت: 
ثبات اقتصادی یعنی اینکه پارامترهای کلان اقتصادی 

دارای یک ثباتی هستند.
این فعال و کارشــناس اقتصادی با اشاره به اینکه 
تقویت ارزش پول ملــی تحت تاثیر عواملی همچون 
رشد نقدینگی است، خاطر نشان کرد: رشد نقدینگی 
نیز به دلایلی همچون تولید پول برای جبران کسری 
بودجه دولت بر می آیــد. در حقیقت هر وقت دولت 
در اداره بودجــه به گونه ای بودجه ریزی می کند که 
یک کسری بودجه همواره داشته باشیم و غیر از خود 
بودجه که حالت متزلزلی دارد، در طول سال احتیاج 
به شــارژ و ریال برای بودجه خواهد داشت که باعث 
فشار به تورم زا شدن اقتصاد می شود و یا مثلا برای 
جبران این کسری از صندوق ذخیره ارزی دریافت می 
کنند و این صنــدوق ذخیره ارزی را به صورت ریال 
منتشــر می کند که در نهایت چون بر اساس تولید و 
اشتغال نیست، در ذات آن تورم ایجاد می شود. بنابراین 
باید انتظار داشت که هر سال ارزش پول ملی به دلیل 
کســری بودجه، کاهش پیدا کند و در نهایت نیز باید 

کاری کنیم که این صفرهای ریال را از بین ببریم.
وی افزود: اینکه ذات اقتصاد ایران باعث تشــدید 
و ایجاد تورم می شــود، بیان گر این است که اقتصاد 
کشــورمان نیاز به جراحی اقتصادی بزرگ دارد. زیرا 
تورم معلول آن اســاس و سازوکار اشتباهی است که 
ریخته شده است.رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران 
و امارات گفت: حال در شرایط بحران های اقتصادی، 
فشــار اقتصادی بر کشــورمان اوج می گیرد و مسئله 
کسری بودجه و شارژ رشد نقدینگی همزمان افزایش 
پیدا می کند. در حقیقت وقتی که در نمودارها مشاهده 
می کنیم، هر زمان که فضای اقتصادی ایران بازتر شده 

و ایران با دنیا تعامل داشته، رشد نقدینگی کاهش پیدا 
کرده و تورم افت پیدا کرده و این را می توان در همه 
نمودارها دید. اخیراً هم در دوران پسابرجام می بینیم 
که وضعیت تورم و مهار نقدینگی با موفقیت بیشتری 
همراه بوده به خاطر اینکه گردش پول به جایی ختم 
می شود که به تولید و اشتغال می انجامد و هر جا که 
GDP بالا برود، اثر تولید نقدینگی را خنثی می کند.

فرزانگان اظهار داشــت: بنابراین باید به این نکته 
توجه داشته باشیم که بانک مرکزی برای تقویت ارزش 
پول ملی باید کاملا مستقل عمل کند و تحت عوامل 
سیاسی قرار نگیرد و سیاسی عمل نکند و تحت تاثیر 
دولت ها نباشد. هرچند قاعدتاً دولت ها به خاطر اینکه 
اقتصاد ما یک اقتصاد دولتی است و در واقع به صورت 
سیاســی اداره می شــود حتماً بر بانک مرکزی فشار 
می آورند و بانک مرکزی باید استقلال خودش را حفظ 
کند و از نظر من در شرایط کنونی با توجه به ابزارهایی 
که بانک مرکزی دارد، در مواردی همچون پول های 
بلوکه شــده؛ باید این پول ها در اختیار بانک مرکزی 
قرار بگیرد و مدیریت آن در اختیار بانک مرکزی باشد و 
این خودش یک ابزار بهتری فراهم می کند تا در زمان 
های مناســب و با درایتی که وجود دارد در واقع یک 
طوری انجام شود که به افزایش تورم منجر نشود. در 

حقیقت یک برنامه ای است که بانک مرکزی باید آن 
را در دســتور کار قرار دهد، زیرا ممکن است که این 
پول ها قبلًا پیش خور شــده باشد و به هر حال بانک 
مرکزی باید از بهترین ابزارهای خود استفاده کند تا 

این مسئله منجر به رشد نقدینگی مضاعف نشود.
وی در ادامه به نکته دیگری اشاره داشت و افزود: 
اســاس کار رئیــس جمهور آینده، ثبــات اقتصادی 
اســت. حداقل حالا که ثبات اقتصــادی وجود ندارد 
ایــن فضا بــرای آینده قابل پیش بینی باشــد یعنی 
همه مــا انتظار داریم کــه با توجه بــه فاکتورهای 
اقتصــاد کلان ارزش پول ملی ما بــه تدریج کاهش 
پیــدا کند؛ بــه عبارت دیگــر هر جا کــه این روند 
 ســرعت پیدا کند و ارزش پول ملی ریزش پیدا کند

 و یا اینکــه برعکس مثل این روزها در واقع دلار در 
مقابــل ریال ارزش خودش را هر روز از دســت می 
دهد و یا ریال ارزشش بیشتر می شود، اگر این روند 
سرعتش بیشتر شود، یعنی چه افزایش و چه کاهش 
اگر با سرعت زیاد باشد، اینها محیط اقتصادی را پیش 
بینی ناپذیر می کند و هــر جا که محیط اقتصادی، 
پیش بینی ناپذیر شود، قطعاً به ضرر تولیدکننده است. 
بــه خاطر اینکه تجار و تولید کننده ها که اقلام مواد 
اولیه لازم برای تولید شان را ۵ تا 6 ماه قبل و یا حتی 

به دلیل کرونا ممکن اســت یک سال قبل خریداری 
کرده باشند، بعد با ارزی که حواله کرده جامعه انتظار 
دارد کــه تولید کننده قیمت پایین تر کالای خود را 
عرضه کند و تولیدکننده هم مدعی اســت که با ارز 
گران تری کالاهای اولیه را تامین کرده است. همین 
تفاوت دیدگاه ها باعث می شــود که مردم به ســراغ 
خریــد بزرگ نروند و وقتی کــه مردم مصرف نکنند 
و ســراغ خرید بزرگ نروند، اقتصــاد با رکود مواجه 
می شــود. تمــام اقتصادهایی کــه در جهان در حال 
حرکت است اقتصادی هستند که جامعه مصرف گرا 
دارند. اگر جامعه ما یک جامعه باشد که از نظر قدرت 
خرید کاهش پیدا کند که الان اینگونه شــده است، 
قطعــاً چرخ های تولید نمی گردد و جامعه احتیاج به 
این دارد که تولید کند و مردم بخرند و بفروشــند و 
کاهش قدرت خریــد حتماً کاهش رونق اقتصادی را 

به همراه خواهد داشت.
بــه هر حال امید دارم که با توجه به اینکه اینقدر 
ریال ایران تحت تاثیر مذاکرات اســت، این وابستگی 
ذاتی ریال بــه دلار هر روز و هر بار کاهش پیدا کند 
و اینگونه نباشــد که با هر خبر خوشی از وین شاهد 
ریزش شدید نرخ دلار باشیم و با هر خبر بدی همین 
نرخ بالا برود و این نوسان هم یک نوسان قابل تاملی 
است که این همه نوسان برای مذاکرات در واقع فضای 
اقتصادی را پیــش از پیش متزلزل و غیر قابل پیش 
بینی می کند و این روند برای محیط کســب و کار و 

اقتصاد یک سم است.
لذا باید تا آنجا که ممکن اســت یک مقدار از این 
اقتصاد سیاسی فاصله بگیریم. یعنی هر چقدر دولت 
در اقتصاد ســهم بیشتری داشــته باشد و بنگاه های 
بزرگ و خصولتی ها بیشــتر باشند، اقتصاد سیاسی 
تر اســت. بنابراین هــر چقدر که اقتصــاد ایران در 
اختیــار بخش خصوصی باشــد و یک رقابت ســالم 
شــکل بگیرد، شاهد رشــد بازار آزاد باشیم و تجارت 
 بیــن الملل توســعه یابــد و فشــار روی بانک های 
کشور کمتر شود، همه اینها باعث می شود که ارزش 

پول ملی تقویت شود.

کارشناس اقتصادی گفت: چسبندگی قیمت ها همواره در اقتصاد ایران 
بوده و به همین دلیل علامت هایی که برای تقویت ریال مطرح اســت باید 
بســته های اقتصادی باشــد نه اینکه انتظارات تورمی یا عوامل دیگر آن را 
کاهش دهد.سید کمال سید علی اظهار کرد:  توالی زمان ها در دوره کاهش 
نرخ ارزها کوتاه است و به طور معمول ۵ تا ۱۰ روزه است به همین دلیل 
بازار که با انباشتی از خریدها رو به رو است منتظر می ماند تا قیمت های 
جدید تحویلی تولیدات کارخانجات اعلام شود بنابراین تا زمانی که اجناس 
جدید نرسند، موجودی انبارها را براساس نرخ های جدید ارز ارایه نمی دهند.

وی با بیان اینکه بازار منتظر می ماند تا بداند نوســان نرخ ارز به شرایط 
با ثبات می رســد یا به طور مجدد افزایش خواهد یافت، اظهار کرد:بازار به 
میزان کاهش نرخ ارز شــاهد کاهــش قیمت کالاها و خدمات نخواهد بود 
و از ســوی دیگر مدت زمانی که کالا یا مواد اولیه به کشــور وارد می شود، 

یک دوره زمانی سه تا چهار ماهه به ثبت سفارش نیاز دارد به ویژه با ثبت 
سفارشــات و ترخیص کند در گمرکات، پیش بینی تجار و واردکنندگان با 
احتیاط بیشــتری صورت می گیرد.معاون اسبق ارزی بانک مرکزی اظهار 
کرد: چسبندگی قیمت ها رو به بالا همواره در اقتصاد ایران بوده است و به 
همین دلیل علامت هایی که برای تقویت ریال مطرح اســت باید بسته های 
اقتصادی باشــد نه اینکــه انتظارات تورمی یا عوامــل دیگر آن را کاهش 
دهــد.وی افزود: پدیده های اقتصادی باید علائمــی را به فعالان اقتصادی 
ارایــه بدهند که آنهــا را در پیش بینی اینده بازار به اطمینان برســاند به 
 طور مثال کســری بودجه، نــرخ تورم، میزان نقدینگی یــا افزایش تولید

 هستند که موجب تقویت ریال می شوند نه اینکه نرخ ارزها دریک محدوده 
زمانی کوتاه بالا یا پائین شود.

ســیدعلی تاکید کرد: طبیعی است که در بحث کاهش قیمت ها بازار با 

ملاحضاتی مواجه اســت که از جمله آنها شرایط اقتصادی کشور از جمله 
وضعیــت تولید، میزان نقدینگی یا احتمال کســری بودجه و عدم تحقق 
درآمدها است.وی عنوان کرد: مذاکرات در جریان و هر گونه توافق احتمالی 
انتظارات تورمی را تخلیه می کند و پدیده ها و مولفه های اقتصادی به تدریج 
و در گــذر زمان بهبود خواهند یافت.بــه طور مثال اگر فروش نفت بتواند 
به ۲ و نیم میلیون بشکه سابق برسد یا وضعیت کسری بودجه بهبود یابد 
یا تورم کاهش داشته باشد انتظارات تورمی نیز به تدریج تخلیه می شود.

معاون اســبق ارزی بانک مرکزی با بیان اینکه کاهش انتظارات تورمی 
اتفاق خوشایندی است، عنوان کرد:  بهبود روند مذاکرات این علامت را به 
فعالان اقتصادی می دهد که بخشــی از مشکلات کنونی قابل حل خواهد 
بود و درنهایت مذاکرات می تواند نگاه بلندمدت فعالان اقتصادی به بازار و 

شرایط تولید را مثبت کند.

 
 

نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان:

توسعه کشور بدون زیربنای پژوهش امکان پذیر نیست
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان گفت: بدون 
توجه بــه زیربنای پژوهش نمی توان به توســعه در 

کشور دست پیدا کرد.
حجت الاسلام والمســلمین محمد عبادی زاده در 
نخســتین نشست مسئولان ارشــد استان با روسای 
دانشــگاه ها که بــا محوریت فنــاوری و پژوهش در 
پارک علم و فناوری اســتان برگزار شد اظهار داشت: 
تاکنون شــعارهای بسیاری برای توســعه گرایی در 
کشور و اســتان شاهد بوده ایم اما باید بدانیم که هر 
شعاری را برای توسعه کشور مطرح می کنیم باید به 
زیربنای پژوهشــی آن نیز توجه کنیم چرا که بدون 
توجه به زیربنای پژوهشی توسعه قطعا به اهدافمان 

نخواهیم رسید.
وی افــزود: پژوهش و فناوری دو بال گســترده 
هســتند که با همدیگر پیوستگی دارند و بدون هم 
معنا پیدا نمی کننــد بین این دو رابطه علیت برقرار 

است چرا که فناوری حاصل امور پژوهشی است.
عبادی زاده با اشــاره به جایگاه بالای علم و دانش 
گفــت: توجه به امور پژوهشــی موجب اعتلای علم 
و دانش می شــود و اعتلای علــم و دانش موجبات 

پیشرفت در جامعه را فراهم می کند.
امام جمعه بندرعبــاس تصریح کرد: ما در حوزه 
پژوهــش به ویژه پژوهش های جمعی با نقص روبه رو 

هســتیم و باید برای برطرف کردن آن تلاش کنیم.
وی عنوان کرد: ورزشــکاران قولی دارند و می گویند 
برخی تکنیک شــان بهتر از تاکتیک شــان است در 

عرصه پژوهش هم همین طور اســت خیلی از افراد 
تکنیک انفرادیشان بسیار قویتر از تاکتیک جمعیشان 
اســت و این موضوع یک نقص برای امر پژوهش در 

کشور است.
عبادی زاده تاکید کرد: امروز پژوهش های جمعی 
و گروهی در کشــور نتوانســته جایگاه خود را پیدا 
کند و متاسفانه بیشتر افراد به پژوهش های انفرادی 
علاقه مند هســتند لذا نیاز اســت در این امر به یک 

هم افزایی ظرفیت ها برسیم.
نماینده ولی فقیه در هرمزگان بیان کرد: با فراخوان 
انســان های اندیشمند و پژوهشگران فرهیخته ای که 
به صورت انفرادی در حال انجام کارهای پژوهشــی 
در گوشــه و کنار کشــور هســتند و ترغیب آنها به 
کارهای پژوهشی جمعی می توانیم به ثمرهای بسیار 

خوبی برسیم.
امام جمعــه بندرعبــاس تاکید کــرد: نگاه های 
جزیره ای دســتگاه ها در حوزه هــای تولید و فناوری 
باعث ایجاد مشکلاتی در جامعه می شود لذا دستگاه ها 
نیز باید نگاه هم افزا داشــته باشــند و نسبت به رفع 

موانع تولید اقدام کنند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/03/06

شماره : 1101

برنامه مسقط برای توسعه لوله گاز به یمن
سکان نیوز؛ وزیر نفت و گاز عمان گفت ؛ 
کشورش تمایل دارد تا قراردادی که 6 سال 
پیش با ایران برای واردات نفت پارس جنوبی 
منعقــد کرده، احیا کند و در نظر دارد تا این 

خط لوله را تا یمن گسترش دهد.
وزیــر نفت و گاز عمان گفت؛ کشــورش 
تمایل دارد تا در صورت برقراری مجدد توافق 
هســته ای، برنامه های واردات گاز از ایران از 
طریق خط لوله را )که معطل مانده اســت( 
احیا کند و همچنین در حال بررسی توسعه 

شبکه خط لوله خود به یمن است.
محمد بن حمد الرمحی گفت: »من خوش 
بین هســتم که اگر در اواخر سال جاری این 
اتفاق رخ ندهد، شاید به زودی در مورد زنده 
کردن دوباره آن پروژه صحبت خواهیم کرد.

»از نظر عمان، فرصت های بسیاری وجود 
دارد تا از آن پروژه به خوبی استفاده کنیم.«

این مقــام عمانی تصریح کــرد به دقت 
مذاکرات را زیر نظر دارد اما می خواهد مطمئن 
شود که اگر برجام به اجرا درآید، بادوام خواهد 
بــود و )عمر آن به دولــت فعلی آمریکا گره 
نمی خورد( مشمول درگیری سیاسی آینده 

آمریکا و ایران نمی شود.
وی افزود: »اگر تهدید تحریم های احتمالی 
آمریکا در آینده بر سر این پروزه وجود نداشته 
باشد، تامین گاز ثابت و تضمین شده باشد، ما 

می توانیم گاز بیشتری از ایران وارد کنیم.«
»نخستین سوالی که پرسیده می شود این 
است، اگر پس از بایدن، ترامپ بازگردد و دوباره 
توافق را لغو کند، چه می شــود؟ این سوال 
پرســیده خواهد شد و ما باید مراقب باشیم 

که این بار چه نوع توافقی خواهیم داشت.«

  گسترش خط لوله به یمن
این خط لوله پیشنهادی از میدان گازی 
عظیم پارس جنوبی در ایران به بندر صحار 
در شــمال عمان متصل می شود، جایی که 
خط لوله موجود بــه صلاله در نزدیکی مرز 

یمن می رسد.

رمحــی توضیح داد: در حالــت ایده آل، 
ســپس، این خــط لوله می توانــد به یمن 

توسعه یابد.
»بالاخــره روزی در یمــن صلــح برقرار 
خواهد شــد  آنها نخستین چیزی که بعد از 
صلح درخواســت خواهند کرد، انرژی است. 

گاز در کشوری مانند یمن مورد نیاز است تا 
از درگیری به سمت ایجاد صنایع و فرصت ها 

برای مردم خود حرکت کند.«

  قرارداد 6 سال معوق مانده
پادشــاه کشور عمان در ۴ شهریور ۹۲ به 
تهران ســفر کرد که در این سفر، محمد بن 
حمد الرمحی، وزیر نفت این کشور توافقنامه ای 
را در زمینه واردات گاز از ایران از طریق خط 
لوله زیر بســتر دریا با زنگنه امضا کرد. وزیر 
نفت نیز با اشــاره به جزئیات این توافق نامه 
گفت: عملیات صادرات گاز به عمان از سال 

۹۴ آغاز خواهد شد.
شش ماه بعد، در اسفند ۹۲ و در حاشیه 
سفر روحانی به مسقط، قرارداد صادرات گاز 
طبیعی ایران به عمان به امضای وزیران نفت 

دو طرف رسید.
سال ۱۳۹6 در آن قرارداد به عنوان سال 
نهایی تکمیل پروژه در نظر گرفته شده بود، 
اما ایــن پروژه به دلایــل مختلفی از جمله 
مخالفت های امارات با عبور خط لوله از حریم 
دریایی این کشور و نیز به قدرت رسیدن ترامپ 

و خروج آمریکا از برجام معلق مانده است.
بر اساس این قرارداد، قرار است تا گاز مایع 
ایران طی ۱۵ سال و به ارزش 6۰ میلیارد دلار 

به کشور عمان صادر شود.

 
 

قدردانی معاون وزیر نفت از 2۴ پتروشیمی رکوردشکن
ثبت رکوردهای تازه، ترجمه تلاش تلاشگران صنعت پتروشیمی است

استقرار سیستم مدیریت انرژی یکپارچه در شرکت انتقال گاز ایران

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی با قدردانی از ۲۴ شــرکت 
پتروشــیمی برای دستیابی به رکوردهای تازه تولید در سال ۹۹ گفت: ثبت 
رکوردهای جدید، فقط اعداد و ارقام نیستند، بلکه اتفاق نویدبخش و امیدآفرینی 
است که ترجمه تلاش، هم دلی و اخلاص تمامی همکاران تلاشگر آن شرکت 

بوده و موجب سرافرازی است.
به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، بهزاد محمدی 
از عملکرد ۲۴ شرکت پتروشیمی ایران به دلیل افزایش تولید و دستیابی به 
رکوردهای جدید در ســال ۹۹ )ســال جهش تولید( در مقایسه با سال ۹۸ 

قدردانی کرد.
شــرکت های پتروشــیمی تبریز، فن آوران، امیرکبیــر، پردیس، نوری، 
آریاساســول، جم، کارون، مهر، اروند، اصفهان، قائد بصیر، پلی پروپیلن جم، 
پلیمر کرمانشاه، کاویان، اهتمام جم، تخت جمشید ماهشهر، لرستان، مهاباد، 
تخت جمشید پارس، کردستان، انتخاب، مرجان و کربن ایران، پارسال موفق 
به افزایش تولید و ثبت رکوردهای جدید تولید در صنعت پتروشیمی شده اند.

در متن سپاسنامه مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی به شرکت ها 
آمده است:

»دســتیابی آن شــرکت به رکورد تولید در سال ۱۳۹۹ را به جنابعالی و 
همکاران پرتلاش آن مجموعه تبریک و تهنیت عرض می کنم.

ثبت رکوردهای جدید، فقط اعداد و ارقام نیستند، بلکه اتفاق نویدبخش و 
امیدآفرینی است که ترجمه تلاش، هم دلی و اخلاص تمامی همکاران تلاشگر 

آن شرکت بوده و موجب سرافرازی است.
به این وسیله از تلاش های مؤثر انجام شده در تحقق شعار »جهش تولید« 
و تعهد به شکوفایی و خودکفایی کشور قدردانی می کنم و امیدوارم با اتحاد و 

ایمان در این مسیر، رکوردهای جدیدی را به ثبت رسانید.«

 قدردانی معاون وزیر نفت از 2۴ پتروشیمی رکوردشکن
ثبت رکوردهای تازه، ترجمه تلاش تلاشگران صنعت پتروشیمی است

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی با قدردانی از ۲۴ شــرکت 
پتروشــیمی برای دستیابی به رکوردهای تازه تولید در سال ۹۹ گفت: ثبت 
رکوردهای جدید، فقط اعداد و ارقام نیستند، بلکه اتفاق نویدبخش و امیدآفرینی 

است که ترجمه تلاش، هم دلی و اخلاص تمامی همکاران تلاشگر آن شرکت 
بوده و موجب سرافرازی است.

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی صنایع پتروشیمی، بهزاد محمدی 
از عملکرد ۲۴ شرکت پتروشیمی ایران به دلیل افزایش تولید و دستیابی به 
رکوردهای جدید در ســال ۹۹ )ســال جهش تولید( در مقایسه با سال ۹۸ 

قدردانی کرد.
شــرکت های پتروشــیمی تبریز، فن آوران، امیرکبیــر، پردیس، نوری، 
آریاساســول، جم، کارون، مهر، اروند، اصفهان، قائد بصیر، پلی پروپیلن جم، 
پلیمر کرمانشاه، کاویان، اهتمام جم، تخت جمشید ماهشهر، لرستان، مهاباد، 
تخت جمشید پارس، کردستان، انتخاب، مرجان و کربن ایران، پارسال موفق 
به افزایش تولید و ثبت رکوردهای جدید تولید در صنعت پتروشیمی شده اند.

در متن سپاسنامه مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی به شرکت ها 
آمده است:»دستیابی آن شرکت به رکورد تولید در سال ۱۳۹۹ را به جنابعالی 

و همکاران پرتلاش آن مجموعه تبریک و تهنیت عرض می کنم.
ثبت رکوردهای جدید، فقط اعداد و ارقام نیستند، بلکه اتفاق نویدبخش و 
امیدآفرینی است که ترجمه تلاش، هم دلی و اخلاص تمامی همکاران تلاشگر 

آن شرکت بوده و موجب سرافرازی است.
به این وسیله از تلاش های مؤثر انجام شده در تحقق شعار »جهش تولید« 
و تعهد به شکوفایی و خودکفایی کشور قدردانی می کنم و امیدوارم با اتحاد و 

ایمان در این مسیر، رکوردهای جدیدی را به ثبت رسانید.«

مدیرعامل شــرکت انتقال گاز ایران از اســتقرار سیستم مدیریت انرژی 
ISO50001 به صورت یکپارچه در این شرکت خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، مهدی جمشیدی دانا، 
ضمن گرامیداشــت روز بهره وری و بهینه سازی مصرف، ضمن بیان اینکه با 
استقرار سیستم مدیریت انرژی به دنبال کاهش مصرف انرژی هستیم، گفت: 
شرکت انتقال گاز ایران با تکیه بر مأموریت خود مبنی بر انتقال پاک، ایمن، 
پایدار و بهره ور گاز طبیعی، ارتقای مدیریت انرژی و کربن را به عنوان یکی از 
موضوع های اصلی در بالاترین سطوح نقشه راهبردی پایه ریزی کرده است و 

در هدف گذاری های سازمان دنبال می کند.
وی با اشــاره به چشــم انداز شــرکت انتقال گاز ایران و تبدیل شدن به 
شــرکتی سرآمد در تراز جهانی طی افق ۱۴۰۴، افزود: از اوایل سال ۱۳۹۹، 
همسو با ویرایش ۲۰۱۸ استاندارد ایزو ۵۰۰۰۱ و ویرایش ۲۰۲۰ استاندارد 
ایزو ۵۰۰۰۹، استقرار سیستم مدیریت انرژی به صورت یکپارچه در مجموعه 

مناطق ده گانه انتقال گاز برای نخستین بار در کشور آغاز شده است.
مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران، سیستم مدیریت انرژی را بسیار مهم 

برشمرد و تصریح کرد: مدیران مناطق عملیاتی باید به استقرار واقعی سیستم 
مدیریت انرژی از حالت سنتی به سیستمی اهتمام جدی داشته باشند و اعداد، 

ارقام و پایش داده های مصرف بهینه انرژی را شفاف سازی کنند.
جمشیدی دانا با بیان اینکه هزینه های پراکنده در سطح مناطق عملیات 
انتقال گاز متوقف شــده اســت، عنوان کرد: پس از تعیین دامنه کاربرد و 

خط مشی یکپارچه، نقشه راه کلان سیستم مدیریت انرژی با هدف دست¬یابی 
به بهبود عملکرد انرژی )شامل بازدهی، استفاده و مصرف( و در قالب چرخه 

دمینگ PDCA )plan-do-check-act( تدوین شد.
وی گفت: با تشکیل کارگروه  های راهبری در سطح شرکت انتقال گاز و 
کارگروه  های تخصصی در سطح مناطق، بازنگری های انرژی در سطح کلان 
انتقال گاز و سطح کلان مناطق انجام و نمودارهای جریان انرژی نیز ترسیم 
شــد.مدیرعامل شــرکت انتقال گاز ایران تأکید کرد: با شناسایی مرزهای 
بارز، اولویت  بندی ممیزی های فنی انجام شــده و پروژه های بهبود با توجه 
به شناســایی تجهیزات بارز و میزان اثرگذاری آنها در مقدار انرژی مصرفی 
شــرکت انتقال گاز اولویت بندی می شود.جمشیدی دانا اظهار کرد: عملکرد 
انرژی با تدوین شــاخص های کلان و خط مبناهای انرژی در مرزهای بارز، 
قابل ارزیابی و پایش اســت که از جمله اقدام های در حال اجرا، می توان به 
تعیین و اولویت بندی فرصت های بهبود، تدوین اطلاعات مدون فرآیند مدیریت 
انرژی )شامل ریسک ها و فرصت ها، کنترل عملیات، خرید و...( و مکانیزاسیون 

فرآیند مدیریت انرژی اشاره کرد.

 
 

مدیر عامل توزیع برق گیلان:

اختصاص بیش از ۵ میلیارد تومان پاداش همکاری مدیریت بار مصرف به مشترکین

شرایط بحرانی مصرف برق تا یک ماه آینده ادامه دارد

مرجان عباس زاده/رشــت- به گزارش روابط عمومی توزیع برق گیلان، 
دکتر محمد اسماعیل هنرمند مدیرعامل توزیع برق گیلان از انعقاد تفاهم 
نامه همکاری با مشــترکین صنعتی، کشــاورزی و عمومی برای مدیریت 

مصرف برق خبر داد .
وی خاطر نشان کرد: در آغاز فصل هرسال و بمنظور پیشگیری از بروز 
مشکلات عدیده و خاموشی های گسترده در سطح استان ، تفاهم نامه های 
همکاری با مشترکین در تعرفه های معین بویژه صنایع سنگین استان منعقد 
می گردد تا در ســاعات اوج مصرف و با همکاری مشترکین مذکور ، پیک 

مصرف برق استان تا حد زیادی کاهش می یابد.
هنرمند گفت: طی تفاهم نامه های ذکر شده در سال ۹۹ ، ۵6۲۴ تفاهم 
نامه با مشترکین منعقد گردید که از این تعداد ۲۲۲۵ مشترک با توزیع برق 
گیلان همکاری کردند  بیش از ۵ میلیارد تومان پاداش همکاری مدیریت بار 
مصرف به این مشترکین در قالب تخفیف بهای برق مصرفی اختصاص یافت .

مدیرعامل توزیع برق گیلان افزود: در نتیجه عقد تفاهم نامه ها و همکاری 
های صورت پذیرفته در ســال ۹۹  مجموعا ۱۰۵ مگاوات کاهش مصرف 

برق در استان بوقوع پیوست و در سالجاری نیز تا کنون ۹۳۸۲ تفاهم نامه 
با مشترکین در تعرفه های مختلف انعقاد پذیرفته است.

وی اظهار داشــت: باتوجه بــه محدودیت های شــدید تولید برق در 
نیروگاههای برق کشور و برخی مشکلات ازجمله کاهش بارش ها و کاهش 
میزان تولید برق در نیروگاههای برقابی به میزان ۴۰۰۰مگاوات  ، افزایش 

زودرس دمــای هوا و بالارفتن مصرف برق درکل کشــور ، درکنار افزایش 
۱۱درصدی مصرف در استان نسبت ماه مشابه در سال گذشته و هم چنین 
تعیین میزان سقف مصرف برای هر استان ضرورت مدیریت مصرف در فصل 
گرم پیش رو،  بیش از هر زمان دیگر حایز اهمیت است و بدیهی است بدون 
همراهی مشترکین محترم گذر از پیک بار تابستان امکان پذیر نمی باشد.

مدیرعامل توزیع برق گیلان ضمن تشکر از صبر و شکیبایی مشترکین 
گفت: هدف اصلی و نهایی شــرکت توزیع برق استان گیلان جلب رضایت 
مشترکین محترم است تا در طول سال بتوانند از نعمت روشنایی برق بدون 

کمترین مشکل بهره مند شوند.
وی در انتها تاکید کرد: با توجه به این که مراکز غیرقانونی اســتخراج 
رمزارز به دلیل مصرف بیش از اندازه برق ، سبب تخریب شبکه  می شوند، 
نسبت به کشف و جمع آوری این مراکز اقدام خواهد شد و افرادی که مراکز 
غیرمجاز رمز ارز را معرفی کنند، تا ۱۰ میلیون تومان جایزه دریافت خواهند 
کرد ضمن اینکه اینکار از طریق ســامانه ۱۲۱ امکان پذیر است و البته نام 

این افراد محرمانه خواهد ماند.

مدیرعامل توانیر گفت: امسال به ویژه در یک ماه آینده، 
شرایط بحرانی داریم، به همین علت به نیروگاه ها فشار 
آوردیم تا زودتر به مدار تولید برگردند و با تولید رمزارزها 

هم برخورد جدی می کنیم.
 محمدحســن متولی زاده گفت:امسال  رشد انرژی 
مصرفی برای استخراج هر واحد رمزارز، چندین برابر شده 
است و بر اساس برآوردها؛ حدود دو هزار مگاوات از برق 

کشورمان برای تولید رمزارز مصرف می شود.
مدیر عامل توانیر افزود: دو هزار مگاوات معادل مصرف 
دو میلیون خانوار یا معادل بیش از مصرف هفت استان 

کشور و یا معادل ۳۰ درصد مصرف تهران است.
وی ادامــه داد: از همــه کمک خواســتیم تا در این 

زمینه به ما کمک کنند و از مردم خواســتیم اگر مطلع 
شدند جایی در حال تولید غیرقانونی رمزارز است اطلاع 
دهنــد و پاداش دریافت کنند. متولی زاده با بیان اینکه 
به همکارانمــان که برای جمــع آوری رمزارزها رفتند 
تیراندازی شــد، افزود: از دستگاه های امنیتی و قضایی 
کمک خواستیم.مدیرعامل توانیر گفت: از نظر توان تولید و 
ساخت تجهیزات تولید برق هیچ مشکلی نداریم و سازنده 
و پیمانکاران بســیار قوی داریم و اگر منابع مالی وجود 
داشــته باشد، تولید برق افزایش می یابد. متولی زاده با 
بیان اینکه با اقدامات و راه های ساده می توانیم بسیاری 
از مشــکلات را حل کنیم، افزود: اگــر کولرهای گازی 
اســقاطی را که هر کدام معادل دو خودروی فرســوده، 

سوخت مصرف می کنند با یک کولر استاندارد، تعویض 
کنیم، در مصرف برق، شــش هزار مگاوات صرفه جویی 
انجام می شــود و همین کار اگر برای کولرهای آبی هم 
انجام شــود بیش از چهار هزار مگاوات دیگر هم صرفه 
جویی می شود و اگر بخاری های دودکش دار مردم هم 
اصلاح شــود، روزی ۲۰۰ میلیون مترمکعب در مصرف 
سوخت، صرفه جویی می شود.مدیرعامل توانیر با اشاره 
به این که ارزان ترین برق دنیا را داریم، گفت: هزینه ای 
که افراد سیگاری بابت سیگار در ایران پرداخت می کنند 
پنج برابر هزینه ای است که همه مردم ایران برای مصرف 
برق خانه هایشان پرداخت می کنند. محمدحسن متولی 
زاده انعطاف پذیری در مصرف برق و داشتن ذخیره کافی 

برای شرایط اضطرار را از راهکارهای حل مشکل کمبود 
برق بیان و اضافه کرد: تحقق ذخیره کافی به ســرمایه 
گذاری های فراوان نیاز دارد و انعطاف پذیری در مصرف 
تا کنون در سیاســت های وزارت نیرو اعمال شده است.

وی ادامه داد: در سال های اخیر، سیاست های تشویقی 
برای مشترکان داشتیم که اگر در شرایط خاص، مصرف 
را کاهش دهند تشــویق می شوند.متولی زاده افزود: در 
زمســتان، مصرف گاز کشور ۸۵۰ میلیون مترمکعب در 
روز است که بیش از 6۵۰ میلیون مترمکعب آن در بخش 
خانگی و تجاری مصرف می شود و در نتیجه سوخت گاز 
طبیعی تحویلی به نیروگاه ها کاهش می یابد و الزاماً باید 

سوخت مایع مصرف کنند.

 38 درصد مشترکان برق اصفهان پر مصرف هستند
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع برق اصفهان گفت: ۳۸ درصد مشترکان 

برق شهر اصفهان پر مصرف هستند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پاون(، »مرســل صالحی« افزود: با 
فرا رسیدن فصل تابستان و گرمای هوا شاهد افزایش چشمگیر میزان مصرف برق 
هستیم که با توجه به محدودیت منابع انرژی از یک سو و کاهش میزان بارندگی ها 
از سوی دیگر باید برای ذخیره انرژی از مصرف زیاد پیشگیری و جلوی خاموشی 

برق را با مدیریت مصرف بگیریم.
وی ادامه داد: الگوی مصرف برق در ماه های گرم )خرداد تا شهریور(۳۰۰ کیلووات 
ســاعت و در دیگر ماه ها ۲۰۰ کیلووات ساعت است و مشترکان پرمصرف کسانی 
هستند که بیش از استاندارد تعریف شده برق مصرف می کنند.وی با بیان اینکه هر 
ماه وضعیت میزان مصرف برق به مشترکان در قالب پیامک اعلام می شود، گفت: 
مشترکان پر مصرف علاوه بر هزینه هفت درصدی مصوب هر سال ۱6 درصد نیز 
بابت افزایش مصرف برق باید پرداخت کنند.وی تصریح کرد: نقشه عملکرد توزیع  
به صورت روزانه بررسی و افراد کم مصرف وضعیت سبز، عدول کنندگان مصرف تا 
سه درصد وضعیت زرد و بقیه بسته به سهم تعریف شده در صورت عدول از مصرف 
تعیین شده، برقشان قطع می شود.وی با اشاره به اینکه سقف پیک مصرف هفته دهم 
تا هفته بیست و پنجم برای هر هفته مشخص شده است، افزود: از اول خرداد ماه 
تا هفت خردادماه ۹۱7 مگاوات در نظر گرفته شده است و این در حالی است که 
۳۵ درصد مصرف در بخش خانگی و ۳۰ درصد در بخش صنعتی  هستند.صالحی 
اظهار داشت: برای داشتن برقی پایدار و مطمئن تلاش همه جانبه لازم است و تنها 
مربوط به یک گروه و دسته نیست بلکه مردم در هر جایگاه و هر شغلی که هستند 
می توانند مدیریت بهینه مصرف داشته باشند و باید دقت کنیم که امسال با کمبود 

بارش ها احتمال مدیریت اضطراری بار وجود دارد.

 پمپ بنزین ها با قطعی برق تعطیل می شوند؟
سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: عمده جایگاه های سوخت 
مجهز به دستگاه های دیزل ژنراتور هستند و قطع برق با اطلاع رسانی به موقع، مشکل 
جدی برای سوخت رسانی ایجاد نخواهد کرد، لذا توصیه می شود که هموطنان در 

زمان مناسب جهت سوختگیری به جایگاه ها مراجعه کنند.
فاطمه کاهی با بیان اینکه به جایگاه های عرضه سوخت مایع یعنی پمپ  بنزین ها 
و جایگاه های عرضه نفت گاز الزامات و دســتورالعمل هایی ابلاغ شده که بر اساس 
آن موظف به تجهیز جایگاه به دیزل ژنراتورها هستند، اظهار کرد: جایگاه ها موظف 
هستند در مواقعی که قطعی برق اتفاق می افتد از طریق دیزل ژنراتورها برق خود 

را تامین کنند.
وی افزود: اما احیانا ممکن اســت چون تجهیزات مکانیکی هســتند در برخی 
جایگاه ها دیزل ژنراتوری در سرویس نباشد که این مورد می بایست توسط مالک 
و مسئولین جایگاه مدیریت و برطرف شود ولی اکثریت به اتفاق جایگاه های عرضه 

سوخت مایع دیزل ژنراتور دارند.
به گفته سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی قطعی برق بیشتر مشمول 
جایگاه های سی ان جی می شود و با توجه به این که دیزل ژنراتورها نمی توانند برق 
مصرفی کمپرســورهای جایگاه های سی ان جی را تامین کنند با هماهنگی که با 
شــرکت توانیر صورت گرفته در ساعات پیک و در زمانی محدود برق جایگاه های 

سی ان جی قطع خواهد شد.
کاهی با بیان اینکه از این بابت همکاری های لازم را انجام می دهیم، گفت: قطعا 
در این رابطه نیز اطلاع رسانی عمومی از طریق رسانه ها باید از جانب شرکت توانیر 
صورت پذیرد تا هموطنان زمان قطعی برق  برای سوختگیری CNG مراجعه نکنند.

 عبور از پیک مصرف برق باعث خاموشی  در قم شده است
 مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: عبور از پیک مصرفی 
برق که از ســوی شرکت توانیر اعلام شــده، در روزهای اخیر باعث خاموشی های 

گسترده در این استان شده است.
ســهیل کیانی پور گفت: چهار عامل اصلی باعث به هم خوردن طراز تولید و 
مصرف برق در کشــور شده و در شرایط کنونی شاهد عدم تعادل حدود پنج هزار 

مگاوات انرژی برق در کشور هستیم.
وی اضافه کرد: خشک ســالی و غیرممکن شدن استفاده از برخی نیروگاه های 
برق آبی، افزایش دما و افزایش بیش از ۲۰ درصدی مصرف برق نسبت به پارسال، 
ورود زودهنگام چاه های آب کشاورزی و استخراج رمزارزها از مهم ترین دلایل این 

مساله است که باعث پیشی گرفتن مصرف برق از تولید آن شده است.
وی ادامه داد: بر این اساس، شرکت توزیع نیروی برق کشور برای هر استان سقف 
مصرفی در نظر گرفته و لزوم رعایت این سقف، باعث افزایش خاموشی ها شده است.

کیانی پور بیان کرد: با تلاش همه عوامل شرکت برق استان قصد داریم برنامه 
مدونی برای خاموشــی ها داشته باشیم تا شــهروندان به ویژه برای دانش آموزان و 

دانشجویانی که روزهای امتحانات را می گذرانند، با سختی کمتری مواجه شوند.
وی خاطرنشان کرد: از خانواده ها تقاضا داریم با نصب برنامه »برق من« و اطلاع 
از خاموشی ها، زمان و شارژ تلفن همراه خود را مدیریت نمایند تا به دانش آموزان و 
دانشجویان آسیب کمتری وارد شود.وی همچنین با تاکید بر رعایت الگوی مصرف 
برق از سوی شهروندان، ابراز امیدواری کرد: با همکاری و همراهی مردم بتوانیم از 

این روزهای سخت عبور کنیم.

 قطعی روزانه برق در مناطق گرمسیری کرمانشاه قابل توجیه نیست
 نماینده مردم قصرشیرین، سرپل ذهاب و گیلانغرب در مجلس شورای اسلامی 
گفت: قطعی روزانه برق در مناطق گرمسیری غرب کرمانشاه با گرمای بالای ۴۰ 
درجه قابل توجیه نیست و پیگیری های لازم از طریق شرکت توزیع برق استان و 

مدیریت برق منطقه ای غرب برای عدم قطعی برق انجام می شود.
»شهریار حیدری« گفت: قطع برق در مناطق گرمسیری که دمای بالای ۴۰درجه 
را تحمل می کنند قابل توجیه نیست و این قطعی باید برای مناطق معتدل تر لحاظ 
شود.وی ادامه داد: شهرستان های قصرشیرین، سرپل ذهاب و گیلانغرب جزو مناطق 
گرم کشور هستند که از طریق شرکت توزیع برق استان و برق منطقه ای این موضوع 
را پیگیری کرده و انتظار داریم به گونه ای مدیریت کنند که برق مناطق گرمسیری 

استان  قطع نشود.
وی اظهار داشت: تذکرات لازم از طریق وزارتخانه و ادارات مربوطه استان کرمانشاه 
داده خواهد شد که برق مناطق گرمسیری قطع نشود زیرا گرمای بالای ۴۰درجه 

این مناطق زندگی را برای مردم سخت و دشوار کرده است.

 آزادی 3۰ محکوم مالی یزدی در دو ماهه ابتدایی سال جاری
مدیر نمایندگی ستاد دیه استان یزد از آزادی ۳۰ محکوم مالی جرائم غیر عمد 
در دو ماهه ابتدایی سال جاری خبر داد . به گزارش روابط عمومی ستاد دیه استان 
یزد ؛ سید مسعود عظیمی با اعلام این خبر گفت : از ابتدای سال جاری تا کنون 
تعداد ۳۰ مددجو محکوم مالی جرائم غیر عمد از زندانهای استان آزاد و به آغوش 
خانواده بازگشتند . عظیمی در ادامه گفت : کل مبلغ بدهی این مددجویان مبلغ 
۲۰۳ میلیارد ریال بوده که مبلغ ۱7۳ میلیارد ریال از آن توســط کمیته صلح و 
سازش ستاد دیه استان از شکات گذشت رضایتمندانه اخذ گردیده و با پرداخت مبلغ 
۳۰ میلیارد ریال زمینه آزادی این ۳۰ محکوم مالی از زندانهای استان فراهم شد .

مدیر نمایندگی ســتاد دیه استان یزد  ضمن تقدیر و تشکر از تلاش بی وقفه 
کارکنان و اعضاء کمیته صلح و سازش این ستاد گفت: از این تعداد آزادی تعداد ۵ 
مددجو با انجام مشاوره و اصلاح ذات البین توسط مددکاران این ستاد و تعداد ۲۵ 
مددجو  با پرداخت از منابع، شامل کمک های خیرین و نیکوکاران نوع دوست و 

تسهیلات بانک های عامل از زندان آزاد گردیدند.
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شمارش معکوس تا ماراتن مرگ و زندگی
تیم ملی سیزده روز دیگر نخستین بازی 
خــود را در بحرین و در چارچوب انتخابی 
جــام جهانــی مقابل هنگ کنــگ برگزار 
می کند. بــا برگزاری بازی هــای معوقه از 
لیگ برتر ایران و مصاف تیم های استقلال 
و پرسپولیس با رقبای خود که در بین سایر 
تیم ها بیشترین بازیکن ملی پوش را دارند، 
دراگان اسکوچیچ فهرست بازیکنان مدنظر 
خود برای حضور در تیم ملی را اعلام خواهد 
کرد.بازی های معوقه لیگ برتر سوم خرداد 
برگزار می شــود و نیمه شب فهرست تیم 
ملی اعلام خواهد شد و بازیکنان تیم ملی 
چهارم خرداد خودشان را به کارفنی و بخش 
سرپرستی معرفی خواهند کرد. با توجه به 
حضور تعدادی از لژیونرها در این فهرست، 
اســکوچیچ به بازیکنان مدنظر خود اطلاع 
داده زودتر راهی ایران شوند تا از نخستین 

روز تمرین، تیم ملی را همراهی کنند.

از چهارم  ملی  تیم  اردوی  آغاز   
خرداد

طبق برنامه، ابتدا تســت  کرونا از تمام 
عوامــل تیم ملی بــه عمل می آیــد و با 
نخستین  تیم ملی  نتایج،  مشخص شــدن 
جلســه تمریــن خــود را درآکادمی ملی 
فوتبــال و در زمیــن شــماره دو برگزار 
می کند.تیم ملی نهایتا روز ششــم خرداد 

راهــی جزیره کیــش می شــود و اولین 
جلســه تمرین خود را در هم در ساعاتی 
پایانی روز و هنگام خنک شــدن هوا، در 
ورزشــگاه المپیک کیش برگــزار خواهد 
کرد.تمرینات تیم ملــی در تمام روزهای 
اقامت در جزیره کیش در ســاعاتی پایانی 

شــب برگزار می شود تا ملی پوشان از نظر 
زمانی و آب وهوا در شرایط مشابه با محل 
برگزاری مسابقات در بحرین قرار بگیرند. 
به همین علت نور ورزشــگاه جزیره کیش 
تقویت شده تا مهم ترین دغدغه اسکوچیچ 

در کنار زمین چمن، مرتفع شود.

 تزریق دوز اول و دوم واکسن
پــس از منفــی شــدن تســت کرونا، 
لژیونرهایــی کــه تاکنون در کشــورهای 
محل فعالیت خود واکسن کرونا را دریافت 
نکرده باشند، نخستین دوز از این واکسن 
را دریافت خواهند کرد. همچنین گروهی 

که بیستم خرداد در تهران مرحله نخست 
واکسیناسیون را پست سر گذاشته اند، در 
جزیره کیش، دومین دز را تزریق می کنند.

 پرواز به بحرین
اردوی ایــران در جزیره کیش تا دهم 
ادامــه دارد و در همیــن روز، تیم ملی با 
پروازی اختصاصــی راهی منامه، پایتخت 
بحرین خواهد شد و اولین مسابقه خود را 
هم روز سیزدهم خرداد مقابل هنگ کنگ 
برگزار می کند که با توجه به شرایط رقیب، 
یک دســت گرمی برای بازی با بحرین، در 
دومین دیدار است.تیم ملی پس از رسیدن 
به بحرین، تســت های کرونا را پشت سر 
خواهد گذاشــت و تمرینــی را در فضای 
بسته انجام خواهد داد. شاگردان اسکوچیچ 
روزهای یازدهــم و دوازدهم خرداد را در 
 زمین تعیین شــده از سوی کشور میزبان

 تمریــن خواهند کرد و روز ســیزدهم به 
مصاف هنگ کنگ می روند.

ایران در ادامــه در روزهای هفدهم با 
بحرین، بیســت و یکم با کامبوج و بیست 
و پنجم با عراق دیدار می کند و در صورت 
پیروزی در تمام بازی های خود، بحران را 
پشت سر می گذارد و به عنوان صدرنشین 
راهی مرحله ســوم انتخابــی جام جهانی 

می شود.

 
گلایه کمرانی از تخریب مومن زاده پیش از مسابقات کسب سهمیه 

سرمربی تیم ملی تکواندوی بانوان با تاکید بر اینکه موفقیت ناهید کیانی 
در کسب سهمیه المپیک  نتیجه کار تیمی بود، گفت: مومن زاده نیز شایسته 
کسب سهمیه المپیک بود اما بخاطر سن کمی که داشت تحت تاثیر تخریب 

ها و انتقادها قرار گرفت و تمرکز خود را از دست داد.
مهرو کمرانی، درباره حضور مهلا مومن زاده و ناهید کیانی دو تکواندوکار 
ایران در رقابت های گزینشی المپیک که در نهایت با کسب سهمیه المپیک 
توســط کیانی و ناکامی مومن زاده همراه بود، اظهار کرد: مســابقات واقعا 
دشــوار و از سطح کیفی بالایی برخوردار بود چرا که نفراتی با رده های بالا 
در رنکینگ که هنوز نتوانســته بودند به سهمیه المپیک برسند، پا به این 
رقابت ها گذاشتند تا از آخرین فرصت برای حضور در توکیو استفاده کنند.

سرمربی تیم ملی تکواندوی بانوان، افزود: مهلا مومن زاده بعد از استراحت 
در دور نخست، مقابل غزل کیانی تکواندوکار ایرانی که برای فلسطین مبارزه 
می کند به میدان رفت و توانست حریفش را از پیش رو بردارد اما متاسفانه در 
نیمه نهایی مقابل حریف چین تایپه که طلای بازی های آسیایی و دانشجویان 
جهان را داشت شکست خورد و نتوانست تمرکز لازم را در این مبارزه داشته 
باشــد. مومن زاده سپس در مبارزه سومی مقابل حریف قزاق خیلی راحت 

امتیاز گرفت و با کسب پیروزی به مقام سوم رسید.
وی با اشاره به دلایل ناکامی مومن زاده در کسب سهمیه المپیک، گفت: 
ما خیلی به توانایی مومن زاده ایمان داشــتیم اما ســن پایین او باعث شد 
تحت تاثیر جو مســابقات و حساسیت رقابت ها و همچنین حواشی قبل از 
مســابقات قرار بگیرد. او نتوانست قدرت لازم برای کنترل استرس خود را 
داشته باشد و به همین دلیل مقابل حریف چین تایپه بخاطر نداشتن تمرکز 

لازم در نهایت شکست خورد.
کمرانی با اشــاره به عملکرد خوب ناهید کیانی در این مســابقات که با 
کسب سهمیه المپیک همراه شــد، خاطرنشان کرد: کیانی در گروه بسیار 
سختی قرار داشت بگونه ای که قابل قیاس با سمت دیگر جدول نبود اما خدا 
را شکر نمایش بسیار خوبی داشت و در نهایت با رسیدن به فینال موفق به 
کسب سهمیه المپیک شد. یک سال است وزن او را تغییر دادیم. او هر وقت 
در وزن سوم بازی می کرد عملکرد خوبی داشت اما تصمیم گرفتیم وزن او 
را تغییر دهیم که خوشــبختانه خیلی خوب جواب داد. او در این رقابت ها 
ابتدا حریــف هنک کنگی را برد و در دومین مبارزه مقابل حریف تایلندی 
که قهرمان جهان بود با اعتماد به نفس بالا بخاطر تمرینات خوبی که پشت 
سر گذاشته بود پا به میدان گذاشت و پیروز شد. او چند سال با کادر فنی 

تیم ملی کار می کند و شناخت و اعتماد بسیار خوبی بین ما حاکم است.

ســرمربی تیم ملی تکوانــدوی بانــوان ادامه داد: کیانــی بدون ترس 
از نــام حریــف به میــدان رفت و حتــی می توانســت او را بــا اختلاف 
امتیــازی بالاتر نیز شکســت دهد. بــا اینکه بعد از شکســت مومن زاده، 
 بــار روانــی زیــادی روی دوش او بود امــا تمرکز خود را از دســت نداد و

 واقعا فعل خواستن را صرف کرد تا در نهایت به سهمیه المپیک برسد.
وی با اشاره به تخریب ها علیه مومن زاده از سوی برخی افراد پیش از اعزام 
به این رقابت ها، گفت: ما خیلی به ناهید کیانی مطمئن بودیم و سهمیه مهمتر 
برای ما در رابطه با مومن زاده بود، چرا که او ســن کمی داشت و متاسفانه 
پیش از حضور در مســابقات از سوی تعدادی افراد مورد هجمه قرار گرفت. 
او در چند رده ســنی موفق بوده و به مدال های خوبی از جمله نقره جهان 
رسیده است و به جای اینکه مورد حمایت قرار گیرد متاسفانه تخریب شد 

و همین موضوع تاثیر زیادی بر روحیه و عملکردش داشت.
سرمربی تیم ملی تکواندوی بانوان، تصریح کرد: طبیعی است او در این 
ســن نتواند این فشارها و انتقادها را تحمل کند. ما همیشه در اردو گوشی 
تلفن همراه را از او می گرفتیم تا بر روی هدفش تمرکز کند اما همان چند 
لحظه که برای تماس یا انجام کاری گوشی را می گرفت از جریانات فضای 
مجازی و برخی تخریب ها مطلع می شد. حتی برای همین مسابقات وقتی 
می خواستیم عملکرد غزل کیانی را بررسی کنیم، برخی افراد در لایو چیزهایی 
را علیه مومن زاده می نوشــتند کــه واقعا تعجب می کردیم چرا تا این حد 
فرهنگ برخی ها پایین است که در روز مسابقه به جای اینکه از هموطنشان 
حمایت کنند او را تخریب می کنند. کشورهای دیگر همگی انرژی مثبت به 

بازیکنانشان می دادند اما برخی ها در ایران او را تخریب کردند و همین عوامل 
دست به دست هم داد تا او با سن کم خود تمرکز و روحیه لازم را برای کسب 
موفقیت نداشته باشد.کمرانی که از برخی اظهارات و مواضع علیه مومن زاده 
پیش از اعزام به مســابقات ناراحت بود، تصریح کرد: اگر کسی مدعی است 
تکواندو را دوست دارد هیچ وقت نمی تواند یک دختر ۱۸ ساله که مدال نقره 
جهان را دارد و آینده تکواندوی ایران است را تخریب کند چرا که حق او این 
برخوردها نبود. این کارها خیلی بد است، همین تخریب ها به تکواندو ضربه 
می زند. ما چند ماه تمام در قرنطینه با همه ســختی ها و دوری از خانواده 
زحمت کشیدیم تا دل مردم را با کسب موفقیت شاد کنیم. حق ما این نبود 
که اینطور مورد تخریب قرار بگیریم. واقعا از این اتفاقات ناراحتم، فقط بخاطر 
اینکه مومن زاده علی رغم شایستگی تحت تاثیر قرار گرفت و به حقش که 
سهمیه المپیک بود نرسید. ما همگی برای شاد کردن مردم و اهتزاز پرچم 
ایران ســختی ها را تحمل می کنیم و توقع حمایت همه جانبه را داشتیم، 
نه برای خودمان بلکه برای اینکه موفقیت های تکواندوی بانوان بیشتر شود.

ســرمربی تیم ملی تکوانــدوی بانوان، در ادامه گفتگو با ایســنا، درباره 
کار دشــوار ناهیــد کیانی در المپیــک توکیو و اینکه با چــه هدفی عازم 
توکیو می شــود، گفــت: کیانی شایســتگی های خود را بار دیگر نشــان 
داد و قطعــا مثــل همیشــه با تمام وجــود تلاش خواهد کــرد. من هیچ 
وقــت بابت مــدال قول ندادم و اینبــار هم فقط این قــول را می دهم که 
 بــا تمام وجودمان تلاش کنیم تا به بهترین نتیجه برســیم. برای کســب
 سهمیه المپیک نیز قولی ندادم و فقط گفتم با همه وجود تلاش می کنیم.

وی خاطرنشــان کرد: واقعا کادر بســیار خوب و زحمتکشی داریم که 
همگــی با جان و دل برای موفقیت تیم ملــی تلاش می کنند و جا دارد از 
همه اعضای تیم و فدراســیون تشــکر کنم. قطعا هیچ موفقیتی به تنهایی 
بدست نمی آید و موفقیت های بدست آمده نتیجه کار تیمی است. ما خیلی 
دوســت داریم کیانی در المپیک به مدال برســد و با همین هدف شــبانه 
روز تلاش خواهیم کرد.کمرانــی در پایان درباره وضعیت قضاوت داوران و 
همچنین میزبانی اردن از این رقابت ها، گفت: داوری ها خوب بود و مشکل 
خاصی نداشت. همیشه اشــتباهات کوچک وجود دارد اما اشتباهی که در 
نتیجه تاثیرگذار باشد را ندیدیم. وضعیت میزبانی اردن نیز خوب بود، البته 
بخاطر ســخت گیری ها بابت کرونا، ما اصلا از اتاق هایمان خارج نشدیم و 
 حتی غذا را هم پشت در اتاق می گذاشتند. ۴ مرتبه از فرودگاه تا حضور در

 مســابقات تســت PCR دادیم. واقعا کرونا تاثیر زیادی بــر نحوه برگزاری 
مسابقات داشت.

تصمیم های تاریخی آلکنو در تیم ملی والیبال ایران هم تکرار خواهد شد؟

 »نه« بزرگ علی کریمی به بازگشت به عرصه مربیگری
ــادران و  ــرمربیگری ب ــنهاد س ــران پیش ــال ای ــوب فوتب ــوت محب پیشکس

جانشــینی محســن عاشــوری را رد کــرد.
پــس از شکســت تیــم فوتبــال بــادران مقابــل شــاهین شــهرداری بوشــهر و 
ــه صــدر جــدول و عبــور از مــس  از دســت رفتــن فرصــت طلایــی رســیدن ب
ــادران تهــران در تصمیمــی عجیــب از  ــان، محســن عاشــوری ســرمربی ب کرم
ــران  ــه مدی ــود ب ــتعفای خ ــه اس ــرد و نام ــری ک ــلام کناره گی ــود اع ــمت خ س
باشــگاه بــادران را نوشــت و بــه نظــر تصمیــم او هــم بــرای قطــع همــکاری بــا 
باشــگاه بــادران قطعــی بــود تــا مدیــران ایــن باشــگاه در آســتانه ۹ هفتــه مانــده 
بــه پایــان لیــگ یــک و در شــرایطی کــه تیم شــان در کــورس صعــود بــه لیــگ 

برتــر اســت، بــه دنبــال ســرمربی جدیــد باشــند.
ــی کریمــی پیشکســوت باشــگاه پرســپولیس  ــه بادرانی هــا، عل اولیــن گزین
و فوتبــال ایــران بــود؛ آن هــا بــه دنبــال آن بودنــد تــا بــا جــذب کریمــی، یــک 
بمــب بــزرگ را در لیــگ یــک بترکاننــد و جانشــینی پــر ســر و صــدا را بــرای 
محســن عاشــوری انتخــاب کننــد. امــا مذاکــرات چنــد جانبــه باشــگاه بــادران 
بــا علــی کریمــی، بــه نتیجــه نرســید و بــا پاســخ منفــی کریمــی مواجــه شــد؛ 
کریمــی در پاســخ بــه مســئولان بــادران ضمــن تشــکر از پیشــنهاد آن هــا اعــلام 
ــت و  ــکاری اس ــال هم ــاد در ح ــرم آب ــر خ ــگاه خیب ــا باش ــلا ب ــه فع ــرده ک ک

علاقــه ای بــه همــکاری بــا بــادران نــدارد.

 مهدوی کیا محروم شد
کمیتــه انضباطــی هیــات فوتبــال اســتان تهــران بــا صــدور دســتور موقــت 

فعالیــت هــای ســه نفــر را بــه حالــت تعیلــق در آورد.
 بعــد از انتشــار گــزارش هــای متعــدد در فضــای رســانه ای مبنــی بــر اینکــه 
هیــات فوتبــال اســتان تهــران در ثبــت قــرارداد بازیکنــان تیــم هــای پایــه ی 
ــد و  ــه کردن ــر مصاحب ــه نف ــن س ــده ای ــف ش ــب تخل ــتقلال مرتک ــگاه اس باش
خواســتار رســیدگی دقیــق بــه ایــن پرونــده شــدند کــه ایــن مصاحبــه هــا گاهــا 
بــا انتقادهایــی هــم از هیــات فوتبــال اســتان تهــران همــراه بــود. بــه خصــوص 
ــن خاطــر  ــه ای ــا. ب ــرادر مهــدی مهــدوی کی ــا ب ــادی مهــدوی کی از ســوی ه
کــه پیــش تــر کمیتــه انضباطــی هیــات فوتبــال اســتان تهــران علیــه باشــگاه 
کیــا رای صــادر کــرده بــود و ایــن باشــگاه را متهــم بــه اســتفاده از بازیکــن بــا 
مــدرک جعلــی کــرده بــود. ســیامک رحیــم پــور هــم از باشــگاه پیکان خواســتار 
رســیدگی دقیــق بــه ایــن پرونــده از ســوی هیــات فوتبــال اســتان تهــران شــد 
ــام  ــه مق ــا ب ــان و امیده ــنی نوجوان ــتقلال رد رده س ــه اس ــر ک ــن خاط ــه ای ب
ــاور اســت ایــن قهرمانــی هــا  قهرمانــی دســت پیــدا کــرده اســت و بــر ایــن ب
بایــد از اســتقلال پــس گرفتــه شــود و نتایــج تیــم هــای پایــه اســتقلال را تغییر 
دهــد. بــر اســاس گــزارش هایــی کــه در رســانه هــا منتشــر شــده از آنجایــی که 
پرونــده نقــل و انتقــالات باشــگاه اســتقلال بــه دلیــل بدهــی خارجــی از ســوی 
فیفــا بســته شــده بــود هیــات فوتبــال اســتان تهــران نبایــد قــرارداد بازیکنــان 
جدیــد تیــم هــای باشــگاه اســتقلال را ثبــت مــی کرد کــه ایــن کار را انجــام داد. 
حــالا کمیتــه انضباطــی هیــات فوتبــال اســتان تهــران در واکنــش بــه مصاحبــه 
منتقدیــن آنهــا را تــا اطــلاع ثانــوی محــروم کــرده اســت و احتمــالا بــا تشــکیل 

جلســه انضباطــی احکامــی را هــم علیــه آنهــا صــادر خواهــد کــرد. 

AFC نامه مهم باشگاه استقلال به  
ــگاه  ــند.؛ باش ــان باش ــگ قهرمان ــلال در لی ــان اله ــد میزب ــا می خواهن آبی ه
اســتقلال در نامــه اخیــر خــود بــرای کنفدراســیون فوتبــال آســیا درخصــوص 
ــد  ــا تاکی ــی از الهــلال آمادگــی صــد درصــدی خــود را اعــلام و صراحت میزبان
ــرای  ــر AFC ب ــم اخی ــگاه از تصمی ــن باش ــه ای ــه اینک ــه ب ــت باتوج ــرده اس ک
برگــزاری رقابت هــای مرحلــه گروهــی تمکیــن کــرده و برخــلاف برخــی مصالــح 
قبلــی، اســتقلال در مرحلــه گروهــی رقابت هــا در کشــور عربســتان بــه میــدان 
رفتــه، پــس ایــن حــق باشــگاه اســتقلال اســت تــا در ایــن مرحلــه از الهــلال 

میزبانــی کنــد. 
ــرای ایــن مرحلــه  ــا این حــال چــون هنــوز ضوابــط کنفدراســیون آســیا ب ب
ــد و  ــا مشــخص شــود کــه فرآین ــد منتظــر باشــیم ت اعــلام نشــده اســت، بای
ــای  ــی رقابت ه ــه اول حذف ــزاری مرحل ــرای برگ ــیون ب ــن کنفدراس ــط ای ضواب
لیــگ قهرمانــان آســیا در فصــل جــاری بــه چــه شــکلی اســت کــه بعــدا در ایــن 
خصــوص باشــگاه اســتقلال دوبــاره تصمیم گیــری لازم را به عمــل خواهــد آورد. 

 قیمت مهدی طارمی بالا رفت
ــه  ــت ب ــفر مارک ــایت ترانس ــی در س ــود ۴ میلیون ــا صع ــی ب ــدی طارم  مه
رتبــه یازدهــم بــاارزش تریــن بازیکنــان فوتبــال پرتغــال بــدل شــد. بــر اســاس 
آخریــن بروزرســانی ســایت ترانســفرمارکت، مهــدی طارمــی یازدهمیــن بازیکن 

ارزشــمند لیــگ پرتغــال نــام گرفــت.
او کــه پیــش از ایــن ۱۰ میلیــون یــورو ارزش داشــت، در آخریــن گــزارش 
ایــن ســایت ۴ میلیــون یــورو ارزش ایــن بازیکــن افزایــش یافــت و حــالا طارمــی 

۱6 میلیــون یــورو قیمــت دارد. 
ــال  ــاارزش فوتب ــن ب ــن بازیک ــه یازدهمی ــش ارزش، ب ــن افزای ــا ای ــدی ب مه
پرتغــال نــام گرفــت. او اکنــون در رده ۵۴۰ دنیــا ایســتاده اســت و هــم اکنــون 
پــس از ســردار آزمــون بــا ۲۳ میلیــون یــورو در رده دوم بارارزش تریــن بازیکنــان 
ایــران قــرار گرفتــه اســت.طارمی در باشــگاه پورتــو نیــز پــس از خســوس کورونا 
)۳۰ میلیــون یــورو(، اوتاویــو )۲۴ میلیــون یــورو( و لوئیــس دیــاز بــا ۱۸ میلیــون 

یــورو در رده چهــارم باارزش تریــن بازیکنــان پورتــو قــرار گرفتــه اســت.

  خبر خوب درباره اللهیار صیادمنش
 مهاجــم ســابق اســتقلال بهتریــن بازیکــن فصــل زوریــا اوکرایــن بــا انتخــاب 
ــه راه  ــنجی ب ــک نظرس ــن ی ــا اوکرای ــواداران زوری ــایت ه ــد. س ــواداران ش ه
انداخــت تــا بهتریــن بازیکــن فصــل ۲۰۲۰-۲۰۲۱ باشــگاه را انتخــاب کنــد.در 
ایــن نظرســنجی اللهیــار صیادمنــش کــه بــه صــورت قرضــی در نیــم فصــل دوم 
ــه  ــا کســب ۲7 درصــد آراء ب ــا عملکــرد درخشــان ب ــه زوریــا ملحــق شــده ب ب
عنــوان بهتریــن بازیکــن باشــگاه اوکراینــی انتخاب شــد.مهاجم ســابق اســتقلال 

در ۱۹ بــازی بــرای زویــا ۵ گل بــه ثمــر رســانده اســت.

  نباید برای تیم ملی آیه یأس خواند
کارشــناس فوتبــال و مدافــع ســابق تیــم ملــی فوتبــال ایــران بــا اشــاره بــه 
اهمیــت دیدارهــای پیــش روی ایــن تیــم، گفــت: در تاریــخ فوتبــال مــا کارهــای 

بزرگــی کــه ابتــدا نشــدنی بــه نظــر می رســید انجــام شــده اســت.
ــام  ــی ج ــای مقدمات ــروه ســوم رقابته ــه در گ ــران ک ــال ای ــی فوتب ــم مل تی
جهانــی ۲۰۲۲ قــرار دارد و در پایــان مرحلــه رفــت ایــن مســابقات بعــد از عــراق 
ــد  ــرداد دور جدی ــت، از روز ۱۳ خ ــرار گرف ــدول ق ــوم ج ــن در رده س و بحری
رقابتهــای خــود را بــا دیــدار مقابــل کامبــوج آغــاز می کنــد، بــه ایــن امیــد کــه 

بعــد از ۴ بــازی موفــق بــه صعــود از ایــن گــره شــود.
رحمــان رضایــی مدافــع ســابق تیــم ملــی ایــران در ایــن خصــوص گفــت: 
بــا اینکــه مــا بایــد هــر چهــار بــازی باقــی مانــده را پیــروز شــویم تــا موفــق بــه 
صعــود از گــروه شــویم، امــا می تــوان بــه رخ دادن ایــن اتفــاق امیــدوار بود.ایــن 
پیشکســوت فوتبــال ادامــه داد: اگــر تاریــخ را ورق بزنیــد در تاریخ فوتبــال ما کم 
دیــده نشــده کارهــای بزرگــی کــه ابتــدا نشــدنی بــه نظــر مــی رســیده، امــا بــا 
همــت و غیــرت ایرانــی ایــن کارهــای نشــدنی صــورت گرفتــه کــه شــاید یکــی 

از شــاخص تریــن ایــن اتفاقــات، حماســه ملبــورن بــود.

آلکنو نشــان داده که در تصمیمات خود بسیار قاطع 
است و گاها تصمیماتی می گیرد که با نظر هیچ کارشناسی 
مطابقت ندارد. کمتر کسی در دنیای والیبال وجود دارد 
که نام ولادیمیر آلکنو را نشنیده باشد. این مربی روسی 
شناخته شــده دارای روزمه بســیار عالی در تیم های 
باشگاهی و تیم های ملی است.یکی از تصمیم های این 
ســرمربی در المپیک ۲۰۱۲ لندن بسیار سرو صدا کرد. 
آلکنو که هدایت تیم ملی روســیه در المپیک ۲۰۱۲ را 
برعهده داشت توانست به فینال این رقابت ها برسد. تیم 
قدرتمند روسیه باید با تیم مدعی برزیل بازی می کرد تا 

تکلیف مدال طلای این رقابت ها مشخص شود.
تیم ملی روسیه در بازی مقدمانی بانتیجه ۳ بر صفر 
مغلوب برزیل شــده و همین موضوع کار را برای آلکنو 
ســخت کرده بود. در روز فینال، روسیه باز هم از رقیب 

سنتی خود با نتیجه ۲ بر صفر عقب افتاد.  
آلکنــو در این زمان تصمیمی می گیرد که در تاریخ 
والیبال روسیه از آن به تصمیم تاریخی یاد می شود. آلکنو 
موزرسکی را به جای میخائیلوف به پست قطر پاسور می 
آورد و نتیجه بازی در کمال ناباوری ۳ بر ۲ به سود روسیه 
تمام شده و مدال نقره روس ها به طلا تبدیل می شود!

آلکنو در مورد تغییر پست موزرسکی در فینال المپیک 
لنــدن و برتری مقابل برزیل عنوان کرد: هیچ وقت این 
سناریو را تمرین نکرده بودیم. موزرسکی مدتی در تیم 
بلگوری به عنوان پشت خط زن بازی می کرد. قرار بود 
اگر بخواهیم ریسک کنیم از میخائیلوف استفاده کنیم. 
من دو لیبرو و تنها یک پشت خط زن با خودم به المپیک 

بردم و تا فینال به فکر تغییر پســت موزرسکی نبودم. با 
پایان ست دوم یک صدای درونی به من گفت اگر تغییر 
ایجاد نکنم رنگ مدال مان متفاوت خواهد بود. در بازی 
های گروهی ۳ بر صفر مغلوب برزیل شــدیم و مشخص 
بود که برزیلی ها فقط بخواهند میخائیلوف را دفاع کنند. 
ریسکی کردم که اگر نتیجه نمی داد شاید بعدها مرا در 

نشست خبری به قتل می رساندند، اما می دانستم که باید 
تغییر ایجاد کنم.  این کار آلکنو نشان می دهد که او بسیار 
شجاع بوده و گاها تصمیماتی می گیرد که شاید با نظر 
هیچ کارشناسی مطابقت نداشته باشد.  آلکنو در پاسخ به 
اینکه آیا ممکن است چنین تغییراتی در تیم ملی والیبال 
به وجود آید؟ گفت: اگر زمان را مناسب دیده و بدانم این 
کار به تیم ملی کمک خواهد کرد حتما تصمیمات خود 
را اجرا می کنم.شجاعت آلکنو نشان می دهد که ممکن 
است او تغییراتی در چینش بازیکنان تیم ملی به وجود 
آورد که مطابق میل هیچ کارشناســی نیست.  المپیک 
۲۰۱۲ لندن سیزدهمین دوره مسابقات والیبال المپیک 
یکی از دوره های هیجانی این رقابت ها بود، جایی که این 
بار روسیه با پیشینه قدرتمند خود و با درخشش برخی 
از بازیکنان خود مانند تاراس ختی،  سرگئی تتیوخین و 
ماکســیم میخائیلوف با پیروزی ۳ بر ۲ بر برزیل در یک 
دیدار حســاس به مدال طلا رسید. برزیل به مدال نقره 
و ایتالیا با ارتقاء جایگاه خود به مدال برنز دســت یافت. 
بلغارستان چهارم شد و تیم های ملی آلمان،  آرژانتین،  
ایالات متحده آمریکا و لهســتان به صورت مشترک در 

جایگاه پنجم ایستادند.

 
 

تاکید رئیس فدراســیون فوتبال به اســتفاده از نخبگان در اداره فارس 
نوشــت:امور، با حضور فامیل وی با اطلاعاتی مخدوش، در تناقض اســت و 

شائبه هایی را موجب شده است.
یکی از شعارهای شهاب الدین عزیزی خادم در انتخابات ریاست فدارسیون 
فوتبال، استفاده از نخبگان برای اداره امور بوده و اتفاقا این روزها به استفاده 

از آنها تاکید بیشتری دارد.
در فدراسیون فوتبال در بخش های مختلف افرادی مشغول به کار هستند 
که از آنها به عنوان دکتر یاد می شود. از خود رئیس فدراسیون گفته تا افراد 
دیگر اما تا به حال نشده یک بار برای همیشه مدارک تحصیلی این افراد رسانه 
ای شود تا برای همه آشکار شود این متخصصانی که در حال فعالیت هستند، 
از کدام دانشگاه ها و در چه رشته تحصیلی توانسته اند مدارک دکترای خود 

را کسب کنند.
با این اقدام، شائبه هایی که در مورد بعضی از فعالان مستقر در فدراسیون 

وجود دارد، مبنی بر اینکه مدارک تحصیلی آنها از کدام دانشگاه است و اینکه 
آیا آن رشته می تواند کمکی به مدیریت فوتبال کند، برطرف می شود.

از افرادی مثل احمد براتی )عضو هیات رئیسه فدراسیون(، میرشاد ماجدی 
)رئیس کمیته جوانان و عضو هیات رئیســه فدراسیون(، حبیب الله شیرازی 
)رئیس هیات تهران(، غلامرضا رفیعی )مشــاور حقوقی فدراسیون(، شهاب 
عزیزی خادم )رئیس(، حمیدرضا مهرعلی )نایب رئیس فدراسیون( و نیما نکیسا 
)مسئول دپارتمان آموزش فدراسیون(، به عنوان دکتر یاد می شود اما سوال و 
ابهام درباره آنها وجود دارد. ماجرایی که به حضور یکی از اقوام عزیزی خادم در 
فدراسیون منتهی شد.به تازگی رئیس فدراسیون فوتبال در مصاحبه تلویزیونی 
که داشت، وقتی در مورد حضور احسان عزیزی خادم )پسرعموی خود( در 
بخش آی تی پرسیده شد، تمام قد از حضور این شخص دفاع و در دفاعیاتش 
اعلام کرد که دارای دکترای هوش مصنوعی اســت اما نتیجه جستجوها در 
مورد سوابق تحصیلی این شخص چیزی غیر از این رشته به چشم می خورد.

احســان عزیزی خادم اکنون عضو هیات علمی گروه آموزشی کامپیوتر، 
دانشکده فنی و مهندسی دانشگاه لرستان است. در سوابق تحصیلی او آمده 
دانشجوی دکترای مهندسی کامپیوتر گرایش نرم افزار دانشگاه صنعتی شریف، 
کارشناسی ارشد مهندسی کامپیوتر گرایش نرم افزار دانشگاه تربیت مدرس 
تهران و کارشناســی مهندسی کامپیوتر گرایش نرم افزار دانشگاه یزد است. 

البته، مدرک تحصیلی ثبت شده وی، کارشناسی ارشد است.
اینکه عزیزی خادم از پسرعمویش به عنوان دکترای هوش مصنوعی یاد 
مــی کند، می تواند در نوع خودش جالب و البته تعجب برانگیز باشــد. اگر 
رئیس فدراسیون به هر دلیلی تصمیم گرفته با برخی همکاری کند، دفاع غلو 
شــده، به خصوص در رشته و مدارک تحصیلی، برای چیست؟ البته عزیزی 
خادم به پســرعموی خود حکم مشــاوره در امور آی تی را داده و به همین 
دلیل الزامی برای ارائه مدارک تحصیلی اش به فدراسیون نداشته تا راستی 

آزمایی هم صورت گیرد.

فامیل گرایی عزیزی خادم با مدارک تحصیلی و ادعاهای مخدوش



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی 1۵667-6۵3۵1
 |  تلفن و  نمابر : 628۰1 -    ۰21

   | سازمان آگهي ها: 88327299
 | چاپ :نگار نقش 
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امام کاظم علیه السلام :
رَجَبٌ شَهرٌ عَظیمٌ یضُاعِفُ الّل فیهِ 

یِّئاتِ، مَن  الحَسَناتِ ویمَحُو فیهِ السَّ
صامَ یوَماً مِن رَجَبٍ تبَاعَدَت عَنهُ 

النّارُ مَسیرَةَ سَنَةٍ، ومَن صامَ ثلَاثةََ 
أیَاّمٍ وَجَبَت لهَُ الجَنَّةُ. 

رجب، ماه بزرگی است که خداوند، 
]پاداش[ نیکی ها را در آن، دو 

چندان و زشتی ها را در آن، محو 
می کند. هر کس یک روز از رجب را 
روزه بگیرد، آتش ]دوزخ[ به فاصلة 
یک سال راه از او دور می شود و هر 
کس سه روز را روزه بگیرد، بهشت 

برایش واجب می شود. 
کتاب من لا یحضره الفقیه: ج 2 ص 92 ح 1822

 دلار                          2۵1,71۰ 
 یورو                         3۰2,98۰ 
 پوند انگلیس           36۵,۴2۰

 درهم امارات              71,۵2۰   
 لیر ترکیه                   37,3۰۰
 سکه امامی         118,68۰,۰۰۰
 بهار آزادی         112,989,۰۰۰
 نیم سکه               66,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              ۴3,1۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۵,۰۰۰,۰۰۰
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حمله ویژه به مزرعه های بیت کوین!

فناوری
 دانشمندان صفحات پلاستیکی را با انرژی نور معلق کردند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی توانستند صفحات پلاستیکی را 
تنها با کمک انرژی حاصل از نور معلق نگه دارند. 

 University of(»به نقل از آی ای، پژوهشــگران »دانشــگاه پنســیلوانیا 
Pennsylvania( بــا به کار بردن انرژی حاصل از مجموعه ای LED در محفظه 
خالی، کاری کرده اند که دو صفحه پلاستیکی کوچک فقط با استفاده از نور، 

شناور بمانند.
اگرچه دانشــمندان پیشــتر نیز از این پدیده فیزیکی برای شناور کردن 
هواپخش های نامرئی در ابزارهای ریزسیال استفاده کرده بودند، هرگز جسمی 
که به اندازه کافی برای برداشتن بزرگ باشد، جا به جا نشده بود. همین موضوع، 

این پژوهش را به یک موفقیت بزرگ تبدیل می کند.
پژوهشگران توانستند صفحاتی از جنس مایلار)Mylar( را که قطر هر کدام 
به اندازه یک مداد بود، با کمک انرژی حاصل از نور معلق نگه دارند. این معلق 
شدن به خاطر انرژی حاصل از LED امکان پذیر شد که قسمت زیرین صفحات 
مایلار را گرم نگه می دارند. این موضوع، انرژی ذرات هوای زیر پلاســتیک را 

تامین می کند.
اگرچه ممکن است که این ایده کاملا انتزاعی به نظر برسد اما شاید بتوان 
از این فناوری برای یادگیری بیشتر در مورد مزوسفر استفاده کرد. بررسی این 
ناحیه مرتفع از جو بسیار دشوار است زیرا نمی توانیم به آن دسترسی داشته 
باشیم. فشار موجود در جو مریخ، به مزوسفر زمین شباهت دارد و نشان می دهد 
که مطالعه مزوسفر می تواند به توسعه فناوری های مربوط به مریخ کمک کند.

پژوهشگران به یک مدل نظری نیز مجهز شده اند که می تواند نحوه رفتار 
صفحات گوناگون شناور در جو را شبیه سازی کند. پژوهشگران اکنون با استفاده 
از این فناوری ها در حال توسعه یک سامانه پرواز هستند که می تواند حسگرهای 

کوچک را با استفاده از این فناوری معلق مبتنی بر نور، درون مزوسفر ببرد.
این ایده هنوز در مراحل ابتدایی خود به سر می برد. به گفته پژوهشگران، 
بســیاری از چالش های هواشناسی وجود دارند که باید پیش از به کار بردن 

چنین فناوری هایی برطرف شوند.

 چراغی که آب دریا را آشامیدنی می کند!
یک نورگیر نمک زدا که توسط »هنری گلوگائو« طراحی شده است، یکی 
از نامزدهای نهایی جایزه »طراحی لکسوس ۲۰۲۱« است که با انرژی پاک و 

بدون هیچ هزینه ای، آب دریا را قابل شرب می کند. 
 به نقل از آی ای، یک طراح به نام »هنری گلوگائو« یک نورگیر سقفی به 
شکل یک چراغ سقفی ساخته است که هم روشنایی را برای مناطق فقیرنشین 
و بی بهره از برق فراهم می کند و هم می تواند آب آشــامیدنی رایگان را برای 

ساکنان فراهم کند.
این طرح، انرژی خورشید را در روز برای روشنایی خانه ها در شب ذخیره 

می کند و همچنین با تقطیر آب دریا می تواند آب آشامیدنی فراهم کند.
 Solar Desalination(»این طرح موسوم به »نورگیر نمک زدای خورشیدی
 Lexus Design Award« یکی از نامزدهای نهایی کســب جایــزه )Skylight
۲۰۲۱« اســت که کاملًا منطبق با اصول طراحی و مهندسی برای آینده ای 
بهتر است. این نورگیر از ترکیبی از انرژی رایگان و فراوان خورشید و آب دریا 
برای ارائه خدمات اساسی به محله های فقیرنشین استفاده می کند و با انرژی 
پاک و بدون هزینه خورشید، هم روشنایی را به ارمغان می آورد و هم آب دریا 
را قابل شرب می کند. این نورگیر نمک زدای خورشیدی با تبخیر آب دریا از 
طریق انرژی خورشــید کار می کند. آب دریا در طول روز از طریق یک لوله 
به داخل این نورگیر کاســه ای شکل می رود و تابش خورشید این آب شور را 
تقطیر می کند و ســپس می توان از یک شیر که در پایین نورگیر تعبیه شده 

است، برای استخراج آب آشامیدنی استفاده کنند.
این نورگیر سپس در شب، از نمک به جا مانده از فرآیند تصفیه برای تولید 

بار الکتریکی و تأمین روشنایی استفاده می کند.
این طرح، ارزان، عملیاتی و کاربردی است که از منابع فراوان برای حل دو 

مشکل اساسی ساکنان محله های فقیرنشین استفاده می کند.
 Lexus Design Award این طرح یکی از شــش نامزد نهایی کسب جایزه
۲۰۲۱ اســت. »گلوگائو« رقابت سختی برای کسب این جایزه دارد، چرا که 
سایر طراحی ها نیز مانند یک سیستم خنک کننده مترو مبتنی بر سفال که 
از منبع باد تولید شــده توسط قطارها اســتفاده می کند و بی نهایت بار قابل 

استفاده است، قابل توجه هستند.

 به احتمــال 6۰ درصد استارشــیپ SN1۰ با موفقیت فرود 
خواهد آمد

اســپیس ایکس)SpaceX( ایــن هفتــه بعد از آن کــه دو ماموریت قبلی 
استارشیپ ها به انفجار ختم شد آخرین نمونه از موشک های استارشیپ خود 

را آزمایش می کند. 
به نقل از ایندیپندنت، استارشیپ SN۱۰ که بر روی توانایی فرودش کار شده 
و آن را بهبود بخشیده اند از تاسیسات اسپیس ایکس در بوکاچیکا تگزاس به 
فضا خواهد رفت. ایلان ماسک )Elon Musk( مدیرعامل اسپیس ایکس می گوید: 
ارتقــای توانایی فرود SN۱۰  بــه آن این امکان را می دهد که به احتمال 6۰ 
 SN۸ درصد فرودی موفقیت آمیز داشته باشد. پرواز در ارتفاع زیاد موشک های

و SN۹ موفقیت آمیز بود اما پایان سفر آن ها فاجعه بار شد.
هردوی این موشک ها نشان دادند که اسپیس ایکس می تواند موشک ها را 
تــا ارتفاعی بیش از ۱۰ کیلومتر بالا بفرســتد پیش از آن که برای یک فرود 
آیرودینامیکی کنترل شــده تغییر جهت بدهند. هردوی آن ها مانور پیچیده 

چرخش برای فرود را انجام دادند اما هیچ کدام موفق به اتمام آن نشدند.
شرکت اسپیس ایکس پس از ماموریت SN۹ گفت: این آزمایش ها همگی 
برای بهبود دانسته های ما و توسعه ی سیستم حمل و نقل فضایی چندبار مصرف 
است که بتواند انسان ها و محموله ها را به سفرهای بین سیاره ای طولانی مدت 

ببرد و به انسان در بازگشت به ماه و سفر به مریخ و فراتر از آن کمک کند.
این آزمایش تنها دو هفته بعد از آزمایش استارشیپ SN۹  و کمتر از ۱۰ 

هفته پس از آزمایش استارشیپ  SN۸ انجام خواهد گرفت.
ایــن آزمایش ها زمانی ســرعت گرفت که ایلان ماســک بــه کارمندان 
اســپیس ایکس گفت که توسعه ی فضاپیماهای مربوط به مریخ را در اولویت 
سایر ماموریت ها مثل استارلینک قرار دهند. این میلیاردر امیدوار است بتواند 
اولین انسان را در اوایل سال ۲۰۲۴ توسط موشک استارشیپ به مریخ بفرستد 
و همچنین امیدوار اســت بتواند با تولید انبوه در این صنعت راهی امن برای 

رفت آمد بین دو ســیاره ایجاد کند. اگر این آزمایش ها موفیت آمیز باشند و 
سرمایه کافی وجود داشته باشد اسپیس ایکس می تواند سالانه ۱۰۰ استارشیپ 
تولید کند و در طول دهه ی آینده نسل بعدی موشک ها را با هزاران موشک 
تشکیل دهد. ماسک بارها در مورد علاقه اش به سفر به مریخ صحبت کرده 
و همچنین دوســت دارد تا برای اطمینان از بقای بشــر یک جامعه در این 
سیاره ی سرخ تشکیل دهد. اسپیس ایکس هنوز تاریخ دقیق پرتاب SN۱۰ را 
اعلام نکرده اســت اما آزمایش های قبلی به دلایل جوی و موضوعاتی مربوط 

به سازمان هوانوردی فدرال به تاخیر افتاده بودند.
راه های منتهی به شــهر کمرون هنوز بســته نشــده اند زیرا پیش از آن 
اسپیس ایکس باید آزمایشی ثابت بر روی موتورهای رپتور موشکش انجام دهد.

به گفته ی »Nasa Space Flight« استارشــیپ SN۱۱ در حال ســاخته 
شدن است و ساخت این نمونه های اولیه حداقل تا SN۱۸  پیش خواهد رفت.

 آزمایش پوشش ضد میکروبی »بوئینگ« در فضا 
فضانوردان مستقر در ایستگاه فضایی بین المللی در حال آزمایش پوشش 
ضد میکروبی طراحی شــده توسط شــرکت »بوئینگ« هستند که می تواند 

باکتری ها و ویروس کرونا را از بین ببرد. 
 )ISS(به نقل از دیلی میل، فضانوردان حاضر در ایستگاه فضایی بین المللی 
در حال انجام آزمایشــاتی بر روی پوشش سطحی ضد میکروبی هستند که 
برای مقابله با باکتری ها و ویروس ها از جمله ویروس کرونا طراحی شده است.

این پوشــش که توسط شرکت »بوئینگ« و »دانشگاه کوئینزلند« ساخته 
شده، قبل از پرتاب بر روی اشیا یک هواگرد قرار می گیرد.

برای تقویت رشد میکروبی، فضانوردان تقریباً هر روز اشیا را لمس می کنند تا 
میکروب هایی را که به طور طبیعی روی پوست انسان وجود دارد به آنها منتقل 
کنند.این پوشش در ابتدا برای در امان ماندن فضانوردان از باکتری های میان 
سیاره ای طراحی شده بود اما فرمول آن پس از شیوع ویروس کرونا اصلاح شد.

ایستگاه فضایی بین المللی مکانی است که دانشمندان در آن قادرند عملیاتی 
که انجام آن در زمین امکان پذیر نیست را به دلیل محیط ریزگرانش در آنجا 

به راحتی انجام دهند.
ناسا در بیانیه ای در این باره گفت: برخی از میکروب ها ویژگی ها را در جاذبه 
ریزگرانــش تغییر می دهند که این موضوع می تواند خطرات جدیدی را برای 
سلامتی فضانوردان و سیستم های فضاپیما و همچنین امکان آلودگی را برای 

سایر اجرام سیاره ای ایجاد کند.
این آزمایشات«پوشــش ضــد میکروبی واکنش دهنده محیط زیســت 
 )Boeing Environment Responding Antimicrobial Coatings(»بوئینــگ
نام دارد و طی آن این شرکت چند شی موجود در هواپیما را که نیمی از آنها 

با پوشش و نیمی بدون پوشش بودند را به فضا ارسال کرد.
این اشــیا شــامل ســگک صندلی هواپیما، پارچه صندلی های هواپیما و 

کمربندهای ایمنی و قسمت هایی از دسته صندلی و یک میز کوچک است.
»مایک دلانی«)Mike Delaney( مدیر ارشد ایمنی هوافضا بوئینگ گفت: 
در حالی که آزمایش در مدار و روی زمین ادامه دارد ما از نتایج اولیه ترکیب 

شیمیایی ضد میکروبی خوشحال هستیم.
در ابتدا این پوشش برای محافظت از فضانوردان در حین انجام مأموریت های 
فضایی ســاخته شد اما پس از شیوع ویروس کرونا محققان فرمول را اصلاح 

کردند تا ویروس کووید-۱۹ را مورد هدف قرار دهد.
با این حال همانطور که انسان ها قصد رفتن به ماه و مریخ و سفر به سایر 
اجرام ســیاره ای با میکروارگانیسم های زمین را دارند، این پوشش می تواند از 

آسیب میکروبی سیستم های فضاپیما جلوگیری کند.
با استفاده از فرمول اصلاح شده، این آزمایشات می تواند به آنها امکان استفاده 
از پوشش در کابین هواپیما، بخش های مراقبت های بهداشت، محیط های آماده 

سازی غذا، حمل و نقل عمومی و سایر مکان های عمومی را بدهد.
پروفســور »مایکل مونتیرو«)Michael Monteiro( از انستیتوی مهندسی 
زیستی و فناوری نانو در استرالیا گفت: پس از سال ها تلاش و پیشرفت حال 
مشــاهده تحقیقات مان در فضا بسیار هیجان انگیز است. هدف اصلی توسعه 
پوشش ضد میکروبی، محافظت از ماموریت های فضایی بود. پس از شیوع این 
بیماری ما فرمول پوشش را اصلاح کردیم تا اگر ویروس کووید-۱۹ در سطحی 

از زمین وجود داشته باشد، آن را نیز مورد هدف قرار دهیم.
از حالا تا اواســط سال ۲۰۲۱ ، فضانوردان تقریباً هر روز پوشش  مذکور 
را لمس خواهند کرد. چند ماه دیگر نیز نمونه ها برای ســنجش اثربخشی به 

زمین بازگردانده خواهند شد.

 ترکیباتی که بقای عمر افراد مبتلا به سرطان پیشرفته کلیه 
را تضمین می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافته اند که ترکیب برخی از 
داروها می تواند به بقای عمر افراد مبتلا به بیماری پیشرفته کلیه کمک کند. 
به نقل از ســاینس دیلی، یکی از پژوهشــگران »موسســه ســرطان دانا 
فاربر«)Dana-Farber Cancer Institute( با گزارش فاز ســوم از یک آزمایش 
بالینی گفت: بیماران مبتلا به سرطان پیشرفته کلیه که یک داروی هدفمند 
ترکیب شــده با عامل ایمنی درمانی را دریافت کردند، نسبت به بیمارانی که 
با داروی استاندارد تحت درمان قرار گرفته بودند، بقای طولانی تری داشتند.

در مقاله این پژوهش آمده است: میزان بقا نشان می دهد که یک مهارکننده 
ایمنــی به همراه یک داروی مهارکننده کینــاز، در درمان بیماران مبتلا به 

»کارسینوم سلول کلیوی«)Renal cell carcinoma( پیشرفته، اهمیت دارد.
نتایج فاز سوم پژوهش نشان داد که ترکیب تشکیل شده از داروی موسوم 
به »لنواتینیب«)Lenvatinib( که مهارکننده کیناز است و پروتئین هایی را که 
در تشکیل رگ های خونی تامین کننده تومور نقش دارند، هدف قرار می دهد، 
با داروی موسوم به »پمبرولیزومب«)Pembrolizumab( که به سیستم ایمنی 
در حمله به سرطان کمک می کند، مزایای قابل توجهی دارد. گروه دیگری از 
 )Everolimus(»بیماران، ترکیبی از لنواتینیب و داروی موسوم به »اورولیمس

که پروتئین »mTOR« را هدف قرار می دهد، دریافت کردند.
داروی مورد مقایســه، »ســانی تینیب«)Sunitinib( بود که چندین کیناز 
را هدف قرار می دهد و درمان اســتانداردی برای بیماران مبتلا به ســرطان 
پیشرفته کلیه محسوب می شود. گزینه های استاندارد مراقبت در حال حاضر 
درمان با مهارکننده ها را در بر می گیرد. ترکیب مهارکننده ها در مقایســه با 
سانی تینیب، نتایج بهتری را برای بیماران مبتلا به سرطان پیشرفته کلیه به 

همراه داشته است.

اولین خودروی پرنده جهان که هم قادر است با سرعت ۱6۰ کیلومتر در ساعت 
در ارتفاع سه کیلومتری از سطح زمین پرواز کند و هم می توان آن را در جاده و 

بزرگراه راند، از اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( مجوز گرفت. 
 به نقل از دیلی میل، رویای رســیدن به خودروهای پرنده یک گام دیگر به 
واقعیت نزدیک شد، چرا که اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( به یک هوانورد 
هیبریدی که می تواند با ســرعت ۱6۰ کیلومتر در ســاعت در ارتفاع زیاد پرواز 

کند، مجوز داده است.
شرکت »ترافوجیا«)Terrafugia( گواهینامه پرواز خودروی پرنده خود موسوم 
به »ترافوجیا ترنزیشن«)Terrafugia Transition( را از FAA دریافت کرده است تا 

چراغ سبزی برای پرواز آن باشد.
یک نسخه با قابلیت پرواز از این خودروی پرنده در حال حاضر در دسترس 
خلبانان و مدارس آموزش خلبانی اســت، اگر چه حدود یک ســال دیگر طول 
می کشد تا برای استفاده عمومی مجوز بگیرد، چرا که هنوز باید استانداردهای 

ایمنی را اخذ کند.

راننده-خلبان هــای این خودروی پرنــده می توانند در کمتر از یک دقیقه از 
حالت پرواز به حالت رانندگی دربیایند و این خودروی پرنده را در فرودگاه های 
کوچک یا بزرگراه ها فرود بیاورند. شــرکت سازنده امیدوار است که مجوز تولید 

این خودروی پرنده با ظرفیت دو سرنشین را برای سال ۲۰۲۲ دریافت کند.
گفتنی است که علاقه مندان به نشستن پشت این خودروی پرنده هم گواهینامه 
رانندگی و هم به گواهینامه خلبانی احتیاج دارند. این شــرکت چینی به شدت 
به تحویل این خودروی پرنده با بال های جمع شونده که هم می تواند در جاده ها 

رانده شود و هم در آسمان پرواز کند، خوشبین است.
ابتدا نوید داده شــد که این خودروی پرنده در سال ۲۰۱۵ آماده خواهد شد 
اما سپس تا ۲۰۱۸ و بعد تا ۲۰۱۹ به تعویق افتاد و اکنون اعلام شده است که 

برای سال ۲۰۲۲ آماده فروش خواهد بود.
»کوین کولبرن« مدیر »ترافوجیا« تلاش های طاقت فرســای تیمش را طی 
این یک ســال شیوع بیماری کووید-۱۹ ستود. وی گفت: تیم ما متمرکز باقی 
ماند، سیستم کیفی ما را بهبود بخشید، جنبه های مهم طراحی را تکمیل کرد، 
خودروی پرنده را ســاخت، ۸۰ روز آزمایش پرواز را انجام داد، ۱۵۰ ســند فنی 

تحویل داد و ممیزی FAA را با موفقیت پشت سر گذاشت.
این خودروی پرنده مجهز به یک موتور ۱۰۰ اسب بخاری با حداکثر سرعت 
پرواز ۱6۰ کیلومتر در ســاعت و برد حدود 6۵۰ کیلومتر در هر پرواز در ارتفاع 
سه کیلومتری است. موتور پروازی این خودروی پرنده را می توان با بنزین سوپر 
یا ســوخت ۱۰۰LL هواپیما پر کرد، در حالی که موتور حالت رانندگی آن یک 
موتور هیبرید-الکتریکی است. از ویژگی های دیگر آن می توان به ترمزهای دیسکی 
هیدرولیک در هر چهار چرخ، اتاق از جنس فیبر کربن سخت و یک چتر اشاره کرد.

وزن این وسیله نقلیه تقریباً ۵۹۰ کیلوگرم و طول بال آن حدود هشت متر 
است. همانطور که گفته شد بال های این خودروی پرنده قابلیت جمع شدن دارند 

تا امکان رانندگی در جاده و نگهداری آسان در پارکینگ برای آن فراهم شود.

اولین مجوز پرواز برای یک خودروی پرنده صادر شد

ابداع کلاف رباتیک با الهام از رفتار کرم ها

دانشــمندان در نظریه جدیدی مطرح کرده اند که ستاره های دنباله داری که 
توسط میدان گرانشی سیاره ی مشتری از مدار خارج شده اند، احتمالا عامل انقراض 
دایناسورها بوده اند.   به نقل از فیز، برخورد یک جرم آسمانی با زمین که 66 میلیون 

سال پیش اتفاق افتاد، تاریخ را برای همیشه تغییر داد.
چیکشــلوب)Chicxulub( که یک جرم آسمانی است پس از برخورد به زمین 
دهانه ای در نزدیکی ســواحل مکزیک از خود برجای گذاشت. قطر این دهانه ۹۳ 

مایل)۱۵۰ کیلومتر( و عمق آن ۱۲ مایل)۲۰ کیلومتر( است.
تاثیر فاجعه بار این برخورد باعث انقراض ناگهانی و بزرگ دایناســورها شــد و 
علاوه بر آن باعث از بین رفتن سه چهارم گونه های گیاهی و حیوانی روی زمین 
شد. اما سوال اینجاست: منشا این سیارک یا ستاره ی دنباله دار چه بوده و چرا به 

زمین برخورد کرده است؟
 Harvard(اکنون دو محقق از مرکز اخترفیزیک دانشگاه هاروارد و اسمیتسونیان

Smithsonian &( معتقدند که پاسخ این سوال را یافته اند.
ســراج و لوئب با استفاده از تجزیه و تحلیل های آماری و شبیه سازی گرانش 
محاســبه کردند که بخش مهمی از ستاره های دنباله دار با دوره ی تناوب طولانی 
از ابر اورت)Oort cloud( که کره ای یخی اســت و از بقایای سیارات تشکیل شده 
و در لبه ی بیرونی منظومه ی شمسی قرار گرفته نشات می گیرند. این ستاره های 

دنباله دار می توانند توسط میدان گرانشی سیاره ی مشتری از مدار خارج شوند.
ســراج که در حال تحصیل در مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد در رشته 
اخترفیزیک است می گوید: »مشتری« که عظیم ترین سیاره ی منظومه ی شمسی 
است ستاره های دنباله دار را به سمت مدار پرتاب می کند و باعث می شود به شدت 
به خورشــید نزدیک شــوند. در طی گذر نزدیک از کنار خورشید این ستاره های 
دنباله دار که به آن ها سانگریزر)sungrazers()آفتاب گیر( نیز گفته می شود نیروی 
جذر و مدی بسیار قوی را تجربه می کنند که باعث می شود این اجرام قطعه قطعه 
شده و قطعات آن ها مثل گلوله به اطراف پرتاب شود. سراج می گوید در طول گذر 
از کنار خورشید ستاره های دنباله داری که به خورشید نزدیک ترند کشش گرانشی 

بیشتری را تجربه می کنند، نیروی جذر و مدی در سراسر جرم پخش می شود و 
پدیده ی اختلال جذرومدی)tidal disruption event( اتفاق می افتد که باعث تکه 
تکه شدن اجرام می شود. قطعات این اجرام در راه بازگشت به سمت »ابر اورت« 
ممکن است با زمین برخورد کنند. بر طبق نظریه ی سراج و لوئب احتمال برخورد 
ستاره های  دنباله دار با تناوب طولانی به زمین ۱۰ برابر بیشتر می شود و همچنین 

۲۰ درصد این نوع ستاره های دنباله دار تبدیل به »سانگریزر« خواهند شد.
این دو محقق می گویند که نظریه جدید آن ها شــامل سن چیکشلوب ها نیز 
می شود و توضیحات رضایت بخشی در مورد منشا آن ها و سایر اجرامی که به زمین 
برخورد می کنند ارائه می دهد. لوئب می گوید: مقاله ی ما مبنایی برای توضیح علت 
وقوع این اتفاق ارائه می کند. در حقیقت ما می گوییم که اگر جرمی را که در نزدیکی 
خورشید قرار دارد خرد کنید احتمال برخورد آن به زمین بالا می رود و می تواند 

برخوردی ایجاد کند مانند آن که باعث انقراض دایناسورها شد.
شواهد موجود در دهانه ی چیکشلوب  حاکی از آن است که مواد تشکیل دهنده ی 
این سنگ کندریت کربن دار بوده است. نظریه سراج و لوئب شاید بتواند علت این 

ترکیب غیرعادی را توضیح دهد.

دانشمندان سرانجام علت انقراض دایناسورها را فهمیدند

دانشــمندان اصولی را که در کرم ها مشاهده کردند، روی کلاف های رباتیک 
کوچک متشکل از »ذرات فعال هوشمند« اعمال کردند. 

 به نقل از آی ای، محققان موسســه فناوری »جورجیــا« ربات هایی را ابداع 
کرده انــد که رفتار جمع گلوله ای کرم های ســیاه را تقلید می کند و می تواند به 
فناوری رباتیک کمک کند تا ربات های انبوهی را که یک کار پیچیده را به شکل 

گروهی انجام می دهند، بسازند.
یک مطالعه جدید توسط دانشمندان موسسه فناوری »جورجیا« توضیح می دهد 
که چگونه کرم ها به طور خودکار ســازماندهی می شوند تا مانند یک ماده فعال 
درهم تنیده عمل کنند. محققان رفتارهای شگفت آور جمعی این کلاف های کرمی 
را روی ربات های ساده اعمال کردند و آنها را قادر به تکامل حرکتی خود کردند.

کرم های سیاه به ایجاد »کلاف های کرمی«)worm blobs( که مانند یک جرم 
مایع و تغییر شکل دهنده است، مشهور هستند که شبیه به یک موجود از یک 
سیاره دیگر است.محققان دریافتند که تشکیل این کلاف ها به صورت جمعی از 
کرم هــا به صورت فردی در برابر تهدیداتی مانند گرمای بیش از حد و خشــک 

شدن محافظت می کند.
»ســعد باملا« استادیار دانشکده شیمی و مهندسی زیست مولکولی موسسه 

فنــاوری جورجیا می گوید: ما اکنون از طریــق مدل های ریاضی و آزمایش های 
بیولوژیکی نشــان داده ایم که تشــکیل این کلاف ها نوعی تصمیم گیری جمعی 
اســت که این کرم ها را قادر می ســازد تا در برابر خشک شدن مقاومت کنند و 

بیشتر زنده بمانند.
وی افزود: ما همچنین نشان دادیم که آنها می توانند با هم حرکت کنند. این 
یک رفتار جمعی است که در موجودات دیگری که در مقیاس کلان می شناسیم، 

دیده نشده است. 
محققان دریافتند که کرم ها به منظور دستیابی به این حالت کلافی، در هم 
می تنند و به نوعی خود را به هم می بافند که این کار به آنها امکان می دهد وظایفی 
را که یک کرم تنها قادر به انجام آنها نیست، به صورت دسته جمعی انجام دهند.

دانشمندان موسسه فناوری جورجیا اصولی را که در این کرم ها مشاهده کردند، 
روی کلاف های رباتیک کوچک متشکل از »ذرات فعال هوشمند« مشتمل بر شش 

ربات چاپ سه بعدی شده با دو بازو و دو حسگر نوری اعمال کردند.
یک محفظه مشبک و پایه ها به ذرات فعال هوشمند اجازه داد تا مانند کرم ها 
در هم پیچیده شوند و به محققان اجازه داد تا چندین رفتار و حرکت جمعی را 

در آنها آزمایش کنند.
»یاسمین اوزکان-آیدین« از محققان این مطالعه گفت: ربات ها بسته به شدت 
نور، سعی می کنند از نور دور شوند. آنها رفتاری فوری انجام می دهند که شبیه 

همان چیزی است که ما در کرم ها مشاهده کردیم.
وی خاطرنشان کرد که هیچ ارتباطی بین این ربات ها وجود ندارد و گفت: هر 
ربات در حال انجام کارهای خود به صورت غیرمتمرکز است و ما فقط با استفاده 
از فعل و انفعالات مکانیکی و جاذبه ای که هر ربات نســبت به شدت نور داشت، 

توانستیم ایم کلاف رباتیک را کنترل کنیم.
ایــن مطالعه نمونــه جدیدی از چگونگی الهام گرفتــن از دنیای طبیعی در 
صنعت رباتیک اســت و همچنین ویترین دیگری از روش هایی است که ممکن 
است روزی از دسته ربات ها برای مقابله با مشکلات در دنیای واقعی با بهره وری 

بیشتر انرژی استفاده شود.


